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فعال سیاسی 

کدام مجلس در رأس امور است؟
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armanmeliarmanmeli.ir وز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی وز هفته و هر ساعت از شــبانه ر هر ر

انتخابات به عنوان مهم ترین رکن دموکراســی و مردم ســالاری در نظام های 
دموکراتیک به شمار می رود که در آن مردم با حضور  در پای صندوق های رأی 
سرنوشت خود و کشورشان را تعیین می کنند.  و همچنین انتخابات مهم ترین 
عرصه تماس و ارتبــاط تعیین کننــده مــردم و حکومت های مردم ســالار و تنها 
راه اعمــال اراده ملــی و بیمــه کننــده کشــور در برابر تهدیدات دشــمنان قســم 
خورده است. در جمهوری اسلامی قانونگذار در قانون اساسی که میثاق ملّی 
اســت برای نحوه و چگونگی برگزاری انتخابات شرایط و ضوابطی درنظر گرفته 
گــر برمبنای آن شــرایط انتخابات برگزار شــود می توانــد متضمّن  به نحوی  که ا
رشــد و توســعه ملی و تامین کننده آرمان هــای والای ملّت ایران باشــد. تحقّق 
این امر منوط به رابطه ای دوسویه مابین مردم به عنوان انتخاب کننده ازیکسو 
و کاندیدا هــای انتخاباتــی به عنــوان انتخاب شــونده از دیگــر ســو امکانپذیــر 
گر مجریــان و ناظران شــرایط یــک انتخابــات آزاد و  خواهد بــود. به طوری کــه ا
رقابتی باحضور متنوع نامزد های تمامی اقشــار و گروه  های سیاســی باسلایق 
مختلــف درون نظام را فراهم نماینــد درنتیجه انگیز ه ای خواهــد بود که مردم 
کثری برای تعیین سرنوشت خود درپای  باعلاقه و رغبت بیشتر و مشارکت حدا
صندوق هــای رأی حضــور یابند که بــرای وحدت و انســجام، وفــاق وهمدلی، 
تحکیم پایه  های دموکراســی و مردمســالاری امری ضروری و حیاتی اســت. در 
اهمیّت انتخابات مجلس همین بس که رهبر معظم انقلاب نیز در بیاناتشان 
بااشــاره به اهمیّت انتخابات و جایــگاه مجلس وضرورت انتخابات مشــارکتی 
ورقابتــی فرمودند: »مجلس شــورای اســلامی طبق قانون اساســی ریل گذاری 
کننده آینده کشور است و راه حل مشــکلات انتخابات است، اتفاقاً برای اینکه 
مشــکلات برطــرف شــود بایســتی در انتخابات شــرکت کــرد.«  همچنــان که در 
صدر نوشــتار حاضر گفته شــد که انتخابات اساســی ترین اصل برای مشارکت 
مردم در حقّ تعیین سرنوشتشان است اما شــرایطی به وجود آمده که موجب 
شــده جمعی از ســرآمدان و نیرو های شــاخص و درجــه اول جریــان اصلاحات 
واصولگرایان میانه رو واعتدالی داخل نظام حاضر به ثبت نام و حضور در عرصه 
رقابت های انتخاباتی نشوند و از تعداد اندک شمار ثبت نام شده ها نیز عدّه ای 

در مرحله بررسی صلاحیت ها ردّ  یا با عدم احراز صلاحیت مواجه شوند و عملاً 
از گردونه انتخابات خارج  شدند. البته لازم به ذکر است که در این دوره پدیده 
نوظهوری رخ داده و برخلاف رویه معمول هیات هــای اجرایی با ردّ صلاحیت 
جمعــی از انــدک ثبــت نــام کننده هــای چهره  هــای شــاخص کار هیات هــای 
نظارتی را آســانتر نمودنــد، امری کــه در انتخابات های گذشــته بی ســابقه و یا 
حداقل کم ســابقه بــوده اســت. در مرحلــه بعــدی هیات های نظارت شــورای 
نگهبان نیز بــا ردّ صلاحیت تعــداد باقی مانــد ه ای از کاندیدا هــای انتخاباتی را 
که از چهره  هــای شــاخص و کارآمد بوده و عمدتــاً هم از طیف سیاســی خاصّی 
می باشــند ردّ  یا با عدم احراز صلاحیت مواجه کرده و می توان گفت تداوم این 
گونه رفتــار هیات هــای نظارت بر خــلاف منویات رهبــر معظم انقــلاب مبنی بر 
مشــارکت قوی و پرشــور و رقابتی در انتخابات به شــمار مــی رود.  حضرت امام 
خمینی)ره( مجلــس را در رأس امور و عصاره فضایل ملت دانســته اند. حال با 
این توصیفات جای سوال است که کدام مجلس در راس امور و عصاره فضایل 
ملت می تواند باشــد؟ مجلســی که برآمــده از رای و اراده آحــاد مختلف جامعه 
کثــری باشــد می تواند  با ســلایق و ایده  هــای متنوع بــا مشــارکت و حضور حدا
تامین کننده تفکر و اندیشه بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی 
بر مجلســی در راس امــور و عصــاره فضایل ملت باشــد؟ یا مجلســی کــه برآیند 
چنین نگاهــی ، درون جناحی وخالص و یکدســت و بدون رقابــت؟ باتوجّه به 
حساســیّت و اهمیــت انتخابــات پیــش رو مقام معظــم رهبــری نیز یک بــار در 
۱5فروردین ماه ۱4۰۲در جمع مســئولان وکارگزاران نظام و اخیراً نیز در ۲دیماه 
جاری نیز در جمع هزاران نفر ازمردم کرمان وخوزستان انتخابات ۱۱ اسفندماه 
را بســیار مهــم، تعیین کننــده وزمینه ســاز تحــوّل خواندند وبــا تبییــن اهمیّت 
مجلس شورای اسلامی در حلّ مشــکلات موجود و تعیین مسیر حرکت کشور 
کید کردند: ملّت خود را برای برگزاری انتخابات به بهترین شکل یعنی همراه  تا
، رقابت واقعی جناح هــا ودیدگاه های  با 4خصوصیّت مشــارکت قوی و پرشــور
مختلف، ســلامت حقیقی وامنیّت کامل آمــاده کنند. بنابرایــن انتظار می رود 
که با وحــدت وانســجام کــه عامل اصلــی پیروزی اســت وعمــل بــه توصیه ها و 
کیدات موکّد مقام معظم رهبری و مدّ نظر قرار دادن 4مولفه مورد نظر ایشان  تا
کثری مردم در پای  شرایطی فراهم گردد تا باحضور پرشور و مشارکت بالا و حدا
صندوق های رای شاهد مجلسی قوی، در رأس امور و در تراز جمهوری اسلامی 
بوده وضمــن تحقّــق جمهوریّــت واســلامیّت نظام موجبــات یــاس ونومیدی 

دشمنان وناخیرخواهان مُلک وملّت فراهم گردد. 

در  مجلــس  رئیــس  ملــی:  آرمــان 
همایش ملی اندیشــه های قضائی رهبر 
انقــلاب، بیــان کــرد: امام مــا با ایمــان به 
خــدا و ایمــان بــه مــردم و بــا اراده قوی و 
مســتحکم خود برای خدا تلاش کردند. 
کلامــی جــز در راه خــدا بیــان نکردنــد و 
گامی جــز در راه خــدا برنداشــتند و ثمره 
این مجاهــدت آزادی این ملــت و عزت 
و شــرف و بزرگی برای امت اســلامی شد. 
محمدباقر قالیباف گفت: هرگز از این نیز 
غفلت نداریم که ما مسئولین و نخبگان 
جامعــه بایــد بــه ایــن موضوع مهــم هم 
توجه کنیم که یک فاصله ای بین بایدها 

و واقعیت هــای امــروز مــا مخصوصــا در 
عرصه های مسائل اقتصادی و فرهنگی 
وجــود دارد کــه بایــد آن را جبــران کنیم. 
رئیس مجلــس، تصریح کرد: مــا مدیون 
مجاهدت و تلاش پابرهنگان هســتیم. 
گر این اشکال  این هم وظیفه ماســت. ا
هم بــه وجــود آمــده اســت، ریشــه آن در 
فاصلــه گرفتــن از مبانی و اصــول انقلاب 
اسلامی و اندیشه های سیاسی حضرت 
امــام اســت. وظیفــه داریــم کــه آن را نیز 

جبران کنیــم وگرنه بدون شــک مدیون 
امام و شــهدا و ملت عزیز خــود خواهیم 
بود. وی افزود: قوه قضائیه نقش بســیار 
برجســته و کلیــدی دارد کــه باید بــه آن 
توجه کنیم. در خود قانون اساسی برای 
قوه قضائیه بــار گران، حســاس، دقیق و 
مهمی بــرای حکومت اســلامی بر دوش 
قــوه قضائیه اســت و نقــش کلیــدی و 
اساسی در اینجا بر عهده این قوه است. 
کید کــرد: به  رئیس مجلــس در ادامــه تا

هر حال فلســفه اســلام، عــدل و عدالت 
اســت. مهم ترین موضــوع بشــریت و به 
ویژه در جامعه اسلامی این امر است به 
گر عدالت مستقر  تعبیر برخی از بزرگان ا
نشود، بقیه احکام معطل خواهند بود. 
گر در جامعه نیازمند  قالیباف بیان کرد: ا
پیشرفت و حرکت هستیم، حتما نیازمند 
اقتدار قضائی هستیم. این اقتدار قضائی 
می توانــد نظــم و انضبــاط کاری، تــرک 
فعل هــا، خطاهــا و اشــتباه ها را محکــم 
و با صلابــت و به وقــت و به موقــع کنترل 
کند. قوه قضائیه می تواند نقش اساسی 

و اثر گذاری در این حوزه داشته باشد.

ادامه یادداشت
کــز آموزشــی و هنــری و بعضــی از  ...   مــدارس و مرا
کز دینــی در این گونــه مراســم از گرداننــدگان اصلی  مرا
بــوده و مشــوق و مجــری هســتند. در کشــور مــا تــا قبل 
از پیــروزی انقــلاب اســلامی و در دوران کودکــی ونوجوانــی مــن 
وهمسن و ســال هایم مناسبت های شــادمانی شــور و هیجان 
خاصــی داشــتند کــه در اینجــا ســعی می کنــم بــه گوشــه ای از 
آنها اشــاره کنــم. در هر کوچــه و خیابــان توســط بزرگ ترهــا و در 
کــز دینی مقدمــات چراغانــی و برگزاری جشــن ها  مســاجد و مرا
فراهــم می شــدند. مــا نوجوانــان کــه بیــن ۱۲تــا ۱5ســال ســن 
داشــتیم بــا هدایــت و حمایــت بزرگ ترهــا بــه نظافــت کوچــه و 
در هــا، شســت و شــوی جوی هــا و در شــب و روز موعــود؛ 
پذیرایــی از حضــار و مهمانــان و بعــد از برگــزاری جشــن؛ جمــع 
آوری اقــلام برگــزاری و پذیرایــی و نظافــت منطقــه به عهــده مــا 
 بــود و جشــن برگــزار و به نحــو احســن بــه ســرانجام می رســید. 

در دهه اول پیروزی انقلاب و جشن های آن باز برگزاری جشن ها 
و تهیه اقلام پذیرایی و شــادمانی توســط مردم و اقشار مختلف 
صورت می گرفتند. کم کم نوبــت دخالت بعضی از ســازمان ها و 
نهادها شد هرچند قبل از پیروزی انقلاب نیز سازمان ها و ادارات 
دولتــی بخشــی از هزینه ها را تقبــل و اجــرا می کردند و بخشــی از 
کارکنان و شــاغلین نیز بنابر مصالح شــغلی و ضــرورت زندگی در 
برگزاری ها شــرکت می کردند. بعد از آغاز دهه دوم به علت زیاده 
روی های برخــی از افراد که حــالا در راس هرم مدیریــت برخی از 
سازمان ها و ادارات دولتی و خصوصی اشخاصی قرار گرفتند گاه 
دست به اقدامات خیره کننده و افراط گرانه در جشن و چراغانی 
باعث عقب نشــینی مردم و اقشــار مختلف جامعــه گردیدند. از 
کز دولتی در تزیینات و اجرای  آغاز دهه سوم به علت دخالت مرا
آرایه های شــادمانی برگزاری خالص ترین جشــن های مردمی با 
داشتن ریشه های اصلی، تبدیل به دستورالعمل هایی اجرایی 
و سازمانی شدند. مردم با دیدن این مناظر علی رغم عشق های 
خالصانه به انقلاب اســلامی چــه در زمان معمار کبیــر)ره( و چه 
در دوران خلف ایشــان ســعی نمودند که این امانــات تاریخی را 
به سلامت به دست صاحبان بعدی و وارثان اصلی آنها برسانند. 
حالا هنوز دیــر نشــده مدیــران و مهندســین بناهای پــر خیر و 
برکت حاضر باید با تشکیل تیم های نخبگان علمی و تخصصی 
 با تهیه شــرح وظایــف اجرایی بــه حرکات ســریع اقــدام نمایند. 

تشــکیل کمیته های برگــزاری در محلات شــهرهای کلان مرکب 
از سازمان های دولتی و تشکل های مردمی استقرار ستادهای 
کز دینــی مرکب  نظــارت واجــرا در مســاجد و تکایــا، تشــکیل مرا
از روحانیــون مســلمان )شــیعه و غیــره( و دعوت از کشیشــان و 
اسقف ها و خاخام ها برای مشارکت فعالانه در جشن ها می توانند 
علاوه بر الگو قرار گرفتن برای ســایر ممالــک و ادیان باعث رونق 

برنامه های شادمانی گردند. 

آیت ا... سید حسن خمینی: 
کز تصمیم گیری ما باز شود پای خارجی ها نباید به مرا

آرمان ملی: یادگار امام در مراسم تجدید میثاق اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با آرمان های امام خمینی)ره( ضمن تسلیت سالروز شهادت 
امام موســی بن جعفر)ع(، گفت: شاید انقلاب اســلامی و جمهوری اسلامی 
نقطه تلاقی آرزوهای متعددی است  که مردم  ما در تاریخ داشته اند. آیت ا... 
سید حســن خمینی با اشــاره به اینکه از مشــروطه به بعد چهار آرمان بزرگ 
کره مردم ایران بوده و همواره برای آنها تلاش می کرده اند، تصریح کرد:  در ذا
یکی از این آرمان ها »استقلال« است. واقعیت این است که مشروطه با همه 
زیبایی و استبدادستیزی، یک نقطه منفی دارد و آن اینکه تجمع در سفارت 
خارجی شــکل می گیرد. از اواخر دوره صفویه و بعد قاجار، همواره اســتقلال 
ایران از حیث سیاســی مورد خدشــه اســت. این تــا جایی پیش مــی رود که 
کید کرد:  انگلیسی ها می گویند رضاشاه را آوردیم و خودمان هم بردیم. وی تا
درد »عدم  استقلال همواره ذائقه و وجود ایرانی ها را تضعیف و رنجور می کرده؛ 
تا اینکه این داستان در اتفاق بزرگ ملی شدن نفت خودش را نشان می دهد و 
جریان ضد خارجی و ضد استعماری به سمت استقلال کشور گام بر می دارد. 
سید حســن خمینی با بیان اینکه یکی دیگر از این آرمان ها »آزادی« است، 
اظهار داشت: مشروطه حتما یک انقلاب  آزادی طلبانه است. اصل حریّت و 
آزادی به سبب استبداد امثال عین الدوله و اتابک در روح و جان مردم ایران 
یک درد نشــانده اســت. وی یادآور شــد: ســومین این آرمان ها »پیشرفت« 
است. مردم می دیدند چگونه در شتاب توسعه جهانی، درجا می زنند. کتاب 
خاطرات حاج سیاح یک دوره تاریخ اجتماعی آن مقطع است که به مشروطه 
کت آن دوران در کشور دردآور است. یادگار  ختم شده است. چقدر فقر و فلا
امام اظهار کرد: چهارمین ویژگی مهم که ایرانی ها همواره به دنبال آن بوده اند 
و آرمان آنها بوده، »دینداری« اســت؛ اینکه اسلام و به خصوص مکتب اهل 
بیت)ع( در جان و روح مردم باشد. وی یادآور شد: هر وقت یکی از این چهار 
آرمان پررنگ شــده، چــون توجه بــه دیگر آرمان هــا نکرده، شکســت خورده 
است. در مشروطه  دنبال  آزادی رفتند، اما از استقلال  غفلت کردند. در نهضت 
ملی شدن صنعت نفت، توجه به بُعد دینداری کمرنگ شد و شکاف افتاد. به 
این جهت، همواره جامعه بین استبداد داخلی تا هرج و مرج در نوسان بوده 
است. نقش عالمان شیعه در این دوره پررنگ است ولی هیچ کدام نتوانستند 
کید کرد: از مشروطه تا  اینها را توأم با هم ارائه بدهند. سید حسن خمینی تأ
انقلاب اســلامی، جامعه ایــران گرفتار تضاد ایــن چهار آرمان اســت. تا اینکه 
انقلاب شد و شعار »استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی« شکل گرفت. همراه 
شدن این چهار هدف توانست این ثمره بزرگ را پدید بیاورد. مردم در قامت 
یک فقیه عارف مرجع، آرمان های چهارگانه خودشان را دیدند و به آنها وعده 
استقلال، آزادی، دینداری و پیشرفت داده شد. این چهار آرمان با هم انقلاب 
را نمایندگی کرده است. وی افزود: امروز بحمدا... رهبر معظم انقلاب، خلف 
صالح امام، ســکاندار این کشتی هســتند و این پیام را بســامد می دهند اما 
همه باید دائما این را در ذهن خودشان داشته باشند. ترس عمیقی باید در 
کرده یکی از این چهار آرمان بر زمین نماند. یادگار  وجود ما باشد که خدای نا
امام تصریح کرد: فقر و عواملی که احیانا در مســیر پیشرفت و توسعه زندگی 
جامعه ما مشــکلات ایجاد می کند، باید مطمح نظر همه باشد. به استقلال 
که بزرگ ترین دستاورد فعلی ما اســت، توجه کنیم؛ پای خارجی ها به منافع 

کز تصمیم گیری ما باز نشود.  سیاسی و مرا

 شماره 
1765

صفحه 3

 گفت و گو با محمد آزرم به مناسبت

 سالروز تولد مهدی اخوان ثالث: 

 شعر   اخوان 
 محتوای 
 زبان فارسی 
 است
صفحه 7

 اردن شاخ غول را شکست و یک پای فینال شد

 در انتظار شکست طلسم 48 ساله
آرمان ملــی:  تیم هــای کره جنوبــی و اردن دیشــب برای 
مشخص شدن یکی از فینالیست ها به مصاف هم رفتند 
که اردن در یک بازی برتر ۲ برصفر به پیروزی رسید و یک 
کنون در انتظار برنده  پای فینال شد. اردن فینالیســت ا
دیدار امــروز ایران و قطر اســت. بــه امید پیــروزی ایران و 

شکست طلسم 48 ساله. 
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قیمت:  10000 تومان
    صفحه 11

قالیباف: 
قوه قضائیه با اقتدار می تواند ترک فعل ها را به موقع کنترل کند

عید مبعث و ۲۲ بهمن  ) سالروز پیروزی انقلاب اسلامی( را تبریک می گوییم

صفحه۲

ادامه در همین صفحه

صفحه 1۲

صفحه 9

صفحه ۲

صفحه 4

با قطعی شدن شرط معدل در کنکور؛

یک تبعیض دیگر به نفع خانواده اقلیت!
      پیش تر آموزش و پرورش از قطعیت سهم سوابق تحصیلی در کنکور سال ۱۴۰۳ به ۵۰ درصد خبر داده بود

»آرمان ملی« آینده تنش ایران و آمریکا را بررسی می کند؛

 ایران و آمریکا  در سه پرده  

 »آرمان ملی« دلایل عدم موفقیت بورس در جذب نقدینگی ها را بررسی می کند

ضرورت جذب پایدار نقدینگی ها در بازاری امن

له افتخاری به شورای ائتلاف: تعداد زنان لیست ما بیشتر است لا

رقابت  زنانه  ائتلاف و    وحدت
   عضو زن شورای وحدت:اصلاح طلبان نیروهای قَدر از شهرستان ها به مجلس می فرستند

سخــن روز

یاد  د  اشت

تهــران و واشــنگتن در روابط دوســویه ســابقه قطع 
رابطه 44 ساله دارند و پستی و بلندی فراوانی در این 
مدت بین دو کشور وجود داشته. گاهی تنش بین دو 

کشور در سطح بالایی بوده و ...

غ از دین و یا نوع حکومت در روزها و  در هر کشور فار
شب های خاص مراسم جشن وشادی برگزار می شود. 
اقلام پذیرایی و چراغانی توسط مردم و یا تشکل های 

مردمی تهیه و عرضه می شوند...

کتیک   تغییر تا

 پیروزی ملی، جشن دولتی

  علی اصغر زرگر
 کارشناس روابط بین الملل

  مجید ابهری

 آسیب شناس

از نور افشانی آسمان ایران در شب ۲۲ بهمن تا  آمادگی کامل پلیس راهور برای برگزاری مراسم

همه آماده  خلق حماسه 

»آرمان ملی« ردصلاحیت  ها در انتخابات خبرگان را بررسی می کند

خبرگانی که رد صلاحیت شدند

صفحه 3

آرمان ملی:  مراسم ۲۲ بهمن امســال نیز همانند سال های 
گذشــته با شــکوه خاصی برگزار خواهد شــد و مردم در اقصی 
نقاط کشــور در ایــن روزها بــرای تجدیــد میثاق بــا بنیانگذار 
انقلاب اسلامی به راهپیمایی خواهند پرداخت. این در حالی 

است که در آستانه برگزاری راهپیمایی ۲۲ بهمن در مسیرها 
شــاهد شستشــوی همــه المان هــای شــهری، رنــگ آمیزی 
جداول و نرده ها و المان های ترافیکی، فضاســازی در سطح 

شهر توسط سازمان زیباسازی و ...

صفحه 3

حسن روحانی: دلایل ردصلاحیتم را منتشر کنید
مجید انصاری: افراد که آبروی خود را از جوی آب نگرفته اند

   عکس:  حجت سپهوند
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  تهران و واشنگتن در روابط دوسویه سابقه قطع رابطه 44 
ساله دارند و پستی و بلندی فراوانی در این مدت بین دو کشور 
وجود داشته است. گاهی تنش بین دو کشور در سطح بالایی 
بوده و گاهی دو طرف به سمت نرمش حرکت کرده اند. این 
کراتی مستقیم و رودر رو انجام داده اند  دو کشورگاهی هم مذا
و گاهی هم از طریق طرف ثالث با هم در موضوعات مختلف 
کره کرده اند. از این منظر روابط ایران و آمریکا در مجموع  مذا
هیچ گاه رابطه خوبی نبوده و حتی همواره یک رابطه توام با 
کنون  کم بوده است. ا خصومت دوجانبه در روابط دو طرف حا
نیز این روابط تغییر نکرده و طرفین تا حدودی شمشیرها را از 
رو بسته اند و مدتی ست که دست ها هم روی ماشه است اما 
در مجموع دوطرف یک سیاست مدارا و منطبق برمنطق را 
در پیش گرفته اند به گونه ای که در روابط طرفین محاسبات 
سود و زیان به وجود آمده یعنی ایران هم روشی را پیش گرفته 
و محاسبات دقیقی در مورد سود و زیان از این رابطه خصمانه 
را در نظر گرفته است و هم سیاست تنش زدایی را در منطقه در 
نظرگرفته و درمجموع از هرگونه درگیری هم در منطقه احتراز 
دارد. خصوصا درگیری رو در رو بین ایران و آمریکا در دستور 
کار نیست. لذا یک سیاست در مجموع منطبق با منافع ملی 
و پرهیز از هرگونه برخورد فیزیکی در پیش گرفته شده است. به 
رغم اینکه انتقادهای زیادی از سوی ایران به آمریکا وجود دارد 
و استراتژی ایران در منطقه نیز این است که نیروهای بیگانه 
خصوصا آمریکایی ها باید از منطقه دور شوند و پایگاه های خود 
در منطقه را تخلیه کرده و در امور منطقه دخالت نکنند. این 
مورد استراتژی بلندمدت تهران است و هیچ گاه این استراتژی 
کتیک ها مقداری فرق کرده به  را کنار نگذاشته است، اما تا
طوری که ایران به رغم انتقادات تندی که از حضور آمریکایی ها 
در منطقه دارد اما از اقدامات مستقیم از سوی ایران نسبت به 
گر چه از جانب گروه های مقاومت  منافع آمریکا پرهیز می شود؛ ا
در منطقه برخوردهایی با آمریکا وجود دارد اما ایران هیچ 
مسئولیتی را در این ارتباط نمی پذیرد. از طرف دیگر آمریکا نیز 
در ارتباط با ایران به رغم روابط خصمانه ای که علیه ایران دارد و 
از نظر تحریم هیچ گاه کوتاه نیامده است اما در عین حال بدون 
کره مستقیم و غیرمستقیم با ایران نوعی تفاهم هم  هرگونه مذا
به وجود آمده و آن اینکه آمریکایی ها دیگر آن سیاست نظامی 
خود علیه ایران را تکرار نمی کنند و در این مدت دیگر سیاست 
تغییر نظام در ارتباط با ایران را تکرار نکردند اما در عین حال 
اعلام کرده اند که قصد جنگ با ایران را ندارند و نمی خواهند 
در منطقه با ایران درگیر شوند چرا که آمریکایی ها منافعی 
در منطقه دارند از جمله منافع انرژی. همچنین متحدانی 
در منطقه دارند و پایگاه هایی در منطقه دارند که می تواند 
آسیب پذیر باشد بنابراین آمریکا هم به رغم رابطه خصمانه با 
ایران در ارتباط با استراتژی بلندمدت با ایران کوتاه می آید تا 

درگیری مستقیمی با ایران به وجود نیاید. 

کتیک    تغییر تا

یادداشت

 راهبرد کاخ سفید 
مشاور سیاسی رهبری انقلاب گفت: مواضع 
کشور در  آمریکا پس از حمله به پایگاه این 
مرز اردن و عراق راهبرد ثابت کاخ سفید در 
لطمه زدن به آرامش روانی مردم ایران است. 
علی شمخانی در صفحه توییتر خود نوشت: 
این  پایگاه  به  از حمله  آمریکا پس  مواضع 
کشور در مرز اردن و عراق، بهانه جویی برای 
لطمه  در  سفید  کاخ  ثابت  راهبرد  پیگری 
زدن به آرامش روانی مردم ایران است. این 
رفتارها گرچه استحکام ساختاری و انسجام 
اجتماعی را مخدوش نمی کند اما مصداق 
تلاش برای توسعه درگیری و بی ثبات سازی 

در منطقه است. 

 ایران به دنبال کشاندن 
ک عراق نبود اختلافاتش به خا

نماینده دایم ایران در سازمان ملل در 
نشست شورای امنیت گفت: ایران حملات 
ک عراق و سوریه را به  نظامی آمریکا به خا
دنبال  به  هرگز  و  می کند  محکوم  شدت 
ک  خا به  آمریکا  با  اختلافاتش  کشاندن 
عراق نبوده است. امیر سعید ایروانی سفیر 
و نماینده دایم ایران در سازمان ملل روز 
دوشنبه به وقت محلی در نشست شورای 
امنیت  و  صلح  »تهدید  عنوان  با  امنیت 
بین الملل« درباره حملات آمریکا به سوریه 
و عراق گفت: اقدام نظامی آمریکا غیرقانونی 
و غیرموجه بوده و آشکارا ناقض هنجارها و 
اصول اساسی حقوق بین الملل، منشور ملل 
متحد، علی الخصوص بند 4 ماده ۲ منشور 
بوده، و همچنین نقض آشکار تمامیت ارضی، 
کمیت و استقلال سیاسی عراق و سوریه  حا
است. ارشدترین دیپلمات جمهوری اسلامی 
ایران در سازمان ملل افزود: ایران همچنین 
و  ایالات متحده  اقدامات نظامی مشترک 
که نقض آشکار منشور  بریتانیا علیه یمن را 
سازمان ملل متحد و قوانین بین المللی است، 
به شدت محکوم می کند. علاوه بر این، آمریکا 
و انگلیس آشکارا از قطعنامه ۲۷۲۲ شورای 
امنیت )۲۰۲4( سوءاستفاده کرده اند. او گفت: 
چنین اقدامات غیرقانونی که غیرنظامیان و 
زیرساخت های حیاتی را هدف قرار می دهد، 
صلح و امنیت منطقه را به خطر می اندازد و 
همچنین تهدیدی جدی برای صلح و امنیت 
بین المللی است. ایالات متحده و بریتانیا باید 
مسئولیت بین المللی خود را برای ارتکاب 

جنایت تجاوز به عهده بگیرند. 

 افزایش تقاضای چینی ها 
برای حضور در بنادر ایران

وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: اخیرا 
کشور  رغبت چینی ها برای حضور در بنادر 
افزایش پیدا کرده  است و حتی برای حضور 
درخواست  هم  کشور  شمالی  بنادر  در 
بذرپاش  مهرداد  داشتند.  سرمایه گذاری 
ایرلاین های خارجی  ورود  احتمال  درباره 
در برقراری پروازهای داخلی اظهار داشت: 
پروازهای  برقراری  و  انجام  با  درصد  صد 
داخلی توسط ایرلاین های خارجی موافق 
هستم و در این باره توضیحاتی ارائه خواهم 
داد. وی درباره اخبار منتشر شده از سوی 
افزایش  بر  مبنی  سرمایه گذاری  سازمان 
جذب سرمایه گذاری از سوی چینی ها برای 
سرمایه گذاری در بنادر استان هرمزگان گفت: 
سرمایه گذاری  کشور  مهم  بنادر  تمام  در 
خارجی حضور دارد و اخیرا رغبت چینی ها 
برای حضور در بنادر کشور افزایش پیدا کرده  
است و حتی برای حضور در بنادر شمالی 
کشور هم درخواست سرمایه گذاری داشتند. 
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: پس از تکمیل 
بندر  اتصال  به  توجه  با  کریدوری  زنجیره 
کاسپین به شبکه ریلی و اتصال ریلی آن به 
بنادر جنوب، تقاضای سرمایه گذاران خارجی 
به ویژه چینی ها افزایش یافت. در حال حاضر 
بنادر  در  سرمایه گذاری  متقاضی  چینی ها 
شهید رجایی، امام، کاسپین و انزلی هستند. 
کید کرد: همچنین در بحث تاسیس ٢٧  وی تا
شهرک ساحلی سرمایه گذاران چینی متقاضی 
ورود به بخش های بندری این شهرک های 
حال  در  تقاضاها  این  که  هستند  ساحلی 

بررسی است. 

انتخابات دبیران کل احزاب 
مدیرکل دفتر امور سیاسی وزارت کشور از 
برگزاری انتخابات دبیران کل احزاب سیاسی 
کمیسیون  برای تعیین نماینده احزاب در 
ماده ۱۰ احزاب در خرداد ماه سال ۱4۰3 خبر 
داد. عبدا... مرادی مدیرکل دفتر امور سیاسی 
وزارت کشور و دبیر کمیسیون ماده ۱۰ احزاب 
قانون فعالیت احزاب و جمعیت ها، با اشاره 
کمیسیون ماده  به برگزاری دهمین جلسه 
۱۰ احزاب گفت: طبق ماده ۱۰ قانون احزاب، 
کمیسیون ماده ۱۰ احزاب با اعضایی از جمله 
نمایندگانی از 3 قوه و همچنین ۲ نفر از دبیران 
کل احزاب ملی و استانی به انتخاب احزاب 
تشکیل می شود. به همین جهت مقرر شد 
انتخابات دبیران کل عضو کمیسیون ماده ۱۰ 
احزاب در خرداد ماه سال ۱4۰3 برگزار شود. وی 
افزود: صرفاً احزابی که در موعد مقرر مجتمع 
عمومی خود را با نصاب لازم و رعایت مقررات 
برگزار کرده باشند، می توانند در این انتخابات 

شرکت کنند. 

    علی اصغر زرگر
  کارشناس روابط بین الملل

خبــــر
 شرط گذاری جبهه پایداری برای ائتلاف  

  آقاتهرانی سیگنال معنادار
برای قالیباف ارسال کرد

آرمان ملی: جبهه پایداری به خوبی می داند راه سختی 
برای ورود به مجلس دارد بنابراین درصدد ائتلاف است 
اما نمی خواهد از موضع پایین ائتلافی انجام شود. دیروز  
گر منظور از  رئیس شورای مرکزی جبهه پایداری گفت: ا
وحدت، همگرایی و همراهی بر اساس شاخص های و 
گر  معیارها باشد، آماده ایم و از ائتلاف استقبال می کنیم اما ا
مقصود از وحدت، قرار گرفتن دوستان و آشنایان در لیست 
و ترجیح آنها به شاخص ها باشد، راه خودمان را خواهیم 
رفت. مرتضی آقاتهرانی رئیس شورای مرکزی جبهه پایداری 
در پاسخ به سؤالی درباره فرآیند ارائه لیست جبهه پایداری 
برای انتخابات آتی مجلس، اظهار داشت: ما روند بررسی 
لیست جبهه پایداری را آغاز کرده ایم و منتظر هستیم و 
کنون در حال مصاحبه و گفت وگو با برخی گزینه های  هم ا
جدید و جوان هستیم تا در صورت تطبیق شاخص ها از 
آنها حمایت کنیم. وی در گفت وگو با تسنیم در پاسخ به 
این سؤال که چه تعداد از افراد لیست تهران جبهه پایداری 
نهایی شده است، گفت: تعداد قابل توجهی نهایی و قطعی 
هستند اما هنوز لیست نهایی نشده و تا چند روز دیگر و با 
بررسی های بیشتر ما تلاش خواهیم کرد که لیست را نهایی 
کنیم. آقاتهرانی در پاسخ سؤال دیگری درباره احتمال ائتلاف 
جبهه پایداری با شورای ائتلاف تصریح کرد: با دوستان 
کنون نیز بعضا  خود در شورای ائتلاف صحبت کرده ایم و ا
برخی جلسات و گفت وگوهایی با آنها داریم. ما صراحتاً به 
گر منظور از وحدت، همگرایی و همراهی بر  آنها گفتیم که ا
اساس شاخص های و معیارها باشد، آماده ایم و از ائتلاف 
گر مقصود از وحدت، قرار گرفتن  استقبال می کنیم اما ا
دوستان و آشنایان در لیست و ترجیح آنها به شاخص ها 
باشد، راه خودمان را خواهیم رفت. وی افزود: ما خواهان 
وحدت هستیم و از آن استقبال می کنیم اما وحدت بر اساس 
شاخص ها را قبول داریم. اینکه برخی می گویند ما محور 
وحدت هستیم و بیایید به آنچه ما می گوییم گوش کنید تا 
وحدت حاصل شود، ما این نگاه را قبول نداریم و معتقدیم 
که وحدت باید بر اساس معیارها باشد. رئیس شورای 
مرکزی جبهه پایداری درباره اینکه احتمال ارائه یک لیست 
واحد از سوی جبهه پایداری و شورای ائتلاف چقدر است 
نیز خاطرنشان کرد: جلسات و گفت وگوها برقرار است اما 
واقعاً نمی دانم نتیجه چه خواهد شد. اینکه این گفت وگوها 
نتیجه بدهد یا نه، بستگی به رفتار شورای ائتلاف دارد 
گر بخواهد بر اساس معیارها عمل کنند ما آمادگی داریم.  ا
گر جبهه پایداری و شورای ائتلاف  آقاتهرانی همچنین گفت: ا
نتوانند لیست واحد بدهند، بهتر است دو گروه تلاش کنند 
کی بیشتر در لیست داشته باشند. ما به  تا گزینه های اشترا
عنوان جبهه پایداری درصورتی  که ۲ لیست ارائه شود سعی 
کی مان با دوستان شورای  خواهیم کرد که گزینه ها اشترا

ائتلاف بیشتر باشد. 

رئیس جمهور در  آرمان ملی:    

نشست مدیران مناطق آزاد و ویژه 
ویدئوکنفرانسی  صورت  به  کشور 
تولیدی،  مختلف  ح های  طر از 
گردشگری  و  کشاورزی  صنعتی، 
در مناطق آزاد ارس، انزلی، اروند، 
هزار   ۱4 ارزش  به  چابهار  و  کو  ما
کرد.  بهره برداری  تومان  میلیارد 
سید ابراهیم رئیسی در این نشست 
شهادت  سالگرد  تسلیت  ضمن 
امام موسی کاظم)ع( و گرامیداشت 
رهنمودهای   ، فجر دهه  ایام ا... 
مهمی برای ارتقای عملکرد مناطق 
ح کرد. رئیسی  آزاد و ویژه کشور مطر
طولانی  زمان  گذشت  به  اشاره  با 
از وضع قوانین مربوط به مناطق 
آزاد و محدودیت هایی که برخی از 
مناطق  فعالیت  برای  قوانین  این 
آزاد ایجاد کرده است، بازنگری در 
قوانین موجود را ضروری دانست و 
افزود: حال که رویکرد مناطق آزاد 
به رفع نگرانی های گذشته از برخی 
آسیب های مربوط به فعالیت مناطق 
آزاد از جمله قاچاق کالا و واردات 
بی رویه و توجه به تولید و صادرات 

تدوین  است  لازم  شده،  متمرکز 
لایحه ای جامع ناظر به همه موانع 
موجود در این مناطق و مشتمل 
بر راهکارهای رفع این مشکلات در 
اولویت کاری مسئولان مربوط باشد. 
رئیس جمهور در ادامه افزایش تولید 
و صادرات را از جمله مأموریت های 
مهم مناطق آزاد و ویژه برشمرد و 
افزود: لازمه تولید، جذب سرمایه 
و سرمایه گذاری است، اما با اینکه 
میزان سرمایه گذاری جذب شده طی 
۲.5 سال گذشته قابل تقدیر است، 
فرایند جذب سرمایه های داخلی 
و خارجی همچنان طولانی و دارای 
موجب  که  است  پیچیدگی هایی 

دلسردی و نا امیدی سرمایه گذار 
با  رئیسی  فرار سرمایه می شود.  و 
بیان اینکه فلسفه و اساس تشکیل 
مناطق آزاد و ویژه رفع پیچیدگی  و 
گیر بوده  قوانین و مقررات دست و پا
است، بر لزوم اصلاح فرآیند طولانی 
سرمایه گذاری  جذب  پیچیده  و 
در مناطق آزاد و ویژه و تجدیدنظر 
کید کرد. »ضرورت  در روال فعلی تا
فعال  شدن مناطق آزاد به تصویب 
رسیده«، »بررسی راهکارهای تأمین 
کمک  با  ویژه  و  آزاد  مالی مناطق 
بانک مرکزی، صندوق توسعه ملی 
و وزارت امور اقتصادی و دارایی«، 
»توجه ویژه به جذب سرمایه ایرانیان 

امنیت  تضمین  با  کشور  از  ج  خار
سرمایه«،  سود  و  سرمایه گذاری 
»فعال کردن اقتصاد گردشگری در 
کنار تولید در مناطق آزاد و ویژه« 
و»ضرورت بررسی و رفع مشکلات 
پیش آمده ناشی از درهم آمیختگی 
مسائل برخی مناطق آزاد و ویژه با 
مسائل شهری« از دیگر نکات مهم 
ح شده از سوی رئیس جمهور  مطر
رئیس جمهور  بود.  جلسه  این  در 
همچنین به اهمیت راهبردی بندر 
چابهار در فعالیت های اقتصادی 
گفت:  کرد و  کشور اشاره  و تجاری 
موضوع فعال سازی و توسعه بندر 
به عنوان یکی  که همواره  چابهار 
از موضوعات محوری در توافقات 
ح بوده  تجاری با دیگر کشورها مطر
با جدیت در دستور کار باشد. پیش 
مدیران  رئیس جمهور  سخنان  از 
، بانه  عامل مناطق آزاد انزلی، چابهار
و مریوان و مدیران عامل مناطق ویژه 
سلفچگان و پارسیان به بیان نقطه  
نظرات خود و همچنین طرح مسائل 
و مشکلات پیش روی مناطق آزاد و 

ویژه پرداختند. 

رئیس جمهور: 
 ضرورت تدوین لایحه ای جامع برای رفع موانع موجود در مناطق آزاد و ویژه

 ۲ شرط مهم برای
نمایندگی مجلس

شورای  پژوهشگاه  رئیس    
از  یکی  خصوص  در  نگهبان 
در  که  مجلس  نمایندگی  شرایط 
قانون انتخابات نیز آمده است، 
اظهار داشت: اعتقاد به اسلام و 
التزام عملی به آن از جمله شرایط 
نمایندگی مجلس است. عباسعلی 
کدخدایی گفت: التزام عملی بدان 
به  رفتارش  در  فرد  که  معناست 
احکام و موازین دینی توجه داشته 
کید  باشد و با آن منطبق باشد. تا
نگاه های  بر  انقلاب  معظم  رهبر 
دینی و شرعی، توجه به همین وجه 
از قانون انتخابات است. نماینده 
اقدامات  و  در تصویب مصوبات 
منطبق  رفتارهایش  باید  نظارتی 
بر موازین دینی باشد. وی افزود:  
نماینده نباید از جایگاه خودش 
سوءاستفاده کند و توهین و تهمتی 
ک  به فردی روا دارد؛ بنابراین ملا
کدخدایی  است.  دینی  موازین 
کید کرد: یکی دیگر از  همچنین تا
شرایط نمایندگی اعتقاد و التزام 
به نظام جمهوری اسلامی ایران 

است. 

 آرمان ملی- احسان اسقایی: بررسی 4 
دهه روابط تهران -واشنگتن بعد از قطع روابط 
دوکشور با یکدیگر نشان می دهد ایران و آمریکا 
هیچ گاه نخواسته اند به سمت بهبود روابط 
حرکت کنند. علت نیز کاملا واضح است. تهران 
اقدام آمریکا در جهت بسط تفکر خود درگوشه 
گوشته جهان را  مانند سلاحی نرم در برابر نوع 
به  آمریکا  متحده  ایالات  می داند.  تفکرخود 
امنیتی خود در  تئوری های  گسترش  منظور 
جهان تلاش می کند و ایران در برابر این تئوری ها 
می ایستد و قائل به تئوری های جمعی در باب 
امنیت منطقه ای است و باوری به مدیریت 
امنیتی آمریکا برجهان و دخالت های غرب در 
کشورها و ملت های جهان ندارد.  سرنوشت 
از این منظور در طول 4 دهه گذشته ایران و 
نتوانسته اند به سمت تعلیق  آمریکا هیچ گاه 
گر هم برجام بین این دو  تنش حرکت کنند و ا
کشور منعقد شد از نظر ایران برای تحقق حقوق 
حقه خود در مساله هسته ای بود و از منظر 
کنترل قدرت سخت تهران  آمریکایی ها برای 
به منظور عدم حرکت ایران به سمت ساخت 

بمب اتمی!
لاقصی ا طوفان  از  قبل  تنش  کاهش   

)روایت اول(
با این وجود هم ایران و هم آمریکا در ارتباط 
از  با مساله هسته ای در طول ماه های قبل 
طوفان الاقصی به نوعی تفاهم برای حل و فصل 
پرونده هسته ای رسیده بودند تا جایی که حتی 
خبر رسید ایران و آمریکا به تفاهمی موقت هم 
دست یافته اند. اخبار مربوط به تفاهم تهران 
واشنگتن و گفت وگوهای نیابتی بین دو طرف 
البته هر بار توسط اسرائیلی ها و رسانه های 
وابسته به آنها منتشر می شد تا جایی که شخص 
نتانیاهو توافق بین ایران و آمریکا را تقریبا قطعی 
می دانست. بعد از جابه جایی دلارهای ایران از 
کره به قطر و آزادی زندانیان تهران و واشنگتن 
خبرهایی رسید که ایران و آمریکا در نهایت در 
کشورهای عربی بر اساس مدل های قبلی و 
کرات غیرحضوری به توافقاتی در ارتباط با  مذا
مدیریت حل پرونده هسته ای رسیدند تا جایی 
که یکی از مقامات کشورهای عربی اعلام کرد که 
چالش های هسته ای بین تهران و واشنگتن در 
گانه مورد بحث  بسته های ویژه به صورت جدا
قرار خواهد گرفت. همه در انتظار ادامه اخبار در 

مورد توافق ایران و آمریکا به واسطه کشورهای 
میز  به  اروپایی ها  شده  اضافه  حتی  و  عربی 
گهان طوفان الاقصی وزید  کرات بودند که نا مذا
و سرعت و قدرت این طوفان در طول حدود ۱۲۰ 
کره  روزگذشته آنقدر زیاد بود که خبری از مذا
بین ایران و آمریکا در پرونده هسته ای منتشر 
نشد. البته یک بار خبرهایی به نقل از وزیر امور 
خارجه آمریکا در این ارتباط منتشر شد که بوی 
کرات با پایان تنش در منطقه از آن به  تعلیق مذا

مشام می رسید.
منطقه در  تنش  مدیریت  برای  تلاش   

)روایت دوم(
 بعد از بحرانی شدن شرایط در منطقه با 
حماس،  و  اسرائیل  بین  تنش  گیری  اوج 
و  قطر  خصوصا  اسلامی  کشورهای  و  تهران 
که طرفین درگیر در  کردند  مصر تلاش هایی 
سرزمین های اشغالی با تفاهماتی دست یابند. 
ایران صراحتا اعلام کرد که از آتش بس برای دفاع 
از افراد در معرض آسیب حمایت می کند و رفت و 
آمدهای دیپلماتیک مختلفی هم در این ارتباط 
صورت گرفت. از سوی دیگر ایالات متحده آمریکا 
نیز تلاش هایی در حمایت از تل آویو صورت داد و 
آنچه او مدیریت تنش در منطقه به نفع اسرائیل 
می دانست را در دست گرفت. به طوری که در 
حمایت از اسرائیل امروز با گروه های مقاومت در 
منطقه دست به گریبان است و از یمن تا سوریه و 
عراق را به محلی برای درگیری نظامی با مقاومت 
تبدیل کرده است. در این مدت البته برخی 
معتقد بودند تهران نیز در معرض برخورد آمریکا 
قرار خواهد گرفت. البته آمریکا نیش دندان خود 
را هم در این ارتباط نشان داد اما برآوردهای 
آمریکا از رفتار تهران در کاهش و حتی مدیریت 
تنش به زعم )تهران( در نهایت موجب شد تنش 

در منطقه به نوعی کنترل شود. 
گشت به میز احتمالی)روایت سوم(  باز

 نمی توان روایت خشم آلودی را بین ایران و 
آمریکا پیش بینی کرد. چرا که در شرایط کنونی و 
همین چند روز قبل بسیاری از تحلیل ها بر زد و 
خوردی حتی کوتاه بین تهران و واشنگتن خبر 
می داد اما اینطور نشد و حتی آمریکا نیز اعلام 
کرد که تهران آنگونه که باید بر رفتار مقاومت 
در منطقه تسلط ندارد و این درمعنای پذیرش 
گروه های مقاومت در  ادعای ایران در مورد 
منطقه از سوی آمریکایی هاست. از سوی دیگر 

کشورهای منطقه از جمله مصر و قطر در تلاش 
گر این  هستند که به  حنگ در غزه پایان دهند ا
مورد محقق شود با توجه به عدم تنش بین 
کرات عربی  ایران و آمریکا بازگشت به میز مذا
در کشورهای خلیج فارس به منظور بحث در 
ارتباط با لغو تحریم ها محتمل به نظر می رسد. 
پالس هایی نیز از سوی ایران ارسال شده است. 
کرات باقری کنی با اروپا و  بعضا خبرهایی از مذا
برخی کشورهای دیگر شنیده می شود. از سوی 
دیگر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز 
اخیرا اعلام کرده که ایران از سرعت غنی سازی 
کاسته است. این مورد  اورانیوم با غنای بالا 
که بیشتر اعلام شده  در شرایطی اعلام شده 
بود آمریکایی ها این پالس را به تهران ارسال 
کرات دوحه به بعد از  کرده بودند که ادامه مذا
انتخابات آمریکا موکل شده و ایرانی ها در برابر به 
زعم رسانه ها اقدام به افزایش سرعت غنی سازی 
اورانیوم کرده بودند. پالس ها در مورد بازگشت 
کرات آشکار نیست اما بوهایی به  به میز مذا
مشام می رسد که احتمالا با توجه به نیت آمریکا 
برای عدم افزایش توان هسته ای تهران با وجود 
ایران و حتی  اورانیوم در  حجم غنی سازی 
احتمال افزایش اورانیوم غنی شده؛ اقدام به 
کرات با ایران به صورت نیابتی  بازچینی میز مذا

در دوحه کند. 
ک )روایت بد(  ترامپ و یک تئوری خطرنا

گر مبنای ایران و آمریکا را بر   ازسوی دیگر ا
گود  حل پرونده هسته ای بگذاریم اما یک »
چاله« عمیق به صورت احتمالی در این بین 
وجود دارد و آن گود چاله خلأ احتمالی قدرت در 
آمریکاست. به طوری که احتمال باخت بایدن 
و پیروزی ترامپ وجود دارد و تفاهم با بایدن 
برای تهران با توجه به جنایت او علیه شهید 
قاسم سلیمانی دور از ذهن است. به همین 
علت است که برخی از تحلیلگران ارشد حوزه 
ایران و آمریکا معتقدند نباید حتی گول عدم 
برخورد بایدن و برخی در باغ سبز بازکردن های 
او را خورد. بایدن و نرمش او در برابر تهران 
گرفتن  برای فروش نفت و در دسترس قرار 
بر  کاهش فشار  ایران در مسیر  دارایی های 
تهران هم باشد، در معنای قطع فشار به ایران 
و دست برداری از تنگ تر کردن حلقه محاصره 
کاهش  ایران نیست و نیت بایدن در نهایت 
توان هسته ای تهران است و بایدن در این 
مسیر تنها مجری برنامه ها و نظرات اتاق  های 
فکر آمریکایی است و او زمینه را در نهایت برای 
سپردن نه پرونده هسته ای ایران، بلکه مساله 

ایران به ترامپ فراهم می کند. 

»آرمان ملی« با سه روایت، آینده تنش ایران و آمریکا را بررسی می کند؛ 

جنگ روایت ها

رئیس دستگاه قضا: 
قوهقضائیهدرارتقایسلامتنظامنقشآفریناست

کسیون شورای  فرا
 وحدت تشکیل

می دهیم

 لیست خبرگان شورای
ائتلاف

 رئیس شورای وحدت اصولگرایان از 
جمع بندی و ارزیابی لیست داوطلبان 
انتخابات  برای  سیاسی  تشکل  این 
مجلس شورای اسلامی تا ۲۲بهمن خبر 
داد.  منوچهر متکی در نشست هیأت 
عالی شورای وحدت اصولگرایان با بیان 
اینکه فهرست شورای وحدت در تهران و 
سراسر کشور در حال تدوین است و در 
موعد مقرر منتشر می شود، گفت: شورای 
وحدت برای اولویت های جامعه و نظام 
دغدغه مند  و  دارد  راهبردی  نظرات 
کسیون  است. وی افزود: با تشکیل فرا
آینده  مجلس  در  وحدت  شورای 
اولین اقدام ما این است از دولت و تیم 
اقتصادی آن به شکل جدی می خواهیم 
ح اجرایی برای مهار تورم و کنترل  طر
گرانی در کشور ارائه و عملیاتی کند که در 
صورت ناموفق بودن، به وظیفه قانونی 

خودمان عمل خواهیم کرد.

نیروهای  ائتلاف  شورای  رئیس   
انقلاب گفت: آیت ا... محمدی عراقی 
و آیت ا... صفایی بوشهری در فهرست 
داوطلبان شورای ائتلاف تهران مجلس 
خبرگان رهبری حضور دارند. غلامعلی 
انتخابات  به  اشاره  با  عادل  حداد 
ما  همه  داشت:  اظهار   ۱4۰۲ اسفند 
می دانیم که انقلاب اسلامی، مردمی 
بود. انقلاب از قم مرکز روحانیت آغاز 
شد و به دست مردم به ثمر رسید و به 
دست آنان حفظ شد. هدف دشمن 
هم جدا کردن مردم از انقلاب است. 
وی افزود: علت اصرار رهبری بر مشارکت 
مردم در انتخابات برای این است که 
ایشان می داند انتخابات چه تاثیری 
بر امنیت ملی دارد. رکن اصلی از نظر 
اجتماعی در پیروزی و حفظ انقلاب، 
مردم هستند و روحانیت باید با مردم 
ارتباطش را حفظ کند. حفظ ارتباط 
مردم با نظام از مسیر ائمه جماعت و 
روحانیون امکان پذیرتر از ارتباط مردم 
با ما سیاستمداران است. وی اظهار 
کرد: سعی مان در شورای ائتلاف نیز این 
است که افراد صالح و سالم را شناسایی 

و برای انتخابات معرفی کنیم.

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در نخستین 
همایش ملی اندیشه های قضائی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، اظهار داشت: امروز ایران 
اسلامی در برابر مستکبران و سلطه گران، با 
نهایت قدرت و صلابت ایستادگی می کند و 
گر به تمام معنا مستقل و قدرتمند و عزتمند  ا
گر شیطان بزرگ آمریکا و اذناب او و  است و ا
رژیم منحوس صهیونیستی را خوار و ذلیل 
کرده است، همه و همه مرهون قدم گذاشتن 
در صراط اسلام ناب و عمل به آموزه های دینی 
و فرامین امامین انقلاب است. حجت الاسلام 
محسنی اژه ای گفت: مسیر سعادت دنیوی و 
اخروی، از اجرای تمام و کمالِ دستورات الهی 
و آموزه های دینی و عمل به فرمایشات امامین 
انقلاب می گذرد؛ بنابراین هر جا در طول این 
45 سال، نواقص و کاستی هایی در حکمرانی 
ما وجود داشته به سبب غفلت از اجرای کامل 
فرامین امامین انقلاب بوده است؛ فرامینی 
که مُنبعث از آموزه های متعالی اسلام عزیز 
است. وی در ادامه با تبیین و تشریح وظایف 

و مسئولیت های قانونی قوه قضائیه در ذیل 
نظام مقدس جمهوری اسلامی، اظهار کرد: 
تحقق عدالت در همه عرصه ها و ساحت ها 
از اهداف کلان نظام جمهوری اسلامی ایران 
است و قوه قضائیه ضامن تحقق عدالت و 
جلوگیری از کجروی ها و اعوجاجات و تعدّی ها 
و ظلم هاست؛ قوه قضائیه مسئول است تا 
اجازه نده ظلمی از جانب کارگزار و یا دستگاه 
حکومتی علیه یکایک شهروندان اِعمال شود؛ 
قوه قضائیه مسئول است تا بر حُسن اجرای 
قوانین نظارت کند؛ قوه قضائیه در حفظ و 
ارتقا سلامت نظام، نقش آفرین است. رئیس 
دستگاه قضا بیان کرد: بنابراین نباید وظایف 
و مسئولیت های قوه قضائیه را منحصر به 
محکمه داری کرد؛ صدور احکام در دادگاه ها 
کم تنها بخشی از تکالیف قانونی عدلیه  و محا
است و بخش های قابل توجهی از وظایف و 
تکالیف دستگاه قضا در امور دیگری معطوف 
و متمرکز است؛ اموری نظیر »نظارت بر حُسن 
شکایات،  به  »رسیدگی  قوانین«،  اجرای 

دادخواهی ها و اعتراضات مردم نسبت به 
مأموران یا واحدهای حکومتی«، »پیشگیری 
از وقوع جرم«، »اصلاح و باز اجتماعی کردن 
مجرمین« و غیره. رئیس قوه قضائیه عنوان 
کم مسلمین  کرد: امر قضا از مسئولیت های حا
است و امرِ تخصصی محض است؛ این امرِ 
کم  که از مسئولیت های حا تخصصیِ مهم 
مسلمین هم است، واجد خصایص و الزاماتی 
به  پوشاندن  عمل  جامه  برای  که  است 
آنها، واجب است به نظریات و دیدگاه های 
به عنوان  انقلاب  امامین  فقهی و حقوقی 
 ، شخصیت های دینی برجسته و مبرز معاصر
تمسک جوییم و به این دیدگاه ها و نظریات 
توجه و عنایت ویژه و خاص داشته باشیم. 
کید کرد: با تمسک به  رئیس دستگاه قضا تا
نظریات و دیدگاه های فقهی امامین انقلاب 
که از اعاظم عصر حاضر هستند، می توانیم 
خود و دستگاه خود را ایمن کنیم که مبادا 
نسبت  زمان،  گذشت  با  کرده،  خدای نا
پیاده سازی کامل احکام مسلم فقهی و احکام 
ج در دین، سست نشویم  اولیه و ثانویه  مندر
و در این عرصه سایش هایی پیدا نکنیم و به 

سمت و سوهای دیگری نرویم. 



سخنگوی دولت: 
 حقوق تا سقف ۱۳ میلیون تومان 

معاف از مالیات شد
کمیت این کشور بود حمله آمریکا به عراق نقض حا

سخنگوی دولت مدعی شد که مجلس با تغییراتی که در لایحه 
بودجه ایجاد کرده است باعث ناترازی ۴۰۰ هزار میلیاردی شده که 
باعث تحت تاثیر قرارگرفتن لایحه بودجه شده است. علی بهادری 
جهرمی با بیان اینکه طبق گزارش دستگاه های متولی در وزارت 
اقتصاد، در حوزه جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی، افزایش 
کید کرد: در حوزه تامین ارز صنعت  سرمایه گذاری را شاهد بودیم، تا
و معدن، نسبت به چهار سال قبل، 6۳ درصد رشد را شاهد بودیم. 
آنگونه که »ایرنا« روایت کرده، بهادری جهرمی با اشاره به حوزه تجارت 
کز تجاری فعال شده که هم  افزود: در ۱۷ کشور مقصد صادراتی، مرا
معرف فعالان اقتصادی تجاری در کشورهای مختلف است و هم 
در انجام تشریفات قانونی برای صادرکنندگان و فعالان اقتصادی 
تسهیل گری می کنند در همین راستا کسب و کار با این بازارهای 
صادراتی رونق بیشتری خواهد داشت. سخنگوی دولت از دستورات 
کید رئیس جمهور به چند وزارتخانه برای اجرای تدابیر رهبر معظم  ا
انقاب خبر داد و بیان کرد: رئیس جمهور برای اجرای تدابیر و 
فرمایشات رهبر انقاب دستوراتی به وزرای نفت، نیرو، اقتصاد، 
صمت و جهاد کشاورزی اباغ کرده است. روز یکشنبه هیأت وزیران 
با آیین نامه اجرایی یکی از مواد قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب 

و کار موافقت کرد و آن را به تصویب رساند.
اهم اظهارات سخنگوی دولت در ادامه آمده است: 

 در این دولت تدابیر مختلفی اندیشیده شده است که یکی از آن 
عضویت در هیات های علمی است بر اساس اراده خود دولت 
و پیگیری های بنیاد ملی نخبگان مصوباتی در این زمینه برای 
تسهیل فرآیند جذب نخبگان داشته ایم، برای بورسیه شدن 
المپیادی ها هم مصوباتی داشته ایم.مقدمات جذب نخبگان 

نهایی شده و در مرحله تامین بودجه هستیم. 
 جذب نخبگان در شرکت های دانش بنیان و حمایت از آنها در 
دستور کار دولت قرار دارد. ثبت شرکت های دانش بنیان در این 
دولت ۳ برابر شده است حمایت های مختلفی از این شرکت ها 
صورت گرفته است. ۴ هزار فرصت بورسیه برای جذب نخبگان در 
خودروسازی ها و فولادی ها و نفتی ها ایجاد شده است در حوزه 
جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی هم مصوباتی داشته ایم 
امروز آخر سومین فراخوان جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی 
است دفتر هیات دولت هم در این فراخوان ۱2 پست برای جذب 
نخبگان در کمیسیون های تخصصی دولت درخواست داده است 

همه این فرآیندها برای اشتغال نخبگان در حال انجام است.
 طبق گزارش سازمان برنامه و بودجه که منتشر شد و مکاتباتی 
که با مقامات رسمی کشور داشته اند ناترازی هایی که به واسطه، 
تغییراتی که در مجلس در لایحه بودجه اتفاق افتاده بیش از 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان برآورد شده است که این عدد بسیار بالا و 
کله بودجه را تحت تاثیر قرار داده  چشمگیری است و به نوعی شا
است و حدود یک پنجم کل بودجه کشور مصارفی اضافه شده که 

منابعی برایش پیش بینی نشده است.
 درباره احیای دریاچه ارومیه تدابیر دولت دو محور داشت یکی 
تامین آب و اقدامات سخت افزاری آن بود مانند پروژه انتقال 
آب کانی سیب بود انتقال آب تصفیه خانه فاضاب ارومیه بود 
که منابع مالی آن تخصیص یافته است پروژه تثبیت کانون های 
نمکی اجرایی شد بخش دیگر هم نرم افزاری مانند جلوگیری از 
برداشت های غیرمجاز است بر اساس اعام مقامات محلی ۷۰ 
هزار چاه غیرمجاز در این حوضه آبریز احداث شده بود که بخش 
زیادی برای ویاهای تفریحی بود و بخشی هم برای کشاورزی، 
لذا با همکاری خود مردم و کشاورزان تاش می شود جلوی 
برداشت های غیرمجاز گرفته شود الگوی کشت منطقه نیز اصاح 
می شود امکان کشت هایی داشته باشند که بهره وری بالاتر و 
مصرف آب کمتری داشته باشند در کارگروه احیای دریاچه هم 
گر بتوانیم  اصاحاتی شد و مقامات محلی دبیر کارگروه شدند ا
منابع آبی و بارش های خوبی در آن منطقه داشته باشیم، وضعیت 
ارتقا می یابد، باید دعا کنیم بارش ها در این منطقه بیشتر و بهتر 

شود.
 دولت همچنان چشم انتظار تصویب لایحه وزارت بازرگانی در 

مجلس است.
ح هایی را به طور خاص برای ایام نوروز و ماه مبارک  دولت طر
ح فجر تا فطر  رمضان در دستور کار خود قرار داده است. طر
یکی از این طرح هاست که بیش از 2۰۰ نمایشگاه عرضه مستقیم 
درنظرگرفتن  با  مصرف کننده  تا  تولیدکننده  از  محصولات 
تخفیف های مناسب در فروش در تمام نقاط کشور پیش بینی 
شده است برخی از این نمایشگاه ها فعال شده اند و برخی طی 
روز های آتی فعال شده اند و تا عید فطر هم به فعالیت خود ادامه 
خواهند داد. طرح دیگر دولت، طرح فجرانه کالابرگ است که در 
این طرح به خانواده هایی که از سبد غذایی مورد تایید وزارت کار 
برای ارتقای سامت غذایی استفاده کنند 22۰ هزار تومان به ازای 
هر فرد پرداخت خواهد شد و به نوعی به هر فرد تا معادل 6۳۰ هزار 

تومان اضافه تر یارانه پرداخت خواهد شد.
گر  ع بر حفظ محیط زیست است و ا  برای دولت، توسعه فر
مشخص شود که مطالعه ای اشتباه بوده است قطعا در اجرای آن 

تجدیدنظر خواهد شد.
کارمندان بخش خصوصی امسال تا سقف ۱۳ میلیون تومان از 
مالیات معاف هستند خیلی از معافیت های مالیاتی ضروری 
هستند طبیعی است که کسی نمی پسندد از حقوق زیر ۱2 میلیون 

تومان یا از فعالیت اقتصادی خرد مالیات گرفته شود.
در زمینه تولید بنزین متوسط تولید با متوسط مصرف در ایام عادی 
تقریبا برابر است در ایام پرمصرف یا اوورهال پالایشگاه ها به صورت 
مقطعی دچار ناترازی می شویم که وزارت نفت از روش سوآپ 
غیر همزمان برای تولید یا تامین بنزین اقدام می کند، با کمک 
شرکت های دانش بنیان جهش تولید بنزین داشته ایم همکاری 
خوبی بخش خصوصی با وزارت نفت در زمینه تولید داشته است.
  مرتبا هجمه های مختلفی علیه مردم ایران از جمله سایبری 
انجام می شود هدف آنها هجمه قراردادن مردم است وقتی به 
پمپ بنزین ها حمله می کنند می خواهند به مردم ضربه بزنند 
مجموعه های وزارت ارتباطات وزارت اطاعات و پدافند غیرعامل 
کثر قریب به اتفاق این هجمه ها کنترل و با آن مقابله می کنند عموم  ا
این حمله ها دفاع می شود و حمله موردنظر آنها محقق نمی شود.
  ما مستشاران نظامی در برخی کشورها آن هم به دعوت خود آنها 
کمیت  از جمله عراق و سوریه داریم حمله آمریکا به عراق نقض حا
این کشور بود که ما محکوم می کنیم تعجب آور این بود که آمریکا 
جاهایی را مورد حمله قرار داد که در آن مواضع با داعش مقابله 
شده بود و ثانیا همزمان با آمریکا داعش هم چند حمله داشت که 
همه چیزها درباره پدر و پسر بودن آمریکا و داعش را عیان می کند.

شاید  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان  
لاریجانی  علی  سالجاری  بهار  در  زمانی که 
از جریان خالص ساز و پروژه خالص سازی 
صحبت کرد ابتدا برخی وقعی به صحبت های 
وی ننهادند، اما اهل دقت و تدبیر همان اول 
به کُنه و بنیان صحبت های او پی بردند که 
ماجرا از چه قرار است. خالص سازی برنامه ای 
بود برای غربالگری همه منتقدان و مخالفان 
2 انتخابات پیش رو یعنی مجلس و  که در 
خبرگان رهبری افرادی غیر از آنها که باید در 
عرصه رقابت حاضر نشوند. نکته جایی است 
که در انتخابات خبرگان رهبری حتی برخی 
از چهره های نام آشنا که بعضا نماینده ۳ یا 
۴ دوره مجلس خبرگان بوده اند نیز به دلیل 
شاهد  تا  شده اند  ردصاحیت  ماحظاتی 
مجلسی یکدست از یک جریان خاص باشیم. 
شاید برخی چهره ها و شخصیت های نام آشنا 
مثل آیت ا... سیدحسن خمینی نیز به همین 
دلیل عطای حضور در انتخابات خبرگان را به 
لقای آن بخشیدند  و اساسا در ثبت نام این 
انتخایات حضور نیافتند. چنانکه آیت ا... 
هاشم هاشم زاده هریسی، نماینده چند دوره 
استان آذربایجان شرقی در مجلس خبرگان 
اخیرا در خصوص ردصاحیت ها گفت: »از 
که  کارها به اندازه ای زیاد شده  این قبیل 
شخصا از خبر ردصاحیت روحانی تعجب 
که از این  نکردم و دیگر تعجب نمی کنم چرا
قبیل موارد در طول سال ها اتفاق افتاده، 
از این رو ردصاحیت روحانی امر غیرقابل 
پیش بینی بود، بنابراین بابت ردصاحیت 
روحانی تعجب نکردم. در انتخابات مجلس 
که مشکات  خبرگان رهبری شرکت نکردم چرا
می خواهند،  کار  مردم  است.  زیاد  مردم 
تماس می گیرند، مشکات دارند ما هم کاری 
نمی توانیم انجام دهیم، شرمنده می شویم.« 
اما در این بین شاهد رویکرد تازه ای در مورد 
ردصاحیت افراد هستیم چنانکه چهره های 
مطرحی که چه به لحاظ علمی و چه به لحاظ 
سوابق اجرایی از عقبه خوبی برخوردارند 
به هر دلیلی ردصاحیت شده اند تا صرفا در 
رقابت های انتخابات خبرگان حضور نداشته 
باشند. جالب اینکه نگاهی به ادوار خبرگان 
رهبری نشان می دهد که در هر دوره ای برخی 
نمایندگانی که در دوره های قبل بودند برای 
فوت  همچون  به دلایلی  بعدی  دوره های 
گردونه  کسالت یا ردصاحیت از  گهانی،  نا
رقابت کنار رفته اند. اتفاقا برخاف دوره های 
خالص سازی  درصد  دوره  این  در  دیگر 
بیشتر  خبرگان  مجلس  کردن  یکدست  و 
شده و حتی روند ردصاحیت ها از منتقدان 
چنانکه  است.  رسیده  هم  موافقان  به 

وزیر  علوی،  سیدمحمود  حجت الاسام 
اطاعات؛  حجت الاسام مصطفی  پیشین 
روحانیت  جامعه  عالی  دبیر  پورمحمدی، 
مبارز و حجت الاسام سیداحمد مرتضوی 
مقدم، رئیس پیشین دیوان عالی کشور نیز 
در این خالص سازی کنار گذاشته شدند تا 
افراد جدید و مورد وثوق تر به عرصه انتخابات 
پا گذارند. نتیجه این ردصاحیت ها نیز در 
نهایت این شده که در برخی حوزه ها مثل 
بجنورد که سیدابراهیم رئیسی از آنجا نامزد 
شده صرفا یک نامزد حاضر خواهد بود و 
مشخص نیست چگونه به رقابت خواهند 

پرداخت.

   حذف روحانی 

پروژه خالص سازی دلواپسان در انتخابات 
خبرگان یک هدف بزرگ داشت و آن حسن 
روحانی رئیس جمهور پیشین و عضو چند 
دوره مجلس خبرگان رهبری که خالص سازان 
بنا داشتند با فشارهای مختلف بر شورای 
نگهبان ردصاحیت وی را بگیرند و پروژه 
خالص سازی خود را تکمیل کنند که از قضا 
شورای نگهبان نیز بر همین روال عمل کرد و 
در بین فشارهای رسانه ای و جریانات تندرو 
که  کرد. چرا  حسن روحانی را ردصاحیت 
روحانی به لحاظ علمی و اجتهاد عضو ممتاز 
مجلس خبرگان بود و از نظر هماهنگی با 
کمیت نیز ۸ سال رئیس جمهور و پیش از  حا
آن سمت های مختلفی داشت. لذا تنها دلیلی 
که می توان ردصاحیت حسن روحانی را بدان 
ارتباط داد ردصاحیت سلیقه ای یا آن طور 
گفته »مغایرت دیدگاه های  که علی جنتی 

سیاسی اعضای شورای نگهبان با نظرات 
حسن روحانی بوده است. در همین راستا 
رسانه ها خبر از نامه حسن روحانی به شورای 
کرده  ردصاحیتش  انتشار  برای  نگهبان 
است. چنانکه در پی اعام نتایج اولیه بررسی 
رهبری،  خبرگان  انتخابات  صاحیت های 
نامه ای  در  گذشته  هفته  روحانی  حسن 
دلایل  اعام  خواستار  نگهبان  شورای  به 
گذشته یک  ردصاحیت خود شده، اما با 
هفته هنوز این شورا به نامه او پاسخی نداده 
و دلایل و مستندات خود را برای این تصمیم 
ارائه نکرده است. روز ۴ بهمن ۱۴۰2 بنا به اطاع 
یکی از مقامات شورای نگهبان، ردصاحیت 
مردم  نمایندگی  دوره  سه  از  پس  روحانی 
سمنان و تهران در مجلس خبرگان رهبری 
پیامک  و  اعام  شورا،  این  فقهای  توسط 
ردصاحیت او روز شنبه هفتم بهمن ارسال 
شد. حسن روحانی به این تصمیم اعتراض 
نکرد و در بیانیه  و نامه به شورای نگهبان 
خواستار اعام دلایل ردصاحیت خود شد 

که هنوز دلایلی اعام نشده است.

   رفتار ۲ گانه 

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و  خبرگان  مجلس  انتخابات  خصوص  در 
گفت: به  ردصاحیت های شورای نگهبان 
 دلیل برخورد بد و ردصاحیت هایی که در 
انتخابات ادوار سابق مجلس خبرگان انجام 
انتخابات مجلس  از  این دوره  دادند، در 
اسم  نشدند  حاضر  زیادی  تعداد  خبرگان 
از  که  را  خودشان  آبروی  که  چرا بنویسند 
جوی آب نگرفته اند. کما اینکه سیدحسن 

آقا در انتخابات این دوره مجلس خبرگان 
ثبت نام نکرد. حجت الاسام مجید انصاری 
گفت: عاوه بر او افراد متعددی را در حوزه 
گر باسوادتر از برخی از اعضای  می شناسم که ا
شورای نگهبان در فقه و اصول نباشند، کمتر 
از آنها نبودند، اما اطاعات شان در حوزه 
که  مدیریت  و  اجتماعی  سیاسی،  مسائل 
اساس کار خبرگان رهبری است، حتما بیشتر 
از برخی اعضای شورای نگهبان بوده، اما 
دعوت  یا  شدند  ردصاحیت  افراد  همین 
آنها برخورده  به  و اصا  امتحان شدند  به 
گر قرار است  است. انصاری خاطرنشان کرد: ا
همه با امتحان باشند، پس خود آقایان هم 
گر قرار بر  باید بیایند آنجا امتحان بدهند و ا
امتحان نیست، حوزه حساب و کتاب دارد 
و کسی که سطح چهار را خوانده بپذیرید و یا 
روش دیگر این است که مراجع تقلید حوزه آن 
که در حوزه مراجع عظام  فرد را تایید کنند چرا
گر دو یا چهار مرجع تقلید صاحیت  داریم، ا
کردند، به امضای این  کسی را امضا  علمی 
چهار مرجع تقلید به اندازه امضای سه نفر 
گردان آنها در شورای نگهبان نیست که  شا
وقعی بگذارند؟! لذا این رفتار دوگانه است. 
کرد:  روحانیون مبارز تصریح  عضو مجمع 
انتخابات خبرگان هم آسیب دیده است. از 
مردم ایران نظرسنجی کنید ببینید چند نفر 
از مردم ایران می توانند نام ۱۰ نفر از اعضای 
مجلس خبرگان را بگویند؟ جایگاه مجلس 
خبرگان جایگاهی است که باید آنقدر برای 
مردم مهم باشد که حداقل ۵۰ درصد مردم و یا 
حداقل ۵۰ درصد فعالان اجتماعی و سیاسی، 

اسامی اعضای این مجلس را بدانند.
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»آرمان ملی« ردصلاحیت  ها در انتخابات خبرگان را بررسی می کند

خبرگانی که رد صلاحیت شدند

بر  اجتماعی  تغییرات  شفیعی:  مطهره  ملی–  آرمان 
کرده و نمی توان از عوض شدن دیدگاه ها  سیاست غلبه 
به سادگی عبور کرد. یکی از این تغییرات توجه به سهم زنان 
در فعالیت های سیاسی و تصمیم گیری هاست. زنان هم در 
سال های اخیر پیشرفت خوبی داشته و دارند بنابراین انتظار 
دارند از توانایی آنها در اداره کشور به نحو احسن استفاده 
شود. اصاح طلبان از همان ابتدا جایگاه ویژه ای برای زنان 
قائل بودند حتی این زنان در تسخیر سفارت آمریکا حضور 
داشتند. در دولت اصاحات هم زنان در جایگاه معاون و 
مشاور رئیس جمهور به ایفای نقش می پرداختند، اما به دلیل 
مخالفت هایی که می شد وزیر زن تنها در دولت احمدی نژاد 
بود. این وضعیت در مجلس متفاوت بود. 62 درصد از 
بانوانی که برای مجلس دوازدهم شورای اسامی ثبت نام 
کرده بودند، تایید صاحیت شدند. این تعداد نسبت به کل 
بانوان ثبت نام شده، نشان دهنده صاحیت های این قشر 

در مدیریت ها و مشاغل مختلف اجتماعی و دولتی است. 

   سهم زنان در کدام مجلس بیشتر بود؟

در دوره های مختلف مجلس، میزان حضور زنان همواره 
متغیر بوده  است. مجلس دهم با دارابودن ۱۷ نماینده زن، 
رکورددار حضور زنان در مجلس است. پس از انقاب تعداد 
زنان در ادوار مختلف تا پیش از دوره دهم مجلس هیچ گاه 
به دو رقم نرسید. کم بودن تعداد زنان منتخب تأثیر گذاری 
آن ها در برابر تصمیماتی که مردان برای زنان می گرفتند 
را کم رنگ می کرد. در هر یک از اولین، دومین و سومین 
دوره های مجلس شورای اسامی، ۴ نامزد زن و در مجموع 
۱2 زن که همگی از تهران بودند، توانستند به عنوان منتخبان 
حوزه انتخابیه خود روانه مجلس شوند. در مجلس چهارم، 
۹ زن توانستند به مجلس راه یابند و برای نخستین بار در 
، زنی از حوزه ای به غیر از تهران به مجلس راه یافت.  کشور
مجلس پنجم دارای ۱۴ زن، ششم و هفتم هر یک ۱۳، هشتم  
۸ و نهم نیز ۹ زن بودند. در دهمین دوره مجلس با آماری 
بی سابقه از حضور زنان در تاریخ مجلس، نهایتا در مرحله 
اول ۱۳ نفر و در مرحله دوم ۴ نفر از نامزدان زن به نمایندگی 
آنکه شورای نگهبان چند  مجلس دهم رسیدند. ضمن 

هفته پس از انتخابات مرحله اول، مینو خالقی، یکی از 
منتخبان اصاح طلب زن را ردصاحیت کرد. نهایتا مجلس 
دهم با ۱۷ نماینده زن که ۱۴ تن از آنها گرایش اصاح طلبی و 
اعتدال گرایی دارند، رکورددار مجلس شدند. همراه با آغاز 
کسیون امید، به رهبری محمدرضا عارف،  به کار همایش فرا
هر ۱۸ منتخب زن مجلس دهم در این همایش حضور یافته 
کسیون امید درآمده بودند. مجلس  بودند و به عضویت فرا
، منتخب  یازدهم نیز دارای ۱6 نماینده زن است. فاطمه رهبر
حوزه تهران، از جمله منتخبانی بود که در اثر بیماری کرونا 
فوت کرد و با در نظرگرفتن او، این مجلس نیز می توانست 

دارای ۱۷ نماینده زن باشد. 

   رقابت زنان اصولگرا برای ورود به مجلس

کنون زنان اصولگرا برای ورود به مجلس با یکدیگر به  ا
رقابت مشغول هستند. دو گروه شورای وحدت و شورای 
ائتاف لیست هایی برای مجلس دوازدهم ارایه می دهند و 
له افتخاری« عضور شورای وحدت گفت: »شورای  دیروز »لا
وحدت با توجه به زنان توانمندی که دارد، حداقل حضور 
زنان در لیست های انتخاباتی را ۷ نفر اعام کرده و از این 
جهت رکورد زده است کما اینکه در انتخابات گذشته در 
لیست تهران فقط ۵ زن حضور داشتند که البته یکی از آنها 
به رحمت خدا رفت، اما براساس مصوبه هیات عالی شورای 
وحدت حداقل ۷ زن باید در لیست حضور داشته باشد.« او 
کید کرد: »ظرفیتی که شورای وحدت برای حضور زنان در  تا
نظر گرفته بسیار بالاتر از آن ظرفیتی است که شورای ائتاف 
مدنظر قرار داده است.« ظاهرا زنان شورای ائتاف انتظار 
دارند از حضور آنها در لیست انتخاباتی استفاده شود تا 
چنین پذیرای طعنه زنان شورای وحدت نباشند. معاون امور 
بانوان شورای ائتاف نیروهای انقاب اسامی تهران گفت: از 
گروه های سیاسی انتظار می رود که بانوان نیز در انتخابات 
آتی تعداد قابل توجهی نماینده در عرصه رقابت انتخاباتی 
داشته باشند. سوده نجفی با اشاره به اهمیت حضور زنان در 
لیست های انتخاباتی احزاب و گروه ها، اظهار کرد: بانوان یکی 
از طیف های مهم در هر انتخاباتی هستند که بیش از نیمی 

از جامعه را در برمی گیرند و به اعتقاد بنده مسئولیت تربیت 
نیمی دیگر از جامعه را نیز برعهده دارند، لذا از این جهت 
ضرورت دارد که گروه های سیاسی و احزاب که با مشخص 
انتخابات  کاندیداهای  صاحیت  بررسی  نتایج  شدن 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای از سوی شورای 
نگهبان در حال بررسی افراد جهت قراردادن در لیست مورد 
حمایت خود هستند، به این موضوع توجه کنند. وی ادامه 
داد: معمولا در لیست های مورد حمایت جریانات سیاسی 
و احزاب طیف ها و گروه های مختلفی از جامعه همچون 
مهندسان، فرهنگیان، هنرمندان و جوانان و… به عنوان 
نمایندگان این قشر حضور دارند و تعدادی نیز برای آنها در 
نظر می گیرند اما موضوع بانوان از اهمیت بیشتری برخوردار 
گر بخواهیم از حیث نمایندگی بررسی کنیم، بانوان  است و ا
دربرگیری بیشتری دارند و این موضوع اهمیت توجه به 

بانوان در لیست های انتخاباتی را می طلبد. 

   تخریب رقیب برای حضور در لیست

که برخی زنان برای حضور در لیست  جالب اینجاست 
و کسب رای سعی دارند تا اظهارات چالشی داشته باشند، 
له افتخاری که دیروز گفت: الحمدلله نامزد از همه  مانند لا
جناح ها کم نیست و نامزد فراوان است، از این رو انتظار داریم 
همه وارد عرصه انتخابات شوند البته امکان دارد جناح رقیب 
به ظاهر نیروهای قدر و شناخته شده خود را به استان ها 
که بتوانند لیدر شوند  و شهرستان های مختلف بفرستد 
اما تصور ما نباید این باشد که رقیب در تهران و کانشهرها 
هیچ اقدامی انجام نمی دهند، چرا که آنها افرادی را برای 
ورود به مجلس در نظر دارند.« او به خوبی می داند تعداد 
کاندیداهای اصاح طلب که تایید شدند، به اندازه ای نیست 
که بتوانند به ارایه لیست بپردازند و در برخی حوزه های 
انتخاباتی فاقد کاندیدا هستند. افتخاری چنین می گوید 
که تا به زعم خود فضای انتخاباتی در اذهان ایجاد کرده و 
مشارکت را بالا ببرد. از سوی دیگر خود را به عنوان تحلیلگر 
برجسته نشان دهد تا جایگاه خوبی درلیست انتخاباتی 
گاه تر از آن هستند که تصمیم شان با  داشته باشد، اما مردم آ

این ادعاها تغییر کند. 

له افتخاری به شورای ائتلاف: تعداد زنان لیست ما بیشتر است لا

 رقابت زنان ائتلاف با زنان وحدت!
      عضو زن شورای وحدت:اصلاح طلبان نیروهای قَدر از شهرستان ها به مجلس می فرستند

 اتهام زنی آمریکا و انگلیس به ایران

 در شورای امنیت

درخواست لندن از تهران
نمایندگان آمریکا و انگلیس با تاش برای توجیه 
گروه های مقاومت  حمات اخیر آمریکا علیه 
در عراق و سوریه، ادعای مرتبط بودن اقدامات 
گروه های مقاومت منطقه با ایران را تکرار کردند. 
در پی حمات ارتش آمریکا و گروه های مقاومت 
منطقه علیه اهدافی در عراق و سوریه،  »رابرت 
وود« معاون نماینده آمریکا در سازمان ملل 
در نشست شورای امنیت سازمان ملل با تکرار 
ادعاها درباره نقش ایران در اقدامات گروه های 
مقاومت، از شورای امنیت خواست که »ایران و 
آنچه گروه های نیابتی آن خواند را کنترل کند.« 
روزنامه اماراتی نشنال در این باره گزارش کرد که 
»وود« با نادیده گرفتن تاثیر ثبات زدای حضور 
کید کرد  نظامی مداخله جویانه آمریکا در منطقه، تا
که شورای امنیت باید به دولت سوریه فشار بیاورد 
تا از این کشور به عنوان بستری برای ثبات زدایی 
در منطقه استفاده نکند. این ادعای »وود« در 
کید کرده است  حالی مطرح می شود که ایران تا
در سوریه حضور نظامی مستقلی ندارد و تنها 
به صورت مستشاری و به دعوت دولت قانونی این 
کشور برای کمک به مبارزه با تروریسم در آنجاست. 
   اقدامات نیروهای مسلح یمن در دریای 

سرخ
بیش  کنون  تا منطقه  مقاومت  نیروهای 
از ۱۵۰ بار مواضع آمریکا در منطقه را در پاسخ 
به حمایت های تمام عیار آن از جنایت های 
قرار  هدف  غزه  در  صهیونیستی  رژیم  جنگی 
داده اند. در پی این حمات، حداقل ۷۰ مورد 
آسیب دیدگی نظامیان آمریکایی گزارش شده 
است که بیشترشان جراحات مغزی هستند. 
حمله پهپادی هفته گذشته مقاومت عراق به 
»برج 22« در اردن نیز منجر به کشته شدن سه 
نظامی آمریکایی و مجروح شدن حداقل ۴۰ نفر 
شده است. غرب مدعی حمایت نظامی و مالی 
ایران از نیروهای مقاومت منطقه و کنترل اقدامات 
آن هاست. این در حالی است که ایران بارها این 
ادعا را رد کرده و اقدامات نیروهای مقاومت منطقه 
را صاحدید خود آن ها و تصمیماتی مستقل تلقی 
کرده است. افزون بر این، »باربارا وود« نماینده 
دائمی انگلیس در سازمان ملل در نشست شورای 
امنیت گفت: لندن از تمام اقدامات برای حفظ 
و ارتقای صلح و امنیت بین المللی، از جمله در 
عراق و سوریه »به کلی حمایت می کند« و نسبت 
به تنش زدایی متعهد است. او حمات آمریکا 
به اهدافی درعراق و سوریه را »حق آمریکا برای 
دفاع از خود و حق آن برای پاسخ به حمات 
به نظامیان و پایگاه های خود« تلقی کرده و به 
حمایت از آن پرداخت. این دپیلمات انگلیسی 
درباره اقدامات نیروهای مسلح یمن)انصارا...( در 
دریای سرخ که شامل حماتی علیه کشتی های 
رژیم صهیونیستی و متحدان آن بوده است، این 
حمات را غیرقانونی و غیرقابل قبول خواند. وود 
مدعی شد: اقدامات و حضور انگلیس در دریای 
سرخ برای حفاظت از جان  افراد بی گناه، حفظ 
آزادی ناوبری و بازدارندگی در قبال حمات بیشتر 
علیه کشتیرانی طراحی شده است. در مدت اخیر، 
حمات ارتش یمن به کشتی های مرتبط با رژیم 
صهیونیستی در دریای سرخ در پاسخ به جنایات 
جنگی صهیونیست ها علیه مردم فلسطین در 
غزه، مورد بحث قرار گرفته و بهانه ای نیز برای 
حمات متجاوزانه آمریکا و انگلیس به یمن شده 
است. نماینده انگلیس در سازمان ملل در بخشی 
از سخنانش ادعای حمایت »سیاسی، مالی و 
نظامی« ایران از گروه های شبه نظامی منطقه 
را تکرار کرده و گفت که این اقدام ایران منجر به 
ثبات زدایی در منطقه و مختل کردن تاش ها برای 
مبارزه با داعش می شود. او اظهارکرد که انگلیس از 
ایران می خواهد »این گروه ها را کنترل کند و برای 
جلوگیری از حمات بیشتر عمل شود.« ادعاهای 
نمایندگان انگلیس و آمریکا در شورای امنیت 
درباره این حمات و نقش ایران در آن ها در حالی 
مطرح شده است که »امیر سعید ایروانی« سفیر 
و نماینده دائم ایران در سازمان ملل در نشست 
شورای امنیت با عنوان »تهدید صلح و امنیت 
بین الملل« گفت: اقدام نظامی آمریکا غیرقانونی، 
غیرموجه، ناقض هنجارها و اصول اساسی حقوق 
بین الملل، منشور ملل متحد به ویژه بند ۴ ماده 
2 منشور ملل متحد بوده و نقض آشکار تمامیت 
کمیت و استقال سیاسی عراق و سوریه  ارضی، حا
کید بر اینکه آمریکا و انگلیس آشکارا  است. او با تا
از قطعنامه 2۷22 شورای امنیت سوءاستفاده 
کرده اند، اظهار داشت: تمامی گروه های مقاومت 
در منطقه مستقل هستند و انگیزه تصمیم ها 
و اقدامات آن ها برپایه حقوق مشروع آنها ذیل 
قوانین بین المللی است که در پاسخ به حضور 
در  و  سرزمین هایشان  در  آمریکا  غیرقانونی 
راستای توقف نسل کشی در غزه و پایان دادن به 
سرزمین های اشغالی فلسطینی  است، بنابراین 
هرگونه تاش برای نسبت دادن این اقدامات به 
ایران یا نیروهای مسلح آن گمراه کننده، بی اساس 
و غیرقابل قبول است. نماینده ایران در سازمان 
ملل در بخش دیگری از سخنان خود در نشست 
شورای امنیت با موضوع بررسی حمات آمریکا به 
سوریه و عراق بیان داشت: ایران نه حضور نظامی 
در عراق دارد و نه پایگاه و مستشاران نظامی. در 
سوریه، مستشاران نظامی ایرانی از آنجا که رسما 
توسط دولت سوریه برای مبارزه با تروریسم دعوت 
شده اند، به طور قانونی حضور دارند. وی ادعاها 
مبنی بر این که پایگاه های ایران در عراق و سوریه 
مورد حمله قرار گرفته است را تکذیب کرد و افزود: 
چنین ادعاهایی برای دورکردن توجه از اقدامات 

تهاجمی آمریکا مطرح می شوند.

مجید انصاری:  افراد که آبروی خود را از جوی آب نگرفته اندحسن روحانی: دلایل ردصلاحیتم را منتشر کنید



اقتصاد 4a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

شماره   1765

بازارسرمایـــــــــــه

یچـــــــــه در

چهار شنبه 
1402 .11 .18

26    رجب     1445/    07     فوریه     2024

سرمایه بانک مرکزی افزایش می یابد
 معاون اول رئیس جمهور مصوبه هیات وزیران برای افزایش 
سرمایه بانک مرکزی را ابلاغ کرد که بر اساس آن، سرمایه این 
بانک 3۰ هزار و ۶۹۰ میلیارد ریال بیشتر می شود. هیات وزیران 
در جلسه ۱۱ بهمن ماه سال ۱4۰۲ به پیشنهاد مجمع عمومی 
بانک مرکزی و به استناد قانون پولی و بانکی کشور که مصوب 
سال ۱35۱ است تصویب کرد که سرمایه بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران افزایش یابد. براساس این مصوبه که از سوی 
معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شده است، سرمایه بانک مرکزی 
از محل اندوخته احتیاطی از مبلغ ۹8 هزار و ۱43 میلیارد ریال به 
مبلغ ۱۲8 هزار و 833 میلیارد ریال افزایش می یابد. بر این اساس 
سرمایه بانک مرکزی 3۰ هزار و ۶۹۰ میلیارد ریال بیشتر می شود. 

چرا زمان  واریز یارانه ها تغییر کرد؟
 به گفته سخنگوی سازمان هدفمندی  یارانه ها، پرداخت 
یارانه ها از بهمن ماه امسال با هدف نظم بخشی بیشتر به صورت 
زمان بندی انجام می شود. سازمان هدفمندسازی یارانه ها روز 
گذشته اعلام کرد که برای نظم بخشی هرچه بیشتر به پرداخت 
یارانه ها و مستمری های موضوع قانون هدفمندسازی یارانه ها، 
از این ماه پرداخت های این سازمان براساس زمان بندی انجام 
خواهد شد. بدین ترتیب مستمری کمیته امداد امام خمینی 
)ره( و سازمان بهزیستی کشور بیستم هرماه، یارانه نقدی و 
معیشتی خانوار دهک های یک تا سه بیست و پنجم هر ماه، 
یارانه نقدی و معیشتی سایر خانوارهای مشمول سی ام هر ماه و 
یارانه دارو و هزینه حمل ونقل و ذخیره سازی سوخت، از ابتدای 
ماه انجام می شود. در حالی که پیش از این پرداخت یارانه برای 
همه مشمولان، بیستم هر ماه انجام می شد. در این خصوص 
طیبه حسینی - سخنگوی سازمان هدفمندی  یارانه ها - در 
گفت وگو با ایسنا، بیان کرد: این کار برای نظم بخشیدن به 
پرداخت یارانه انجام شده است. با توجه به اینکه چهار زمان 
برای پرداخت یارانه اشخاص متفاوت وجود دارد، از این پس 
هر کدام را طبق زمان بندی مشخصی پرداخت می کنیم که 
مشکلی وجود نداشته باشد. وی در پاسخ به اینکه آیا چالشی 
در پرداخت یارانه وجود داشته که این تصمیم اخذ شده است؟ 
توضیح داد: پیش از این همه پرداختی  یارانه ها همزمان انجام 
کنون تصمیم بر این است که هر کدام در فواصل زمانی  می شد و ا
مربوط به خودش پرداخت شود که نظم و ترتیب لازم بهتر رعایت 
شود. به گفته حسینی، از ماه جاری، پرداخت یارانه ها مطابق 

جدول  زمان بندی صورت می گیرد. 

مانعی در پروازهای بین المللی نداریم 
گر در خصوص   رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: ا
فروش نفت موانعی وجود دارد، اما در پروازهای بین المللی 
مانعی وجود ندارد. رضا نخجوانی مدیرعامل شرکت فرودگاه ها 
و ناوبری هوایی ایران امروز )۱۷ بهمن ماه( در آئین افتتاح و 
بهره برداری از 8 پروژه در فرودگاه بین المللی مهرآباد به ارزش 
بیش از ۱5۰۰ میلیارد ریال، گفت: سالیان متولی افراد بسیاری 
در صنعت هوایی برای به ثمر نشاندن پروژه ای این حوزه حمل 
و نقل هوایی تلاش کردند تا امروز تلاش هایشان نتیجه داد. 
کید کرد: امروز با حضور  معاون وزیر راه و شهرسازی در ادامه تا
وزیر راه و شهرسازی پروژه های مربوط به فرودگاه بین المللی 
مهرآباد به افتتاح خواهد رسید که سه پروژه از بین باقی روزه ها 
شاخص تر است؛ یک فقره پروژه مربوط به بخش فرودگاهی 
کشور است و که شامل نرم افزار آموزشی کنترلرهای مراقبت پرواز 
است که البته اولین سامانه نیست، اما این سامانه آخرین ورژن 
موجود است و دو سامانه دیگر مربوط به دو سامانه فضایی 
کشور است. محمد محمدی بخش رئیس سازمان هواپیمایی 
کید بر اینکه در خصوص فروش  کشور در ادامه این نشست با تا
نفت موانعی وجود دارد، گفت: امروز به دلیل وجود شرایط 
سخت تحریم های ظالمانه علیه کشورمان در حوزه ارز، فروش 
نفت و تمام منابع مالی دارای موانعی هستیم و این موارد 
جزو تأثیر گذار ترین آثار در صنعت هوایی هستند؛ اما بدون 
کوچک ترین خللی رو به جلو قدم برمی داریم. معاون وزیر راه و 
کید کرد: در شهریور و مهر سال )۱4۰۰( تمام  شهرسازی در ادامه تا
دنیا اذعان داشتند که بخش هوایی ایران با مشکلاتی روبه رو 
کنون در اوج عزت و اقتدار با گلم های بلند  خواهد شد، اما هم ا
در حال حرکت هستند. وی ادامه داد: بزرگ ترین مؤلفه های 
صنعت هوایی ایمنی و امنیت است و این دو مؤلفه به وضوح 
مشخص است؛ در تمام حوزه های صنعت هوایی بدون 

کوچک ترین وابستگی در حال فعالیت هستیم. 

 زمان واریز سود سهام عدالت متوفیان
 معاون شرکت سپرده گذاری مرکزی به آخرین اقدامات 
متوفیان  عدالت  سهام  تکلیف  تعیین  برای  گرفته  صورت 
گر فرآیند تقسیم سود سهام عدالت وراث  اشاره و اعلام کرد: ا
کثر تا ۱۰ اسفند ماه به پایان برسد، سود سهام عدالت  حدا
امسال و سال های گذشته به حساب وراث پرداخت خواهد 
شد. به گزارش ایسنا، محمود حسنلو گفت: فرآیند تقسیم ارث 
متوفیان سهام عدالت بین وراث از طریق سامانه »میراث« در 
شرکت سپرده گذاری مرکزی انجام خواهد شد. وی اظهار کرد: 
انتقال سهام توسط یکی از وراث یا نماینده آنها که در سجام 
احراز هویت شده، از طریق مراجعه به یکی از شعب سراسر 
کارگزاری های بورسی یا یکی از شعب بانک های ملی، تجارت، 
پارسیان و ملت انجام می شود.  حسنلو خاطرنشان کرد: تمامی 
فرآیند اجرای این اقدام، رایگان بوده و لازم نیست وراث هیچ گونه 
مبلغی را پرداخت کنند.  معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت 
کرد: همچنین هر یک از وراث  کید  سپرده گذاری مرکزی تا
گانه و با مراجعه به درگاه ذی نفعان  می توانند به صورت جدا
بازار سرمایه به آدرس https: //ddn. csdiran. ir نسبت به پرونده 
گاهی پیدا کنند. وی اعلام کرد: به محض تشکیل پرونده  خود آ
https: // در یکی از شعب، وضعیت پرونده همه وراث در سایت
ddn. csdiran. ir قابل مشاهده خواهد بود. حسنلو با بیان اینکه 
توصیه ما به وراث این است که تشکیل پرونده و اقدام برای 
تقسیم ارث را به روزهای پایانی سال موکول نکنند، گفت: در 
گر  پایان سال فرآیند توزیع سود سهام عدالت را خواهیم داشت، ا
کثر تا ۱۰ اسفند  فرآیند تقسیم سود سهام عدالت متوفیان حدا
ماه به پایان برسد، سود سهام عدالت امسال و سال های گذشته 

به حساب آنها پرداخت خواهد شد. 

اخبار

تاثیر قیمت دلار بر بورس 
 به گفته کارشناسان اقتصادی، بازار سهام 
در دی ماه امسال شاهد نقش آفرینی قیمت 
دلار بود. هرچند این روزها دلار در سراشیبی 
کاهش قرار گرفته است، اما نوسان قیمت دلار 
در برخی بازه ها، بازار سهام را متاثر کرد. هرچند 
شاخص کل طی این روزها ریزشی است، اما 
در جریان دادوستدهای بازار سهام در دی 
ماه امسال، ارزش معاملات خرد با افزایش 
محسوسی روبه رو بود. همچنین، خودرویی ها 
به واسطه اخبار مساعد و پیشروی نماد خودرو 
بیش ترین ارزش معاملات روزانه در دی ماه را 
به خود اختصاص داده اند، این در حالی است 
که محصولات شیمیایی به واسطه توجه به 
نمادهای پالایشی هم جزو صنایع بسیار مورد 
توجه در دی ماه محسوب می شود. در زمینه 
این نوسانات، رحمان رحیمی - کارشناس 
بازار سرمایه - در گفت وگو با ایسنا، مهم ترین 
عامل رشد نقدینگی در بازار بورس را اعتماد 
مردم به بازار سرمایه دانست و اظهار کرد: به 
نظر می رسد بازگشت اعتماد مردم به بازار 
سرمایه که در سال ۱3۹۹ از دست رفت خیلی 
سخت باشد. وی با اشاره به افزایش بیش از 
خ خودرو و ارز در سال جاری،  ۲۰ درصدی نر
متذکر شد: نمی توان براساس گزارش شرکت ها 
به این نتیجه رسید که بورس در دی ماه رشد 
داشته، زیرا اولا این رشد بورس عمدتا براساس 
خ ارز است که نتیجه آن با تاخیر به  رشد نر
بورس می رسد و رشد بازار سرمایه را در پی 
دارد، دوما شرکت هایی که افزایش سود خود 
را اعلام کرده اند، ارز محور هستند و رشد سود 
آنها به خاطر تاثیر افزایش ارز است. به گفته 
این کارشناس بازار سرمایه، نقدینگی زیادی 
در بورس در حال حاضر وجود ندارد و تا پایان 
سال جاری هم اتفاق خاصی در بازار سرمایه 
نمی افتد، لذا همچنان مانند قبل نوسانات 
مختلف در بورس وجود دارد. رحیمی افزود: 
گر قرار باشد بورس رشد کند از سال آینده این  ا
اتفاق می افتد. وی یادآور شد: با توجه به اینکه 
روند نوسانات در بازار سرمایه، به نظر می رسد 
اتفاق خاصی امسال برای رشد بورس نیفتد 
اما پیش بینی می کنم که رشد سود خودرو در 

بورس ممکن است در سال آینده رخ دهد.

 وزیر نفت وعده داد
  خبرهای خوش نفتی

تا پایان 1۴0۲
کید بر اینکه خبرهای خوبی تا   وزیر نفت با تأ
پایان امسال در صنعت نفت خواهیم داشت، 
تصریح کرد: به زودی چند پروژه  در حوزه نفت، 
گاز، پتروشیمی و پالایش افتتاح و هشت قرارداد 
توسعه میدان های نفتی و گازی به ارزش ۱4 
میلیارد دلار امضا می شود.جواد اوجی امروز در 
آیین بهره برداری از هفت پروژه نفتی و گاز اظهار 
کرد: ۲.۲ میلیارد دلار ارزی و ۲۰۰ میلیارد تومان 
ریالی در این هفت پروژه سرمایه گذاری شده 
است که با این سرمایه گذاری های انجام شده، 
۱5۰ هزار بشکه به ظرفیت تولید نفت و ۲8 
میلیون مترمکعب به ظرفیت تولید گاز کشور 
به دنبال  کرد:  کید  تأ می شود.وی  افزوده 
این سرمایه گذاری، سالانه 3 میلیارد دلار با 
افزایش ۱5۰ هزار بشکه نفت و 3 میلیارد دلار با 
افزایش ۲8 میلیون مترمکعبی گاز برای کشور 
ثروت آفرینی می شود.وزیر نفت افزود: امروز با 
بهره برداری از خط لوله دریایی جدید فاز ۱۶ 
پارس جنوبی که چند سالی بود به تعمیرات 
تولید  کاهش  سبب  و  داشت  نیاز  اساسی 
شده بود، زمینه برداشت روزانه ۲8 میلیون 
مترمکعب گاز از این موقعیت فراهم شد که به 
شبکه گازرسانی کشور کمک می شود.اوجی با 
کید بر اینکه پس از انقلاب اسلامی اتفاق های  تأ
بزرگ مثبتی در صنعت نفت روی داده است، 
گفت: صنعت نفت پیش از انقلاب اسلام به طور 
کامل به شرکت های خارجی وابسته بود و هیچ 
نیروی انسانی متخصص ایرانی در این صنعت 
دخیل نبود، اما امروز به برکت انقلاب اسلامی 
یک مستشار خارجی در این صنعت چه در 
بالادست و چه پایین دست فعالیت ندارد.وی 
ادامه داد: امروز تمامی صنعت نفت به همت 
ده ها هزار متخصص داخلی در بالادست و 
پایین دست، در میدان های نفتی و گازی، دریا 
و خشکی از سوی نیروهای متخصص داخلی 
فعال است.وزیر نفت به تولید گاز و گازرسانی 
بسیار محدود در پیش از انقلاب اسلامی اشاره 
و اظهار کرد: امروز با تلاش صنعتگران نفت 
و گاز در همه دولت ها، ۲3 پالایشگاه گازی با 
برداشت روزانه یک میلیارد مترمکعب داریم 
که در این ایام سرد سال به همت شرکت ملی 
گاز ایران رکورد تزریق 85۶ میلیون مترمکعب 
گاز شیرین به شبکه سراسری ثبت شد و  با 
وجود هوای سرد تأمین گاز پایداری داشتیم 
و در هیچ منطقه ای قطعی گاز نداشتیم.طبق 
اعلام وزارت نفت، اوجی با بیان اینکه امروز ۷۰ 
مجتمع پتروشیمی در کشور فعال است، یادآور 
شد: در دولت مردمی سیزدهم، فعالیت ها و 
کارهای جهادی شتاب بیشتری گرفته اند.وی 
با اشاره به بهره برداری از ۱3۲ پروژه نیمه تمام 
به ارزش ۲8.5 میلیارد دلار از ابتدای دولت 
سیزدهم با اولویت پروژه هایی که ارزش افزوده 
بالاتری ایجاد می کنند، تصریح کرد: 5۰ پروژه 
به ارزش 48 میلیارد دلار نیز در این مدت در 
صنعت نفت آغاز شده است که به تناوب در 

حال به بهره برداری رسیدن هستند.

  آرمان ملی : کاهش نقدینگی از اصلی ترین دغدغه های 
کنون با سیاست های مختلف  که تا دولت سیزدهم بوده 
عرضه شمش، سکه، دلار و.... همراه بوده است، اما بورس با 
وجود تلاش بسیار دولت هنوز نتوانسته است نقش موثری در 
جمع آوری نقدینگی ها در بازار داشته باشد. این در حالی است 
که بازارهای موازی آن مانند دلار و سکه هر از چندی با خارج 
شدن اختیار کنترل آن از دست دولت، به خوبی توانسته است 
نقش خود در جمع آوری نقدینگی را ایفا کند، اما کارشناسان 
معتقدند قطعاً ورود سرمایه های سرگردان در بورس می تواند 
حمایت نسبی از تولید و شرکت های فعال در بازار را نیز عملیاتی 
کند. اما چه باید کرد تا جذابیت و کارآمدی بورس در این 

خصوص موفق عمل کند؟
 مسکن هایی در کنترل نقدینگی

به گزارش »آرمان ملی« دولتمردان به ویژه بانک مرکزی با 
توجه به نقش موثر افزایش نقدینگی در رشد نرخ تورم، همواره 
سیاست هایی برای جمع آوری نقدینگی در کشور داشته اند که 
البته برخی تاثیری کوتاه مدت مانند مُسَکِن داشته و برخی نیز 
توانسته است طولانی مدت تر عمل کند. دولت دوازدهم برای 
اینکه جلوی نقدینگی را بگیرند،  تصمیم گرفتند نقدینگی را در 
نظام بانکی حبس کنند؛ حبس نقدینگی یعنی نبود نقدینگی 
در دست مردم، زیرا وقتی نقدینگی وجود دارد، مردم به سراغ 
خرید کالا می روند، زیرا پول اضافه دارند و کالا را به هر قیمتی 
که ارایه شود،  می خرند. بنابراین نقدینگی بالا باعث می شود 
قیمت کالاها بالا رود و تورم زا شود. حبس نقدینگی و قرار دادن 
، تعادلی میان نقدینگی در دست مردم و  آن در جای دیگر
قیمت کالاها ایجاد می شود. در دولت نخست روحانی این کار 
انجام شد و نقدینگی وارد بانک شد، اما توجه کرد باید در ادامه 
برنامه این باشد که وقتی نقدینگی وارد نظام بانکی شد و حبس 
شد، به جای دادن سود بالا برای حفظ جذابیت، نقدینگی را 
در بانک نگه داریم تا تحت کنترل باشد و باید گفت در مرحله 
دوم باید دید که این نقدینگی را کجا مصرف کنیم و نظام بانکی 
با ارایه تسهیلات به جایی و از محل این تسهیلات درآمد ایجاد 
کند که آن درآمد بتواند سود صاحبان سپرده را بپردازد و چرخ 

اقتصاد بچرخد. 
 حفره معوقه های تسهیلات بانکی 

کی است؛ کارشناسان معتقدند؛ این روش  این گزارش حا
با توجه به اینکه نقدینگی ها به جاهایی به عنوان تسهیلات 
پرداخت شد که در نهایت به معوقه تبدیل شد و به سیستم 
بانکی بازنگشت و در نتیجه یک حفره ایجاد شد و بانک ها پولی 
که به بعضی از تجار و بازرگانان و صنعتگران داده بودند، تبدیل 
به معوقه شد و نه اصل پول به بانک بازگشت و نه نتوانستند 
بهره آن را بگیرند، اما صاحبان سپرده هر ماه بهره  سپرده خود 
را از بانک مطالبه می کنند. از سوی دیگر فروش سکه و شمش 
و... نیز از جمله طرح هایی است که با توجه به تعریف پایه های 
مالیاتی جدید، مردم در هراس از حضور در این بازارها هستند 
و ترجیح می دهند در بازارهایی حضور پیدا کنند که از تیغ تیز 
مالیاتی در امان بمانند و به این ترتیب خریداران متقاضی حضور 
در بازارهای دیگر شدند، مسکن یکی از بازارهایی به شمار می آید 
که امنیت سرمایه گذاری بیشتری را به همراه دارد، اما با توجه 
به افزایش قیمت زیاد آن، کمتر کسی دیگر توان حضور در این 
بازار را می یابد و از سوی دیگر به دلیل رکود در این بازار به دلیل 

نبود سرمایه و کاهش قدرت خرید مردم، باز هم گرایش افراد و 
صاحبان سرمایه های بیشتر به حضور در بازارهای دیگر به جز 

مسکن نیز افزایش یافته است. 
 کاهش قیمت گذاری دستوری دولت

کی است؛ همزمان با رونق بورس در دولت  این گزارش حا
دوازدهم، دعوتی همگانی از مردم در این بازار به عمل آمد که 
گر با مدیریت مطلوب همراه بود می توانست بازویی موثر در  ا
بهبود وضعیت اقتصادی و جمع آوری سرمایه های سرگردان 
باشد و در حوزه های مختلف تولید نیز به کار گرفته شود و با 
استمرار این روند شاهد اجرای سیاست برد – برد دولت و مردم 
در این راستا باشیم، اما با ریزش سنگین بورس در آن سال ها، 
بورس دیگر فرصتی برای رونق نیافت. سعید درخشانی، 
کید بر اینکه بازار سرمایه در جمع  کارشناس بازار سرمایه با تا
آوری نقدینگی عملکرد خوبی نداشته است به »آرمان ملی«، 
کاهش قیمت گذاری دستوری دولت، اصلاح قانون  گفت: 
تجارت، کاهش حضور مستقیم دولت از جمله راهکارهایی به 
شمار می آید که می تواند تضمین کننده رونق بازار سرمایه در 
کنون بورس به جای تامین کننده  کشور باشد، در حالی که هم ا
مالی شرکت ها و فعالیت های اقتصادی، تبدیل به ابزاری برای 
جذب سرمایه های مردم شده است و از سوی دیگر بانک ها با 
هزاران چالش تبدیل به اصلی ترین عامل برای تامین سرمایه 
شرکت ها و بنگاه های تولیدی تبدیل شده اند که گاهی امیدی 
به بازگشت سرمایه نیست و به این ترتیب ناترازی بانک ها هر 
گر  روز بیش از پیش افزایش می یابد، این در حالی است که؛ ا
هدایت سرمایه ها به بورس با حمایت از بخش خصوصی و 
همراه با اصول اولیه و آموزه های موجود در این خصوص صورت 
می گرفت، قطعاً با موفقیتی همراه خواهد بود که تضمین کننده 

بازار سرمایه و رونق تولید می گردید. 
 ضرورت بازیابی اعتماد مردم در بورس

این کارشناس اضافه کرد: تقویت نهادهای مالی، فرموله 
، و خروج از رویه قیمت گذاری دستوری  ک گاز شدن نرخ خورا
می تواند علاوه بر رونق بورس بازار سرمایه را قابل پیش بینی 

سازد و به تقویت بازار بورس منتهی شود و به این ترتیب مردم 
نیز با اطمینان خاطر بیشتری سرمایه های خود را در این بازار 
سرمایه گذاری می کنند. این کارشناس اضافه کرد: بازگشت 
اعتماد مردم به بورس باید با حمایت دولت صورت گیرد تا بتواند 
اثر نامطلوبی که پس از دعوت همگانی مردم به بورس و ریزش 
سنگین آن در سال های گذشته را شاهد بودیم، خنثی کند تا 
مردم نیز حضور در بازار سرمایه را به حضور در بازار ارز و طلا و 

سکه را ترجیح دهند. 
 رشد نقدینگی

اظهارنظر دولت مبنی بر کنترل نقدینگی در حالی است 
که آخرین آمارهای بانک مرکزی از جزئیات کل های پولی در 
فروردین ۱4۰۲ نشان می دهد که رشد نقطه به نقطه پایه پولی در 
این ماه نسبت به سال گذشته به 45 درصد رسیده که بیش ترین 
خ  میزان این متغیر در تمام ادوار است. این اتفاق در حالی ر
داده که در این ماه مانده بدهی دولت به بانک مرکزی ۶5 هزار 
میلیارد تومان افزایش یافته و از عوامل اصلی رشد پایه پولی 
بوده است. در کنار این موارد، نسبت پول به نقدینگی که نشان 
دهنده میزان سیالیت نقدینگی است نیز به ۲۶ درصد رسیده 

که بیش ترین میزان تاریخی خود را نشان می دهد. 
 امید به بهبود مدیریت در سطح کلان

بر اساس این گزارش؛ هرچند در این میان نباید منکر این امر 
شد که تحریم، جنگ روسیه و اوکراین و همچنین درگیری های 
اسرائیل و غزه، ایران را نیز مانند کشورهای دیگر با چالش های 
اقتصادی زیادی مواجه ساخت، اما از این امر نباید غافل 
شد که کشورهای دیگری مانند روسیه با مدیریت مطلوب 
ظرفیت های موجود خود به خوبی توانست بر مشکلات در 
حوزه های مختلف فائق اید که البته این وضعیت برای ایران 
نیز صدق می کند که در نهایت به جنگ ارزی و تلاطمات بازارها 
منجر شد و به نظر می رسد بهبود این وضعیت همتی همه 
جانبه و برقراری اعتمادی دوجانبه بین مردم و دولت را نیاز 
دارد تا بتوان به نتیجه رسیدن برنامه های اقتصادی دولت 

امیدوار شد. 

»آرمان ملی« دلایل عدم موفقیت بورس در جذب نقدینگی ها را بررسی می کند

 بازار پرنوسان در جذب نقدینگی ها
   ضرورت جذب پایدار نقدینگی ها در بازاری امن               برزخ بورس با تصمیمات دستوری

ج گزارشی با عنوان »چله کشی  در پی در
با آرش تا کجا؟« در روزنامه آرمان ملی مورخ 
۱4۰۲/۱۱/۱5 جوابیه ای به دفتر روزنامه ارسال 

شده است که عینا درج می شود:
کره بر سر تحدید حدود مرزی  ۱- مذا  

میدان گازی آرش میان جمهوری اسلامی 
ایران، کویت و عربستان از سالیای گذشته 
در جریان بوده و علی رغم گذشت سال ها 
هنوز توافقی در این خصوص حاصل نشده 
و همچنان این موضوع با هدایت وزارت امور 

کره است. خارجه در حال مذا
کنون هیچ یک از کشورهای مدعی   ۲- تا

در این میدان فعالیتی در جهت بهره برداری 
از منابع آن انجام نداده اند و در عین حال تا 

حصول توافق مشترک اساسا امکانی برای 
بهره برداری از آن وجود ندارد و جمهوری 
اسلامی ایران نیز بارها تصریح کرده است 
ذره ای از منافع خود در این میدان نخواهد 
گذشت. در ماه های اخیر موج رسانه ای 
داخلی و خارجی روی این میدان شکل 
از  مایلند  برخی  می رسد  نظر  به  و  گرفته 
کرات چندین ساله در این  این طریق مذا
خصوص را تحت شعاع قرار دهند و آن را از 
کید  مسیر دیپلماسی خارج کنند، بار دیگر تا
کرات در این زمینه همچنان  می شود مذا
ادامه دارد و تاحصول نتیجه نهایی بدون 
کشورمان  از اصول و حقوق حقه  عدول 

پیگیری خواهد شد. 

3- در خصوص میدان آرش، علیرغم   

شرکت  مرزی،  مناقشات  و  حساسیت ها 
توسعه  موضوع  جد  به  ایران  نفت  ملی 
میدان را دنبال کرده و آمادگی خود را در این 
خصوص به مراجع ذیربط از جمله شورای 
عالی امنیت ملی اعلام داشته است. بر این 
اساس امکانات لازم جهت شروع عملیات 
ژئوفیزیک و ژئوتکنیک و متعاقب آن استقرار 
دکل حفاری به منظور شروع عملیات توسعه 
پیش بینی شده است. شرکت ملی نفت ایران 
کنون آمادگی کامل دارد تا به محض  هم ا
کرات عملیات  مشخص شدن نتیجه مذا
حفاری مربوط به این میدان را آغاز کند و به 
این منظور منابع مالی و سخت افزاری کافی 

نیز برای توسعه این میدان از سوی وزارت 
نفت مصوب شده است.

و  فعالان  توجه  از  سپاس  ضمن   -4  

دلسوزان کشور به این موضوع از صاحبان 
این  در  می خواهیم  رسانه ها  و  تریبون 
کرده  خصوص از طرح مباحثی که خدای نا
تحت شعاع  کرات  مذا در  را  کشور  منافع 
قدر  آنچه  کنند،  خودداری  می دهد  قرار 
مسلم بوده این است که در طول سال ها 
و با وجود انواع فشارها، جمهوری اسلامی 
ایران مستظهر به قدرت ملت شریف ایران، 
اقتدار ارکان نظام، درایت و دیپلماسی، ذره 
ای از حقوق خود عقب ننشسته و نخواهد 

نشست.

جوابیـــــــــــهایرانذرهایازحقوقخوددرمیدانآرشنمیگذرد

آغازجداسازیکارتبازرگانیوکارتعضویت
ایران،  بارگانی  اتاق  نامه  اساس  بر   
رویه جدید ادامه پروژه جداسازی کارت 
بازرگانی و کارت عضویت نهایی و عملیاتی 
شده است. معاون کمیسیون ها، مجامع 
و شوراهای اتاق بازرگانی طی نامه ای به 
، با اشاره  روسای اتاق های سراسر کشور
به پروژه جداسازی کارت های بازرگانی و 
عضویت اتاق های سراسر کشور که بعد 
از پیاده سازی در شش اتاق پایلوت، به 
دلیل بروز مشکلات فنی و آیین نامه ای 
متوقف شد، گفته که از زمان توقف پروژه و 
بر اساس مصوبات هیات رئیسه اتاق ایران 
ح وظایف این معاونت به  و با توجه به شر
عنوان متولی در حوزه مباحث مرتبط با 
کارت بازرگانی،  تمامی خدمات بازرگانی )
با  جلسات  مبداء(،  گواهی  عضویت، 
وزارتخانه های  و  اجرایی  دستگاه های 
مرتبط برای رفع مشکلات مذکور برگزار و 
در نهایت با همراهی معاونت استان ها و 
ویه  تشکل ها و واحد فاوای اتاق ایران ر
جدید و مناسب ادامه پروژه جداسازی 

نهایی و عملیاتی شده است. بنابراین 
توقف  هیچگونه  جدید،  ویه  ر اساس  بر 
رگانی  وند درخواست کارت باز کاری در ر
متقاضی ایجاد نشده و همچنین دریافت 
مجدد مدارک و اسناد از متقاضی نیز حذف 
شده است. همراستا با اجرای این پروژه 
نسبت به بررسی سامانه عضویت اتاق 
محسوسی  تغییر   ۱396 سال  از  ایرآنکه 
نداشت نیز اقدام و با حذف موارد زائد، 
نسبت  فرآیندها  تسهیل  و  کوتاه سازی 
به بهبود خدمات قابل ارائه به اتاق های 
استانی اقدام شده است. در پایان این نامه 
هم با توجه به موارد گفته شده و همچنین 
پیاده سازی و استقرار سامانه آزمون اتاق 
ایران که بر اساس مصوبات هیات وزیران 
و هماهنگی های صورت گرفته با سازمان 
توسعه تجارت ایران عملیاتی شده است، 
ضمن اطلاع رسانی اقدامات صورت گرفته، 
معاونت یاد شده برای دریافت نظرات 
کارشناسی اصلاحی و پیشنهادی اتاق 

اعلام آمادگی کرده است. 



فیلم سینمایی »معجزه پروین« به کارگردانی 
محمدرضا ورزی است. در واقع مخاطبان قرار 
است بخش هایی از زندگی پروین اعتصامی 
بانوی شاعر ایرانی را به تماشا بنشینند. البته 
سازندگان این اثر سینمایی که تهیه کنندگی آن 
را محمدرضا شریفی نیا برعهده دارد، تصمیم 
گرفتند تا نام فیلم را به جای »معجزه پروین«، 
»پروین« بگذارند. نکته جالب این است که 
محمدرضا شریفی نیا در این فیلم نقش پدر 
پروین اعتصامی را بازی کرده است. نگاهی 
کوتاه به این فیلم داریم که در ادامه می آید: 
و  تاریخ ها  و  مکان ها  از  به خوبی  نویسنده 
اشخاص واقعی در فیلم نامه استفاده کرده و 
به کل ماجرای زندگی او پایبند بوده و بیننده 
به خوبی می تواند شخصیت پروین را آنالیز 
کند؛ اطلاعات کلی که درباره والدین او در قالب 
دیالوگ داده می شود و نمایش نوع زندگی و 
که منجر به  طبقه اجتماعی و فرهنگی وی 
شکل گیری شخصیت یک زن باسواد شد که 
توانست در جلسات ادبی تشکیل شده در 
منزل پدری ذوق هنری و شعر خود را تربیت 
کرده و گسترش دهد. درباره ازدواج و طلاق 
هم به نظر می رسد نویسنده کاملا پایبند به 
خاطرات پروین نوشته ابوالفتح اعتصامی بوده 
و در این میان برای گریختن از تک خطی بودن 

داستان، با اضافه کردن یکسری شخصیت ها 
تلاش کرده تا این زندگی مشترک کوتاه مدت 
را برای بیننده قابل باور کند. شخصیت های 
جا  روایت  کلی  خط  در  اما  داستان  فرعی 
افتاده اند و ابهامات بیننده را در حین تماشای 
فیلم برطرف می کنند. گریم و طراحی صحنه 
فیلم  خدمت  در  کاملا  و  باورپذیر  لباس  و 
است و بیننده را درگیر ماجرا می کند. انتخاب 
مارال بنی آدم در نقش پروین، آزیتا حاجیان، 
شریف  امیرحسین  و  شریفی نیا  محمدرضا 
نیز هوشمندانه و دقیق است. درباره فیلم 
»پروین« با محمدرضا ورزی گفت وگویی انجام 

شده که در ادامه می خوانید:
مردم شما را بیشتر به عنوان کارگردان 
تلویزیون  مدیوم  در  تاریخی  آثار 
می شناسند، سابقه اولین حضورتان در 
بوط به چه زمانی  جشنواره فیلم فجر مر

است؟

من تا پیش از دوره چهل و دوم جشنواره 
»معجزه  سینمایی  فیلم  با  که  فجر  فیلم 
پروین« در آن حاضر هستم، دو دوره دیگر 
کرده ام.  حضور در این جشنواره را تجربه 
سینمایی  فیلم  با  و   ۱383 سال  اولین بار 
»ابراهیم خلیل ا...« در جایگاه تهیه کننده، 

نویسنده و کارگردان در جشنواره فجر حضور 
پیدا کردم. دوره بعدی حضورم در جشنواره 
به سال ۱3۹۲ در مقام نویسنده و کارگردان 
فیلم سینمایی »به عشق پدرم« برمی گردد. 
کارگردان  به عنوان  مجددا  که  هم  امسال 
فیلم سینمایی »معجزه پروین« در جشنواره 

حضور دارم.

 سابقه حضور شما در جشنواره فیلم 

۱۰ ساله اتفاق  فجر تقریبا با یک فاصله 
افتاده است، با توجه به تجربه ادوار گذشته 

ارزیابی تان از جشنواره پیش رو چیست؟

و  است  داغ  رقابت  بازار  جشنواره  در 
نمی شود توقع یا پیش بینی خاصی در مورد 
آن داشت بلکه باید منتظر اتفاقات بود. اینکه 
فیلم های حاضر در این رقابت بزرگ چگونه 
محترم  هیات  اینکه  یا  شد  خواهند  دیده 
داوران در انتخاب آثار چه رویکرد هایی را 
ک نظر قرار می دهند تا آثار برتر و برگزیده  ملا
را معرفی کنند، از جمله هیجانات و اتفاقات 
پیش بینی نشده ای است که جزو ذات رقابت 
و جشنواره هاست، ولی قطعا مثل سال های 
که خوشبختانه در اجرا و برگزاری  گذشته 
جشنواره فیلم فجر همیشه خوب عمل شده 
است، امسال هم این رقابت باشکوه برگزار 

می شود.

فیلم  این  ساخت  ابتدایی  ایده   

سینمایی چه زمانی برای شما شکل گرفت؟

وی ادامه داد: من از سال ۱3۹3 دغدغه 
این کار را داشتم و تحقیقات آن را شروع کردم، 
چون خیلی عجله ای برای تولید آن نداشتم، 
کردم تا بالاخره  چندین بار آن را بازنویسی 
شرایط ساخت و تولید آن برایم فراهم شد و 

آن را ساختم.

 مخاطب اصلی »معجزه پروین« بانوان 

هستند؟

و  سوژه  اینکه  به دلیل  است  ممکن 
بانوی  یک  فیلم  این  اصلی  شخصیت 

کشورمان  تاریخ  و درخشان در  تاریخ ساز 
است، برای بانوان کشورمان جذاب تر باشد 
و ارتباط بیشتری برقرار کنند، ولی من این 
غ از نگاه  اثر را برای همه مردم جامعه و فار
جنسیت محور زنانه یا مردانه ساخته ام. در 
واقع با تولید این فیلم می خواستم به این 
که نشان دهم زن ایرانی فقط  سمت بروم 
محصور در آشپزخانه نبوده و نیست. زن 
ایرانی توانمندی هایی دارد که حتی در بازه 
که نگاه های  زمانی دوران زندگی این بانو 
مردمحور در جامعه آن روزگار غلبه داشته، 
توانمندی های ارزنده و تاریخ سازی جلوه گر 
شده است. اینکه یک بانوی ایرانی در دوران 
معاصر شاعری بی بدیل است و کاری می کند 
در  سعی  حتی  که  منتقدانش  و  دشمنان 
تخریب او داشتند، در نهایت او را معجزه 
خطاب می کنند، برای جامعه بانوان جوان 
و امروز کشورمان که در حوزه های مختلف 
فرهنگی  سیاسی،  اجتماعی،  فعالیت های 
و علمی دارند، اتفاق مهمی است که برای 
تقویت تلاش ها و انگیزه بخشی به آن ها بازگو 
بانوانی  چنین  وجود  از  ما  سرزمین  شود. 

برخوردار بوده و است و خواهد بود.

 عوامل فیلم

امسال  که  »پروین«  سینمایی  فیلم 
چهل ودومین  غ  سیمر سودای  بخش  در 
از  یکی  دارد،  حضور  فجر  فیلم  جشنواره 
نخستین فیلم های سینمای ایران است که به 
زندگی یکی از بانوان مشهور ایرانی می پردازد. 
فیلمنامه »پروین« را محمدرضا ورزی نوشته 
که در ساخت این اثر سینمایی  و عواملی 
مدیر   : عبارتنداز داشته اند،  همکاری 
فیلمبرداری: فرشاد خالقی، مهدی حسینی 
 : وند، تدوین: مهدی حسینی وند، آهنگساز
ارسلان  صدابرداری:  مدیر  عبدی،  بهزاد 
کیان ارثی، طراح چهره پردازی: شهرام خلج، 
صحنه آرا:  اوسطی،  مسعود  صحنه:  طراح 
سوفیا شکری، طراح لباس: رویا ابراهیمی، 
دستیار اول کارگردان: رهام مخدومی، مدیر 
برنامه ریزی: حسین متحد، منشی صحنه: 
سحرناز ضیایی، عکاس: احمدرضا شجاعی، 
گذاری:  : نیما دبیرزاده، صدا اصلاح رنگ و نور
مهرداد جلوخانی، جلوه های ویژه میدانی: 
آرش آقا بیک، مستند پشت صحنه: مریم 
گروه تولید و تدارکات: امیر فیاض،  ورزی، 
حمید  هرانُف،  سعید  حق شناس،  علیرضا 

نخعی.

سینمـــــــــا
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a r m a n m e l i . i r

رو بــــــــــه رو
 سعید پیردوست:

 ممنونم که همچنان 

احوال پُرسم هستید
 سعید پیردوست، هنرمند پیشکسوت 
کشورمان که آخرین حضورش در تلویزیون 
مربوط به سریال طنز »چشم بندی« به 
کارگردانی شاهد احمدلو بود این روزها 
همچنان تحت نظر پزشک است. او در 
حالی که شرایط کارکردن ندارد اما همچنان 
ابراز علاقه می کند و می گوید  کارش  به 
سعید  است.  کارش  و  مردم  عاشق  که 
پیردوست، مدتی است در بستر بیماری به 
سر می برد و طی چند ماه گذشته به دلیل 
مشکلات قلبی در بیمارستان بستری بود 
در گفت وگویی با »ایسنا« اظهارکرد: خدا 
را شکر خوبم و نسبت به چند ماه قبل 
بهترم. مشکل اصلی قلبم رفع شده است 
اما همچنان تحت نظر هستم و در منزل 
استراحت می کنم. او خاطرنشان کرد: یک 
که همچنان احوال پُرسم  دنیا ممنونم 
هستید. ممنونم که هنوز سعید پیردوست 
مدت  این  راستش  می شناسید.  را 
هیچکس احوالپرس من نبوده، حداقل در 
این مدت که بیمار بودم هیچکس حالی از 
من نپرسیده و فقط شماها هستید که به 
یاد من هستید. پیردوست در عین حال 
کید می کند: من توقعی از کسی ندارم و  تا
برای همه آرزوی سلامتی می کنم. برای 
همه دوستانم و مردم عزیز کشورم خیر 
می خواهم. ان شاءا... که خداوند خودش 
شامل حال همه باشد. دوست دارم حالم 
بهتر شود و کار کنم چون من هم مردم 
کشورم را دوست دارم اما فعلا شرایطش 
را ندارم و نمی توانم کار کنم چون پزشکم 
اجازه کار نداده است. سعید پیردوست در  
پایان بیان داشت: بالاخره بعد از 55 سال 
کارکردن آخرش همین می شود که حالی از 
آدم نمی پرسند ولی عیبی ندارد. من برای 
همه آرزوی سلامتی و روزهای خوب دارم. 
از طرف من سلام مرا به مردم عزیزم و همه 
دوستانم برسانید و بگویید دوستشان 
دارم. سعید پیردوست متولد ۱۶ دیماه 
سال ۱3۱۹ از بازیگران پیشکسوت سینما، 
تئاتر و تلویزیون کشورمان است. آخرین 
حضور پیردوست در تلویزیون مربوط به 
سریال طنز »چشم بندی« به کارگردانی 
شاهد احمدلو در سال ۱4۰۱ بود. سعید 
« کیانوش  پیردوست در سریال »8۷ متر
عیاری هم ایفای نقش کرده که هنوز از 

تلویزیون پخش نشده است.

کستان در آستانه برگزاری انتخابات   فرمانده ارتش پا
سراسری در پیامی قاطع به هند گفت که هرگونه تجاوز 
کستان با پاسخ قاطع مواجه خواهد  کمیت پا یا نقض حا
کستان پیامی  « فرمانده ارتش پا شد. ژنرال »عاصم منیر
قاطع خطاب به هند ارسال کرد و بیان داشت: هرگونه 
کستان با پاسخ قاطع نیروهای  کمیت پا تجاوز یا نقض حا
مسلح مواجه خواهد شد. به گزارش وبگاه »وان ایندیا« 
کستان هند را متهم کرد که افرادی را  فرمانده ارتش پا
کستان هدف قرار می دهد و تنش ها ار بین دو  داخل پا
کشور تشدید می کند. ژنرال منیر خطاب به نیروهای 

کستان  این کشور در خط کنترل، بر آمادگی ارتش پا
کستان قبلا  کید کرد. پا برای مقابله با هرگونه تهدید تا
مدعی شده بود که اسناد معتبری در اختیار دارد که 
عوامل وابسته به هند با گروه های تروریستی در ارتباط 
هستند.  بر اساس این گزارش، از سال ۱۹4۷ و پس از 
کستان از استعمار انگلیس، هند و  استقلال هند و پا
کستان سه بار با هم جنگیده اند. در آخرین رویارویی،  پا
کستانی کشته و بیش از ۲5 هزار نفر از  ۹ هزار نظامی پا
آنها مجروح شدند. هند نیز چهار هزار کشته و زخمی 
داد. این جنگ منجر به ترسیم »خط کنترل« در منطقه 

« به  کشمیر شد که بر اساس آن  ایالت »جامو و کشمیر
« را به هند و مناطق کوهستانی  مرکزیت شهر »سرینگر
کستان قرار گرفت. »راندیر  با جمعیت کمتر در اختیار پا
کنش  جیسوال« سخنگوی وزارت امور خارجه هند در وا
که  کستان هشدار داد  به اظهارات فرمانده ارتش پا
اسلام آباد با عواقب اقدامات خود مواجه خواهد شد. در 
کستان مدعی دخالت هند در فعالیت های  حالی که پا
تروریستی است، این کشور به شدت این اتهامات را رد 
کستان را به پناه دادن و حمایت از گروه های  کرده و پا

تروریستی متهم می کند.

 در بحبوحه گمانه زنی ها برای برکناری فرمانده کل ارتش 
اوکراین، معاون پارلمانی این کشور گفته که ظاهرا والری 
زالوژنی قرار است سفیر جدید کی یف در لندن شود. یوگنی 
شوچنکو در مصاحبه با مدیر مؤسسه راهبردهای جهانی 
اوکراین وادیم کاراسف اظهارکرد که زالوژنی ظاهرا موافقت 
کرده که سفیر جدید انگلیس شود و ظرف چند روز آینده 
اوکراین را ترک خواهد کرد. معاون پارلمانی اوکراین تصریح 
کرده »آن هایی که به عنوان سفیر کشور را ترک می کنند، 

بازنشستگان سیاسی هستند و هرگز به جایگاه های سابق 
بازنمی گردند.« دو منبع گفتند: دولت اوکراین به کاخ سفید 
اطلاع داده که قصد دارد زالوژنی را از سمتش برکنار کند. 
»دولت نتوانسته نیروی کافی بسیج کند«، این انتقاد تازه 
ژنرال ارشد اوکراینی والری زالوژنی از دولت ولودیمیر زلنسکی 
بعد از گزارش ها درباره تلاش رئیس جمهور اوکراین برای 
برکناری او از مسئولیت فرماندهی جنگ است. شوچنکو با 
اشاره به این که احتمالا زالوژنی در تاریخ 8 فوریه )۱۹ بهمن( 

یا حول و حوش این تاریخ استعفا می کند، گفته است که 
گر او در اوکراین بماند و شروع به ایجاد یک شغل سیاسی  »ا
کند، چشم اندازهای بسیار خوبی خواهد داشت.« زلنسکی 
گفته است که به دنبال تغییرات در وزارت دفاع اوکراین 
است. نماینده سابق پارلمان اوکراین بوریسلاو بریزا گفته 
بود که سفیری اوکراین در یک کشور اروپایی پیش تر به 
زالوژنی پیشنهاد شده بود که او آن را رد کرده بود. رسانه ها و 
شبکه های اجتماعی اوکراین با این حال به گمانه زنی درباره 
آینده زالوژنی ادامه می دهند و برخی می گویند که استعفای 
وی ناشی از شکست »ضدحملات« اوکراین در تابستان 

۲۰۲3 و جاه طلبی های سیاسی زالوژنی بوده است.

کستان به هند هشدار فرمانده ارتش پا

فرمانده کل ارتش اوکراین، سفیر انگلیس می شود

بیـــن المـــلل
 

 

گــــزارش
 درخواست ترامپ از دادگاه عالی 

برای تایید صلاحیتش در انتخابات
 دونالد ترامپ از دادگاه عالی خواسته است تا با تایید 
صلاحیتش برای انتخابات از حقوق ده ها میلیون آمریکایی 
که می خواهند به او رای دهند، محافظت کند. وکلای 
ترامپ در پرونده ای که پیش از رسیدگی به پرونده حذف 
وی از صندوق رای کلرادو از سوی دادگاه عالی انجام شد، 
ل کردند که حذف او اقدامی »ضد دموکراتیک«  استدلا
کنون هم وکلای وی در حال اعتراض به تصمیم  است. ا
دادگاه کلرادو برای سلب صلاحیت نامزدی اش در این 
ایالت تحت تاثیر بند »ضدشورش« در قانون اساسی 
هستند. به گزارش »یو اس ای تودی« وکلای ترامپ در 
حمایت از وی عنوان کرده اند: »شورشی وجود نداشت« 
و رئیس جمهور ترامپ هیچ چیزی را »تحریک« نکرد. او در 
هیچ اقدامی که »شورش« تلقی شود، »درگیر نشد.« آنها با 
استناد به تصمیمی در سال ۱۹۶4 در مورد حوزه های قانون 
گذاری ایالتی اظهارکرد که حق رای دادن آزادانه به نامزد 
گی های بارز یک جامعه دموکراتیک است و  مورد نظر از ویژ
هر گونه محدودیتی در این رابطه به این اصل ضربه می زند. 
بالاترین دادگاه کلرادو در ماه دسامبر طی حکمی عنوان 
کرد که ترامپ به دلیل نقشی که در تلاش برای لغو نتایج 
انتخابات سال ۲۰۲۰ و ماجرای حمله ۶ ژانویه به ساختمان 
کنگره داشته است، از ایفای نامزدی برای ریاست جمهوری 
ردصلاحیت می شود. این حکم با استناد به بخش سوم از 
متمم چهاردهم قانون اساسی عنوان شد. ترامپ استدلال 
کرده که این مفاد نباید برای رئیس جمهور اجرایی شود و 
گر چنین اتفاق هم افتاد، وکلایش می گویند، او درگیر  حتی ا
هیچ شورشی نبوده است. درخواست برای تجدیدنظر از 
سوی ترامپ تا زمانی که دادگاه عالی در مورد پرونده کلرادو 
رای صادر کند، متوقف شده است. وکلای وی در دادگاه 
گفته اند که ردصلاحیت ترامپ، مشابه همان اقدام ضد 
دموکراتیکی است که ونزوئلا در جریان حذف یک نامزد 
اصلی حزب اپوزیسیون برای حضور در انتخابات ریاست 
جمهوری انجام داد. وکلای ترامپ پیش تر هم هشدار داده  
بودند در صورتی که دادگاه به تلاش های ردصلاحیت وی 
سریعا پایان ندهد؛ در بین حامیانش آبه نشانه اعتراض، 
کنون ترامپ پیشتاز نامزدهای  َآشوب به پا می شود. هم ا
حزب جمهوری خواه در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲4 

ماه نوامبر است.

گاف جدید »بایدن«؛ دیدار با »فرانسوا میتران« کوتــــاه

 بایدن در جمع شماری از هوادارانش در ایالت نوادا به آنها 
گفت که به تازگی با رئیس جمهور سابق فرانسه که نزدیک به 

3۰ سال از مرگش می گذرد، دیدار کرده است. »جو بایدن« 
رئیس جمهور آمریکا در جریان سخنرانی انتخاباتی  خود 

عنوان کرد که اخبرا با »فرانسوا میتران« رئیس جمهور سابق 
فرانسه که در سال ۱۹۹۶ درگذشت، ملاقاتی داشته است. 
« اظهارات بایدن در بین جمعیتی از  کس نیوز به گزارش »فا
هوادارانش در لاس وگاس مطرح شد. وی زمانی این سخنان 
اشتباه را عنوان کرد که سعی داشت در مورد خطرات بازگشت 
احتمالی »دونالد ترامپ« رئیس جمهور سابق آمریکا به 
قدرت به رای دهندگان ایالت نوادا هشدار دهد و حمایت آنها 
را در انتخابات ریاست جمهوری به نفع خود جلب کند. وی 
کنون بارها  در جریان این سخنرانی بار دیگر داستانی را که تا
در سخنرانی هایش گفته، تکرار کرد و به دیداری با »امانوئل 
گروه ۷ و در ابتدای دوران  کرون« در جریان نشست  ما
ریاست جمهوری اش اشاره کرد. با این حال این بار در جریان 
داستانی که تعریف می کرد ادعا کرد که با فرانسوا میتران هم 
صحبت شده است. بایدن حتی به اشتباه ابتدا میتران را 
اهل آلمان معرفی کرده و بلافاصله حرفش را اصلاح کرد و 
نتوانست جمله اش را در مورد او به پایان برساند. فرانسوا 
میتران بین سال های ۱۹8۱ تا ۱۹۹5 رئیس جمهور فرانسه 
بود و در سال ۱۹۹۶ درگذشت. هدف بایدن از حضورش در 
ایالت نوادا تلاش برای ترغیب رای دهندگان این ایالت جهت 
حمایت از وی در جریان انتخابات مقدماتی و انتخابات 

ریاست جمهوری ماه نوامبر بود.

لهستان: 
آماده مقابله با هر سناریویی هستیم

 وزیر دفاع لهستان با ادعای احتمال حمله روسیه گفت 
که نیرویای مسلح این کشور آماده هر سناریویی هستند. 
« از آمادگی  نیروهای  کامیسز ک- کوسینیا »ولادیسلاو 
مسلح این کشور برای مقابله حمله احتمالی روسیه به 
کشورعضو ناتو خبر داد. به نوشته وبگاه »صدای  این 
اوکراین« وزیر دفاع لهستان افزود: »من همه سناریوها را 
فرض می کنم و بدترین آنها را جدی می گیرم.» وی گفت: 
»وضعیت در جهان بسیار جدی شده است. این فقط 
اوکراین نیست. این وضعیت در دریای سرخ و اقیانوس آرام  
کم است. ما باید برای هر سناریویی آماده باشیم،  نیز حا
بنابراین در حال انجام پرکردن شکاف ها  از جمله در زمینه 
تسلیحات هستیم.« آژانس خدمات ناوبری هوایی لهستان 
یک هشدار ناوبری صادر کرده است و نسبت به »اقدامات 
نظامی برنامه ریزی نشده« در امتداد مرز با روسیه و بلاروس 
هشدار داده است. اخیرا رسانه های غربی با جوسازی 
سلسله مطالبی را در مورد برنامه های روسیه برای حمله به 
اعضای ناتو منتشر کرده اند و مقامات اروپایی نیز خواستار 
آمادگی برای یک جنگ احتمالی شده اند. 8  روز بعد از 
انتشار گزارش روزنامه آلمانی »بیلد« درباره تدارک برلین 
برای جنگ با مسکو، وزیر دفاع آلمان تلویحا این گزارش 
گزارش محرمانه« وزارت  را تایید کرد. بیلد با استناد به »
دفاع آلمان خبر داد که این کشور مشغول آماده شدن برای 
سناریویی است که طبق آن روسیه تابستان ۲۰۲5 حمله ای 

آشکار را به ناتو آغاز می کند.

نخست وزیر جدید قزاقستان منصوب شد
 در پی استعفای دولت قزاقستان، رئیس پارلمان این 
کشور نخست وزیر این کشور را معرفی و رئیس جمهور نیز او 
را تأیید کرد. به گزارش اسپوتنیک، دفتر ریاست جمهوری 
قزاقستان اعلام کرد که »یرلان کوشانوف« رئیس پارلمان 
و رهبر حزب امانت »اولژان بکتنوف« را برای نخست وزیر 
جدید معرفی و »قاسم ژومارت توکایف« رئیس جمهور 
کرده است. »رومن  قزاقستان نیز این انتخاب را تأیید 
« نخست وزیر موقت تا انتخاب اعضای دولت  اسکلیار
جدید اولژان بکتنوف در مسند قدرت خواهد بود. دفتر 
ریاست جمهوری قزاقستان از استعفای دولت این کشور 
خبر داد. قاسم جومارت توکایف رئیس جمهور قزاقستان 
فرمان اجرایی مربوطه را امضا کرده و استعفای دولت را 
پذیرفت. در این فرمان اجرایی آمده است: بر اساس ماده 
۷۰ قانون اساسی جمهوری قزاقستان، دستور می دهم 
و  شود  پذیرفته  قزاقستان  جمهوری  دولت  استعفای 
رومن اسکلیار به عنوان سرپرست نخست وزیر جمهوری 
قزاقستان منصوب شود. علیخان اسمایلوف نخست وزیر 
، از ژانویه ۲۰۲۲ نخست وزیر قزاقستان  مستعفی این کشور

است.

 جواد عزتی سخت گیر و ریزبین است
 طراح لباس فیلم سینمایی »تمساح خونی« گفت: 
جواد عزتی در مقام کارگردان بسیار سختگیر و ریزبین 
است و این پروژه یکی از لذت بخش ترین کارهایی بود 
کنون انجام داده ام. آرتا ماهان، طراح لباس فیلم  که تا
کارگردانی جواد عزتی  سینمایی »تمساح خونی« به 
که در بخش سودای  کامران حجازی  و تهیه کنندگی 
غ چهل ودومین جشنواره بین المللی فیلم فجر  سیمر
کرد: درباره  « بیان  گفت وگو با »مهر حضور دارد، در 
»تمساح خونی« قبل از همه این ها با جواد عزتی و کامران 
حجازی همکاری های مشترکی داشتیم. وی درباره 
تعامل با جواد عزتی و همکاری با او در مقام کارگردان 
اظهارکرد: من با جواد عزتی در مقام بازیگر بسیار کار کرده 
بودم و آشنایی زیادی با نگاه وی داشتم اما به هر حال 
در »تمساح خونی« او کارگردان بود و کار هم متفاوت 
بود. بعد از خواندن فیلمنامه ما یک صحبت کلی درباره 
فضای فیلم و نگاهی که به آن داشتیم، کردیم و بعد 
کترها جز به جز با  در جلسات متعدد درباره تمامی کارا
وسواس تمام صبحت کردیم و همین طور درباره کلیت 
کترها و...  پالت رنگی فیلم، رنگ ها و نوع پوشش کارا
ماهان ادامه داد: جواد عزتی در مقام کارگردان بسیار 
، ریزبین و بر همه موارد مسلط است. از سوی  سختگیر
دیگر ما چون پروژه مشترک زیاد داشتیم، می خواستیم 
باشد.  خونی«  »تمساح  و  آن ها  بین  زیادی  فاصله 
می توانم بگویم این پروژه شاید یکی از لذتبخش ترین 
گفته نماند جواد  کنون انجام دادم و نا کارهایی بود که تا
عزتی به همه موارد پروژه مسلط بود. این طراح لباس 
در پاسخ به اینکه به چه المان هایی در طراحی لباس 
»تمساح خونی« توجه کرده است، بیان کرد: هر فیلم 
المان های خاص خودش را دارد که با توجه به نظرات 
کارگردان و فیلمنامه در ابتدا پیش می رود و بعد با ایده ها 
و فکرهای طراح لباس ادامه پیدا می کند. من سعی 
ج نشوم و هم رنگ و لعاب  کردم هم از فضای رئال خار
درستی را که در خدمت فیلم باشد، ارایه دهم. همچنین 
کتر در نظر گرفتیم که به  جزئیات زیادی را برای هر کارا
شخصیت پردازی و ارتباط بهتر مخاطب با او کمک کند. 
وی ادامه داد: اساسا ما با شغل مان زندگی می کنیم و هر 
فیلمنامه ای را که می خوانیم، برای درک بهتر آن وارد 
کترها می گذاریم  جهان فیلم می شویم، خود را جای کارا
و با آن ها زندگی می کنیم. بعضی مواقع بعد از خواندن 
چندباره فیلمنامه و گپ وگفت با کارگردان به درکی از قصه 
فیلم که قرار است در آن کار کنیم، می رسیم. در خلاصه 
داستان »تمساح خونی« آمده است: »من یه تمساحم، 
یه تمساح خونی! یه آدم زخمی که کل زندگیش فقط 
باخته و چیزی برای از دست دادن نداره … ولی باز دلش 

ریسک های بزرگ می خواد!« 

 نگاهی به آخرین ساخته محمدرضا ورزی

  انتخاب هوشمندانه بازیگران در »پروین«
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چند نکته درباره جنوب جهانی 

صدور حکم مقدماتی دیوان دادگستری بین المللی 
موضوع  در  اسرائیل  علیه  جنوبی  آفریقای  دعوی  در 
نسل کشی مردم غزه، بی تردید نقطه عطفی مهم و قابل 
توجه در مناسبات بین المللی است. آنچه اقامه دعوی و 
بررسی آن را جذاب می کند آن است که آفریقای جنوبی که 
زمانی از آپارتاید رنج می برد و برابری انسان ها در آن معنا 
نداشت، در مفهوم و موضوع مهمی چون نسل کشی، وارد 
کشمکشی با رژیم صهیونیستی و حامیان غربی آن شده 
که تا به حال سابقه نداشته است. در واقع، این معادله ای 
را ترسیم می کند که یک طرف آن، جنوب جهانی است که 
آفریقای جنوبی آن  را نمایندگی می کند و طرف دیگر آن 
حقوق بین الملل است که در بستر تحولات بین المللی 
چند سده گذشته شکل گرفته و مجموعه و منظومه ای 
درخور اعتنا از هنجارها و مقرراتی است که در روندی 
پیچیده از نگرش ها، رفتارها و عرف در جامعه بین المللی 
شکل گرفته است. این معادله به نوبه خود پرسشی را 
به میان می کشد که چگونه می توان نسبت بین جنوب 
جهانی و حقوق بین الملل را مورد تجزیه و تحلیل قرار 
داد؟ در پاسخ باید ابتدا هویت پویا و دگرگون شده جنوب 
کشمکش حقوقی  جهانی را روشن ساخت و سپس به 
جنوب جهانی و شمال جهانی پرداخت و سرانجام باید 
که چگونه جنوب جهانی،  کرد  بر این نکته پرتوافکنی 
با تسلط و اعتماد به نفس، غرب را به چالش می کشد. 
واژه و مفهوم جنوب جهانی، خود دارای تاریخ و تحولی 
پرنشیب و فراز است. واقعیت آن است که از ۱۹۳ کشور 
عضو فعلی سازمان ملل متحد، تعداد قابل توجهی در 
کشور  ۱۹۴۵ یعنی زمان تأسیس آن سازمان، به عنوان 
 ، مستقل وجود داشتند و نوعاً در زیرمجموعه استعمار
توسط قدرت های غربی اداره می شدند. جالب آنکه یکی 
، معنا ندارد، شورای  از نهادهای سازمان ملل که امروز دیگر
قیمومیت بود که در نسبت مستقیم با این سرزمین های 
استعمار شده قرار می گرفت. اما از ۱۹۴۵ به بعد با تحرکات 
گون، روند استعمارزدایی، قوت گرفت و در دهه های  گونا
۱۹۵۰ و ۱۹6۰، بسیاری از این کشورها، مستقل شدند و در 
عرصه مناسبات بین المللی به مرور عرض اندام کردند. با 
دو قطبی شدن جهان، بعد از جنگ جهانی دوم، مفهوم 
عدم تعهد تولد یافت و بسیاری از این کشورها از پیوستن 
به یکی از دو بلوک نظامی، سیاسی و اقتصادی غرب و 
شرق امتناع ورزیده و جهان سومی را شکل دادند که خود 
مجموعه ای مؤثر مخصوصاً در سازمان های بین المللی 
شد. در ادامه این روند، مخصوصاً در دهه ۱۹۷۰، این 
کشورها در سازمان ملل متحد، با نگاه انتقادی به غرب و 
شرق، از لزوم برقراری »نظم نوین اقتصادی« و »نظم نوین 
اطاع رسانی« بین المللی سخن گفتند و »صهیونیسم را 
برابر با نژادپرستی« دانستند. هر سه موضوع یعنی اقتصاد، 
اطاع رسانی و صهیونیسم، عنوان سه قطعنامه ای بود 
که این کشورها توانستند در مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد، به تصویب برسانند.پایان جنگ سرد در ۱۹۹۱، اما 
نقطه خاصی در این دوگانه ها بود و عصری آغاز شد که در 
ابتدا فکر می شد که دنیا وارد نوعی یکپارچگی هنجاری 
شده است. در ساختمان فکری آنچه که جنوب قلمداد 
می گردید شکاف ها و ترک هایی ایجاد شد و کار به جایی 
قطعنامه  قطعنامه ای،  در  عمومی،  مجمع  که  رسید 
ادپرستی  پیشین خود در مورد برابری صهیونیسم و نژ
که از پایان جنگ سرد  کرد. در بیش از ۳۰ سالی  را لغو 
می گذرد، جهان بسیار دگرگون شده است. تعداد کنشگران 
کنشگری را نمی توان  بین المللی افزایش یافته و هیچ 
دست کم گرفت؛ موضوعات بین المللی دستخوش تغییر 
شده اند و آنچه که در این میان جلب توجه می کند، تسلط 
و اعتماد به نفس کشورهای جنوب جهانی است. این 
کشورها، بعضاً با دستاوردهای داخلی و بین المللی قابل 
ماحظه در سه، چهار دهه گذشته، تبدیل به کنشگرانی 
شده اند که توانسته اند، در داخل سیستم بین المللی، 
اثرگذار باشند. یکی از حوزه های جدّی و مهمی که این 
کنشگران، مد نظر قرار داده اند، حقوق بین الملل است. 
حقوق بین الملل خود موضوعی بسیار جدی و در خور 
کلی و منفی با آن  گزاره های  تعمق است و نمی توان با 
مواجه شد. حقوق بین المللی چند لایه و چند وجهی 
است و بی تردید بخش عمده ای از مناسبات جهانی 
توسط حقوق بین الملل تنظیم می شود. در عین حال، 
همه اصول حقوق بین المللی هم توسط همه کنشگران 
اجرا نمی شود. ولی آنچه که باید مد نظر قرار گیرد، آن است 
که جنوب جهانی، با استفاده از چارچوب ها و بنیادهای 
حقوق بین المللی که غرب یا شمال جهانی در تدوین و 
توسعه آنها نقش داشته، غرب را به چالش های جدّی 
می کشد. فراتر در چند دهه گذشته، جنوب جهانی، خود 
در پردازش حقوق بین المللی نقش ایفاء کرده است. هر 
چند که جنوب جهانی نیز خود مجموعه ای نامنسجم 
ک  کنده است ولی در بنیادهای مهم و اساسی اشترا و پرا
نظر دارد. جنوب جهانی، مخصوصاً بعد از حمله روسیه 
آمریکا هویت  از روسیه و  گرفتن فاصله  به اوکراین، با 
مستقل خود را نشان داد و در حمایت قابل توجه از 
اقدام آفریقای جنوبی در اقامه دعوی از اسرائیل روشن 
ساخت که به حقوق بین المللی تسلط داشته و از حقوق 
بین المللی برای پیشبرد اهداف خود استفاده می کند. 
رژیم صهیونیستی، به عنوان تداوم استعمار غربی در غرب 
آسیا و خاورمیانه، به حقوق بین المللی بی توجه بوده و 
هست ولی نمی توان این واقعیت را در نظر نگرفت که با 
محکومیت آن رژیم از طریق نهادهای حقوقی جهانی، 
ضربه ای جدّی به حیثیت آن و کنشگران غربی حامی 
آن می باشد. در این روند، اعتماد به نفس، تسلط و 
بهره برداری جنوب جهانی از حقوق بین المللی خود 
نشانگر از پدیده ای است که فراتر از مسأله فلسطین و در 

سطح جهانی، شایسته دقت و تحلیل است.

یادداشت

 ضمن معرفی خودتان، بفرمایید که در چه سالی وارد 
ارتش شدید و دوره های خلبانی را در کجا طی کردید؟

من سرتیپ دوم خلبان جانباز، عباس رمضانی هستم. در 
سال ۱۳۵2 در دانشکده پرواز نیروی هوایی استخدام شدم 
و در سال ۱۳۹۰، پس از حدود ۳۸ سال خدمت بازنشست 
شدم. پس از آن نیز در دفتر مطالعات به عنوان مشاور 
فرمانده نیروی هوایی خدمت کردم. در سال ۵2 و پس از 
، ابتدا دوره های آموزشی را طی کردم  ورود به دانشکده پرواز
و پس از اخذ سردوشی، دوره های زبان انگلیسی را گذراندم 
و به گردان پرواز در پادگان قلعه مرغی پیوستم و دوره های 
مقدماتی خلبانی را در آنجا طی کردم. پس از گذراندن 
دوره ای که به آن دوره پرواز ایران گفته می شد، با دیگر یک 
دوره کامل زبان انگلیسی را طی کردم و در تیرماه ۱۳۵۴ به 
همراه دیگر دانشجویان به آمریکا اعزام شدم. پس از ورود به 
کادمی پرواز تگزاس آموزش پرواز با انواع مختلفی  آمریکا در آ
از هواپیماها، از جمله هواپیماهای پیشرفته سوپر سونیک 
یا مافوق صوت را پشت سر گذاشتم. اسفند ماه سال ۵۵ و در 
غ التحصیل  آستانه نوروز ۱۳۵6 بود که به عنوان خلبان فار
شدم و به ایران بازگشتم. در فروردین ۱۳۵6 به دزفول اعزام 
کتیکال هواپیماهای شکاری- بمب افکن  شدم و دوره تا
را گذراندم و به عنوان خلبان اف- ۵ انتخاب شدم. پس 
از گذراندن دوره خلبانی هواپیمای اف- ۵ به تبریز اعزام 
شدم. در پایگاه تبریز هم دوره های متعدد آموزشی را طی 
کردم تا بهمن ماه سال ۵۷ که پایگاه های نیروی هوایی از 
جمله پایگاه تبریز تحت تاثیر حوادث و رویدادهای ناشی 
از انقاب قرار گرفتند. مدت زمان زیادی از این بحران های 
ک مقدس ایران حمله  داخلی نگذشته بود که عراق به خا

کرد و جنگ آغاز شد. 

   عراق در شرایطی به کشور ما حمله کرد که ارتش 
در شرایط نامساعدی قرار داشت. بخش عمده ای از 
نیروهای نخبه ارتش در پی تصفیه های انقلابی از ارتش 
وحیه نیروهای ارتش در پی این  اخراج شده بودند. ر
اقدامات به تضعیف شده بود. در واقع پس از انقلاب 57 
برخی از اقدامات گاهاً سلیقه ای مانند اعدام و اخراج 
گسترده فرماندهان و افسران ارتش موجب شد تا ارتش 
ایران که یکی از قدرتمندترین ارتش های منطقه به شمار 
گهان بخش عمده ای از توان رزمی خود را  می رفت، نا
از دست بدهد. در چنین شرایطی خلبانان حماسه 

عملیات کمان 99 چگونه رقم خورد؟
همان طور که شما اشاره کردید، شرایط سیاسی و نظامی 
کشور در سال ۱۳۵۹ آنقدر آشفته به نظر می رسید که صدام 
آن را بهترین فرصت برای حمله نظامی به ایران و جبران 
شکست خود در کنفرانس الجزایر ارزیابی کرد. بر این اساس 
پس از آنکه به طور رسمی قرارداد ۱۹۷۵ الجزایر را باطل اعام 
کرد، در روز ۳۱ شهریور سال ۵۹ با دستور صدام، ۱۹۰ فروند 
هواپیمای ساخت روسیه )اتحاد جماهیر شوروی سابق( 
به ایران حمله و نقاط حساس از جمله پایگاه های نیروی 
هوایی ارتش را بمباران کرد. صدام به این دلیل ابتدا دستور 
که  بمباران پایگاه های نیروی هوایی ارتش را صادر کرد، چرا
می دانست نیروی زمینی ارتش در پی تصفیه های صورت 
گرفته، به شدت تضعیف شده است، اما ساختار نیروی 
هوایی با وجود اسکادران های قدرتمند و پیشرفته ای که 
پیش از انقاب تهیه شده بودند و خلبانان آموزش دیده و 
مجرب این نیرو، می تواند مانعی بر سر راه ارتش عراق باشد. 
از این رو پس از حمله به پایگاه های نیروی هوایی؛ با خیالی 
آسوده به یگان های پیاده و زرهی خود دستور داد تا به 

سمت ایران حرکت کنند. 
ارتش ایران یکی از ارتش های قدرتمند در منطقه به 

شمار می رفت و حتی درجه نظامی فرماندهان ارتش ایران 
ارتشبد و سپهبد بود. همچنین در ارتش، افسران عالی رتبه و 
مجربی حضور داشتند که برخی مجبور به ترک کشور شدند. 
تعداد قابل توجهی از افسران نیز یا بازنشست شدند و یا از 
ارتش اخراج شدند. در چنین وضعتی افسران و درجه داران 
جوان به طور خودجوش سعی کردند جای خالی پرسنل 
وظیفه را پر کنند، اما همچنان تعداد زیادی از پایگاه ها از 
جمله پاسگاه های مرزی، فاقد نیروی کافی برای مقابله 
با تهدیدات بود. در پایگاه های نیروی هوایی، خلبانان به 
طور خودجوش کنترل پایگاه ها را در دست گرفتند و به 
خوبی توانستند نیروهای حاضر در پایگاه ها را فرماندهی 

و هدایت کنند. 
   اشاره کردید که افسران و درجه داران نیروی هوایی 
تحت فرماندهی خلبانان توانستند تا حدی انسجام 
سازمانی خود را بازیابی کنند، اما چه شد که با وجود 
فرماندهان مجرب در نیروی هوایی، صدام با خیال 
کنش نیروی هوایی ارتش دست به حمله  آسوده از وا

نظامی بزند؟
همان طور که اشاره شد، مجموعه ای از اقدامات خائنانه 
دست به دست هم دادند تا زمینه تجاوز نظامی عراق 
مهیا شود. صدام از توانایی نیروی هوایی ایران و قدرت 
هواپیماهای پیشرفته ای که حکومت سابق برای دفاع از 
گاه بود و می دانست با وجود چنین  کشور تدارک دیده بود آ
نیرویی نمی تواند به آسانی وارد جنگ با ایران بشود. اینجا 
بود که گروه های ضدانقاب همچون حزب توده و سازمان 
کمک صدام آمدند. در  مجاهدین خلق )منافقین( به 
آن زمان جزب توده و سازمان مجاهدین خلق نه تنها با 
اقدامات خائنانه خود موجب ناآرامی در کشور می شدند 
بلکه با نفوذ در بدنه حکومت نوپای اسامی، نقش بسزایی 
در تضعیف ارتش داشتند. عناصر وابسته گروهک ها با نفوذ 
ح کودتای نقاب را در  به درون نیروهای ارتش، ابتدا طر
پایگاه هوایی شهید نوژه همدان راه اندازی کردند. افشای 
این کودتا دستگیری و اعدام تعداد زیادی از نیروهای کاه 
سبز و خلبانان را در پی داشت تا جایی که برخی آن را یک 
ضربه مهلک به بدنه ارتش به ویژه نیروی هوایی ارزیابی 
کردند. پس از این وقایع بود صدام موقعیت را برای حمله 
به ایران مساعد دید. در واقع در چنین شرایطی همه چیز 
برای حمله به ایران در روز ۳۱ شهریور آماده شده بود. ارتش 
به شدت تضعیف شده بود، پایگاه ها خالی از نیرو بودند، 
پاسگاه های مرزی متروکه شده بودند، هواپیماها زمین گیر 
غ از آنچه که در پیش بود، سرگرم آماده  بودند و مردم نیز فار
سازی فرزندان خود برای آغاز سال تحصیلی جدید بودند. 
حوالی ساعت ۱۴ روز ۳۱ شهریور صدای انفجار در چند نقطه 
کشور از جمله فرودگاه مهرآباد، تمام مردم کشور را در بهت 

و حیرت فرو برد. 
در چنین شرایطی بود که پرسنل نیروی هوایی در سراسر 
کردند. تکنسین ها و  کشور به پایگاه های خود مراجعه 
نیروهای فنی به سرعت هواپیماها را آماده پرواز کردند. در 
همان روز خلبانان نیز در تمام پایگاه در کنار هواپیماهای 
اعام  عملیات  انجام  برای  خود  افکن  بمب  شکاری- 
آمادگی کردند. پایگاه تبریز که من در آن خدمت می کردم، 
محل استقرار هواپیماهای اف- ۵ بود. من هم مانند دیگر 
کنار هواپیما حاضر شدم و منتظر  همرزمانم آن روز در 

دریافت دستور حمله به عراق بودم. 
در همان روز یعنی روز ۳۱ شهریوز نیروی هوایی فوراً 
عملیات انتقام را طراحی و اجرا کرد که بر اساس آن چهار 
فروند هواپیما از پایگاه همدان و چهار فروند از پایگاه 
بوشهر به عراق حمله کردند و چندین نقطه حساس از 
جمله پالایشگاه نفت و پایگاه های ارتش عراق را مورد 

هدف قرار دادند. متاسفانه در این عملیات دو تن از 
همرزمانم به نام های خالد حیدری و محمد صالحی به 
شهادت رسیدند که نام این دو شهید به عنوان اولین 
شهدای جنگ تحمیلی از نیروی هوایی ثبت شده است. 
پیکر این دو شهید بزرگوار چندین سال بعد یعنی در سال 
۱۳۹۱ به ایران زمین بازگشت. عملیات انتقام در حقیقت 
پاسخی بود به توهم صدام که گمان می کرد ایران دیگر 
نیروی هوایی ندارد، اما روز بعد، روزی بود که حماسه 

کمان ۹۹ رقم خورد. 

   لطفا برای ما بگویید که چگونه نیروی هوایی در 
چنین مدت زمان کوتاهی توانست چنین عملیاتی را 
یزی کند و اصولاً چرا این عملیات کمان 99 نام  ح ر طر

گرفت؟
ح البرز توسط  ح پیش از انقاب تحت عنوان طر این طر
هوایی  نیروی  مجرب  استراتژیست های  و  فرماندهان 
طراحی شده بود و از آنجا که این طرح در ۹۹ صفحه نگارش 
شده بود، نام کمان ۹۹ برای آن برگزیده شد. بر اساس 
ح باید ۱۴۰ فروند هواپیمای شکاری و بمب افکن  این طر
به طور همزمان و از تمام پایگاه های نیروی هوایی در 
سراسر کشور به سمت اهداف مشخص شده پرواز کرده 
و اهداف را منهدم کنند. این عملیات همزمان با طلوع 
خورشید آغاز شد و در یک روز ما بیش از ۳۵۰ سورتی پرواز 
کردیم و تعداد قابل توجهی از نقاط حساس عراق همچون 
را  کشور  این  پالایشگاه های نفت  و  پایگاه های نظامی 
مورد هدف قرار دادیم. در این عملیات به غیر ۱۴۰ فروند 
که وظیفه تهاجمی  هواپیماهای شکاری و بمب افکن 
داشتند، مجموعه ای از هواپیماهای ارتش همچون سی 
۱۳۰، ۷۰۷ و ۷۴۷ نیز حضور داشتند که وظیفه پشتیبانی و 

سوخت رسانی را عهده دار بودند. 

 این عملیات غرورآفرین نقطه آغاز دفاع از کشور بود 
و از آن روز ایران دیگر درگیر یک جنگ تمام عیار با ارتش 
متجاوز عراق شد. نقش نیروی هوایی ارتش را در این 

دوره هشت ساله چگونه ارزیابی می کنید؟
ک کشورمان  از ۳۱ شهریور ۵۹ که ارتش عراق وارد خا
گرفته  شده بود، ما در وضعیت پدافندی و دفاعی قرار 
بودیم، اما از خرداد ماه سال 6۱ یعنی پس از آزادسازی 
خرمشهر عملیات های آفندی ما آغاز شد. در این بین یکی 
از عملیات های درخشان نیروی هوایی حمله به پایگاه های 
اچ- ۳ و انهدام بخش عمده ای از توان رزمی نیروی هوایی 
ارتش عراق بود که موجب شد برتری هوایی عراق از بین برود 
و نیروی زمینی ارتش بتواند در عملیات ثامن الائمه، آبادان 

را از محاصره دشمن خارج سازد. 

   طی سال های گذشته آثار متعددی در ژانر دفاع 
که راوی رشادت ها و حماسه  مقدس ساخته شده 
آفرینی های خلبانان شجاع ارتش بوده اند. آثار سینمایی 
همچون دایره قرمز، حمله به اچ 3- و عقاب ها که بسیار 
مورد توجه عموم قرار گرفته اند. در این میان گفته می شود 
فیلم سینمایی عقاب ها به کارگردانی زنده یاد ساموئل 
که در طی یک  خاچیکیان، از حوادث و ماجراهایی 
عملیات برای شما رخ داده اقتباس شده است. برای ما 

از آن عملیات بگوئید. 
که تقریباً به هم شبیه  ما دو سانحه هوایی داشتیم 
بودند و می توان گفت که داستان فیلم سینمایی عقاب ها، 
که بخش  اقتباسی از این دو سانحه بود. سانحه اول 
عمده ای از داستان فیلم عقاب ها به آن اختصاص دارد در 
پاییز سال ۱۳۵۹ رخ داد، زمانی که جناب یدا... شریفی راد که 
یکی از قهرمانان جنگ هستند، در حین انجام عملیات در 
ک عراق دچار سانحه شده و مجبور به اجکت می شود.  خا
پس از آنکه ایشان با چتر فرود آمدند، با کمک نیروهای 
اتحادیه میهنی کردستان عراق که از مخالفان صدام بودند، 

توانست به کشور بازگردد. 
سانحه دوم در سال 6۵ برای من رخ داد. ماجرا از این قرار 
بود که من و یکی دیگر از خلبانان ارتش به نام جناب یوسف 
سمندریان ماموریت داشتیم تا اهدافی را در سلیمانیه عراق 
مورد هدف قرار دهیم. این عملیات لو رفته بود و وقتی ما 
وارد آسمان سلیمانیه شدیم جناب سمندریان مورد اصابت 
قرار گرفت و مجبور به اجکت شد. من به مسیر خود ادامه 
دادم و توانستم پادگان سلیمانیه را بمباران کنم و تلفات 
سنگینی بر نیروهای عراقی وارد آورم. بر اساس اخباری که در 
روزهای بعد دریافت کردم، حدود ۱6۰ نفر از نیروهای عراقی 
کت رسیده بودند. پس از آنکه پادگان  در این عملیات به ها
سلیمانیه را مورد هدف قرار دادم، به سمت مرز ایران حرکت 
، هواپیماهای عراقی در انتظار من  کردم که در نزدیکی مرز
بودند و پس از یک درگیری، هواپیمای من آتش گرفت و پس 
از آنکه حدود ۵۰ ثانیه در آتش به پرواز خودم ادامه دادم، 
در کوه های کردستان عراق مجبور به ترک هواپیما شده و 
اجکت کردم. چند دقیقه بیشتر از سقوط هواپیمای من 
نگذشته بود که نیروهای اتحادیه میهنی کردستان عراق 
مرا پیدا کردند. آنها پس از آنکه فهمیدند ایرانی هستم با 
احترام فراوان مرا به یک روستای امن منتقل کردند و پس 
از یکی دو روز در میان قافله هایی که به سمت ایران حرکت 
ک  می کردند، به سردشت منتقل شدم. پس از ورود به خا
کشور عزیزمان مدتی در بیمارستان تبریز بستری شدم و 
بعد درمان جراحات به ادامه خدمت مشغول شدم. این 
خاصه ماجرایی بود که برای من رخ داد و تبدیل به بخشی 

از سناریوی فیلم سینمایی عقاب ها شد. 

کثر کشورهای     همان طور که مستحضر هستید در ا
جهان، پیشکسوتان و قهرمانان جنگ جایگاه ویژه ای 
در جامعه دارند. در کشور ما، مسئولین همواره از تکریم 
قهرمانان جنگ سخن می گویند، اما وقتی پای سخن 
پیشکسوتان و ایثارگران می نشینیم، متوجه می شویم 
قهرمانان  این  جایگاه  به  است  شایسته  که  آنگونه 
وطن توجه نمی شود. شما جایگاه امروز قهرمانان و 

پیشکسوتان دفاع مقدس را چگونه ارزیابی می کنید؟
متاسفانه شرایط اقتصادی امروز، شرایط خوبی نیست. 
با نگاهی به وضعیت جامعه، شاهد نقصان فراوانی در همه 
بخش ها هستیم. ما نباید فقط به خودمان نگاه کنیم و 
تنها به مطالبات خودمان فکر کنیم. در کنار پیشکسوتان و 
بازنشستگان ارتش، پیشکسوتان بخش های دیگر جامعه 
همچون بازنشستگان وزارت آموزش و پرورش و دیگر 
ارگان ها و نهادها حضور دارند که امروزه در شرایط خوبی 
به سر نمی برند. در حقیقت امروزه بازنشستگان کشوری 
و لشکری، هر دو شرایط سختی را تجربه می کنند. بسیاری 
ح همسان  از مطالبات این بخش از جامعه همچون طر
کنون اجرا نشده است.  سازی و قانون نظام هماهنگ، تا
که در زمان  کسانی هستند  بازنشستگان امروز همان 
جنگ و پس از جنگ در سخت ترین شرایط به وظایف 
کنون زمانی است که باید در آسایش  خود عمل کرده اند و ا
و آرامش زندگی خود را بگذرانند. متاسفانه به دلیل شرایط 
، زمانی که باید یک بازنشسته با  کم بر کشور اقتصادی حا
آسایش خیال، پذیرای عروس و داماد و نوه های خود باشد، 
دغدغه معیشت دارد. این تنها یک بخش از مشکات قشر 

بازنشسته است. 

آرمان ملی- محمدحسین جعفری سمیع: در 
تقویم رسمی جمهوری اسلامی، نوزدهم بهمن ماه 
روز نیروی هوایی ارتش نامگذاری شده است. به 
همین مناسبت، جا دارد یادی کنیم از نسلی شجاع، 
جسور و میهن پرست که در دوران تجاوز ارتش 
ک کشورمان حماسه ها آفریدند و  ک پا عراق به خا
درس خوبی به دشمنان ایران زمین دادند. بر این 
اساس گفت وگویی با یکی از خلبانان حماسه ساز 
دوران جنگ که در عملیات های متعددی از جمله 
عملیات کمان 99 حضور داشت، داشته ایم که در 

ادامه می خوانید. 

خلبان جانباز امیر سرتیپ دوم عباس رمضانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

امروز بازنشستگان شرایط 
سختی را تجربه می کنند  قهرمان عقاب ها 

از حماسه کمان 99 می گوید

دستور  ابتدا  دلیل  این  به  صدام 
وی هوایی ارتش  بمباران پایگاه های نیر
وی  را صادر کرد، چراکه می دانست نیر
زمینی ارتش در پی تصفیه های صورت 
گرفته، به شدت تضعیف شده است، 
وجود  با  هوایی  وی  نیر ساختار  اما 
اسکادران های قدرتمند و پیشرفته ای 
که پیش از انقلاب تهیه شده بودند 
و خلبانان آموزش دیده و مجرب این 
، می تواند مانعی بر سر راه ارتش  و نیر

عراق باشد

، شرایط خوبی نیست. با نگاهی به وضعیت جامعه، شاهد  وز شرایط اقتصادی امر
نقصانی در همه بخش ها هستیم. ما نباید فقط به خودمان نگاه کنیم و تنها به مطالبات 
خودمان فکر کنیم. در کنار پیشکسوتان و بازنشستگان ارتش، پیشکسوتان بخش های 
ورش و دیگر ارگان ها و نهادها حضور  دیگر جامعه همچون بازنشستگان وزارت آموزش و پر
وزه بازنشستگان کشوری  وزه در شرایط خوبی به سر نمی برند. در حقیقت امر دارند که امر

و لشکری، هر دو شرایط سختی را تجربه می کنند

 سیدمحمدکاظم سجادپور
تحلیلگر مسائل بین الملل



  مهدی اخوان ثالث، متخلص به م. امید را موفق ترین 

نیمایی سرا پس از نیما دانسته اند. به نظر شما، اصلی ترین 
پارامترها در شعر او چه مواردی را شامل می شوند؟

در شعرهای شاخص اخوان ثالث یک ساختار زبانی منحصر 
گی های  به فرد مشهود است. این ساختار زبانی یکی از ویژ
بصری شعر اخوان است. اخوان ثالث بعد از آشنایی با دیدگاه 
نیمایوشیج با استفاده از تجارب خود در سبک خراسانی، به 
تلفیق شعر نو نیمایی با شعر کلاسیک فارسی پرداخت و با به 
کارگیری زبانی فخیم و مطنطن در شعر نو نیمایی شیوه جدیدی 
پدید آورد. می توان گفت اخوان، نحوه ترکیب سازی زبانی در 
مکتب خراسانی را با زبان عامیانه در عروض نیمایی ترکیب کرد. 
بهره گیری از زبان خراسانی، نمادگرایی، گرایش به روایت و لحن 
زبان حماسی و یاس آلودگی فلسفی و اجتماعی از مختصات 
عمده شعر اخوان است، مختصاتی که به بهترین شکل در 
شعرهای زمستان، آخر شاهنامه، قصه شهرسنگستان و مرد و 
مرکب دیده می شود. به جز شعرهای اجتماعی که در مواردی 
زبان حماسی دارند، از شعرهای تغزلی اخوان هم باید یاد کرد. 
زبان اخوان در شعرهای تغزلی مثل دیگر شعرهای شاخص او، 
از ترکیب آرکائیسم و زبان امروز در روایت شکل گرفته و به نظر 
می رسد زبان او در شعرهای تغزلی، در لحظه های جوشش و اوج، 
هم در گزینش کلمات و هم در نحو، به سوی آرکائیسم گرایش 
بیشتری دارد. از آنجا که آرکائیسم یکی از گونه های هنجارگریزی 
زبانی است زبان اخوان به گریز از منطق نثرهم تمایل دارد. مثل 
این شعر از کتاب در حیاط کوچک پاییز در زندان؛ خیالم می برد 
شاید/ و شاید خواب/ با تصویرهایش گیج/ و سیل سایه اش 
، گردان/ چنان چون طعمه ی گرداب / دلم گویی  آسیمه سر
چو موج از خود گریزان است/ و از لبخندش ناباوری می بارد و 

هیهات. 
، از زبان آرکائیک استفاده می کرد،    اخوان در دوره معاصر
حال آنکه در شعرش عناصر مدرن همچون روایت نیز نقش 

بسزایی داشت. از این منظر، شعر اخوان را تحلیل می  کنید؟
، کاربرد عناصر کهن زبانی  آرکائیسم یا کهن گرایی در شعر
برای زنده کردن دوباره کلمات و ساختارهای نحوی گذشته، 
به منظور دستیابی به زبان شعری منحصر به فرد است و البته 
کارکردهای تکنیکی دیگری هم دارد. ساخت های کهن گرا بخشی 
از کهن گرایی نحوی شعر اخوان است. ساخت های کهن گرا 
در شعر اخوان آنچنان فراوان است که می توان گفت شعری 
از او نیست که در آن به ساخت های کهن فارسی بی توجهی 
شده باشد. ساختار جمله، فصل، ترکیب های وصفی، کاربرد 
، جابه جایی ارکان جمله و حذف،  حرف اضافه، پرش ضمیر
بخشی از جلوه های کهن گرایی در شعر اخوان است. روایتگری 
گی هایی است که در اغلب آثار او می توان  و داستان سرایی از ویژ

کرد. اخوان با بهره بردن از فضا و لحنی روایی و  مشاهده 
داستانی مثل راوی و نقالی زبردست، به بیان اندیشه  خود که 
از میراث باستانی و اسطوره های کهن ایرانی سرچشمه می گیرد، 
می پردازد. چنان که در شعر خوان هشتم او را در چهره یک 
نقال می بینیم که مثل راوی شاهنامه روایتگر اندیشه خودش 
است. روایت در شعر اخوان بیشتر رویکرد توصیفی دارد و نه 
روایتی داستان که با یک گره آغاز می شود و در فراز و فرود روایت 
به گره گشایی منجر می شود. جز در برخی از شعرهای کوتاه، 
روایت، زمینه تمام شعرهای اخوان را تشکیل می دهد. گاهی بر 
کید می کنم  این روایت گفت وگو هم افزوده می شود ولی اخوان، تا
جز در بعضی از شعرهای کوتاهش، موقعی در اوج شعری ست که 
روایت شکل ساده و مرسوم خود را از دست می دهد و به تمثیل یا 
اسطوره تبدیل می شود. خود اخوان جایی گفته است کاری که 
گرچه روایت را به حد عالی شعر  در شعرهایش کرده این است که ا
از دیدگاه خودش ارتقا داده اما شعر را در حد روایت تنزل نداده. 
که خود را راوی شعر می دانست و معتقد بود که قصه و  چرا
داستان نه تنها یکی از پراهمیت ترین قسمت های زندگی، بلکه 
اصل خود زندگی هستند. علاوه بر این، اخوان در تصویرهای 
شعری، از تکنیک های سینمایی و فیلمنامه نویسی، هم ارز با 
تکنیک ها و تمهیدات کلاسیک استفاده می کند. هنجارگریزی 
می گیرد.  شکل  او  شعر  زبانی  آرکائیسم  از  اخوان  شعر  در 
هنجارگریزی را به طور معمول هنجارگریزی آوایی، لغوی، نحوی و 

معنایی تقسیم بندی می کنند که انحراف یا خروج از هنجارهای 
پذیرفته شده در محور زبان است و می تواند به برجسته سازی 
در زبان منجر شود و از هنجارهای خودکار شده زبان برای 
خلق زیبایی جدید، فراروی کند. در شعر اخوان هنجارافزایی 
یا قاعده افزایی هم دیده می شود. در واقع هنجارافزایی یا 
قاعده افزایی، افزودن قواعد اضافی بر قواعد زبان هنجار است و 
ماهیت اثر را از نثر مرسوم به نظم تغییر می دهد و نشانه توانایی 
شاعر در بهره بردن از ظرفیت های زبانی است. هنجارافزایی 
چیزی نیست جز توازن در وسیع ترین مفهوم خود و این توازن 
از طریق تکرار کلمات حاصل می شود و طولانی تر کردن وزن 
عروضی و قافیه، تکرار واج ها و کلمات و جمله در محدوده آن 
قرار می گیرد.  برجسته سازی آوایی از مشخصات هنجارافزایی 
در شعر اخوان است. مخاطب با خواندن شعر دنبال تلفظ 
که از هارمونی  کلمات نیست، در پی لذتی است  متعارف 
موسیقیایی کلمات حاصل می شود. پس شاعر باید با عبور از 
، به قاعده ها و هنجارهای فراتر دست  هنجارهای زبان معیار
یابد؛ با این شرط آنکه تمامی آنها در جهت حفظ جلوه های 
موسیقیایی شعر به کار گرفته شود. هنجارگریزی آوایی در 
شعر اخوان به این شکل است که او از قواعد شناخته شده 
، عامدانه برای خلق فضاهای زیبا به قواعد  آوایی زبان هنجار
نامرسوم گریز می زند. مثلا در شعر خوان هشتم می گوید: »او/ 
از تن خود - بس بتر از رخش - / بی خبر بود و نبودش اعتنا با 
 ، خویش. / رخش را می دید و می پائید. / رخش، آن طاق عزیز
آن تای بی همتا/ رخش رخشنده/ با هزاران یادهای روشن و 
زنده، / آه،... / قصه می گوید: / این برایش سخت آسان بود و 
گر می خواست -/ کان  ساده بود/ همچنانکه می توانست او - ا
کمند شصت خم خویش بگشاید/ و بیندازد به بالا، بر درختی، 
گیره ای، سنگی/ و فراز اید./ ور بپرسی راست، گویم راست/ 
گر می خواست/  قصه بی شک راست می گوید/ می توانست او ا
گی دیگر روایت در شعر اخوان انتخاب کلماتی  لیک...« ویژ
ج  در محور جانشینی زبان است به نحوی که آن کلمات خار
از محدوده کاربردی زبان در یک زمان خاص باشد. در واقع 
انتخاب، مستلزم گسترده بودن دایره لغوی شاعراست که 

دست اخوان در این حوزه بسیار باز بود. 
، بیشتر او را به عنوان ادیب    روش و منش اخوان در شعر
و سخنور در ذهن ها متبادر می کند؛ شاعری نظیر فردوسی. 

نظر شما در این باره چیست؟
قائل به دوگانگی شاعر و ادیب نیستم. ضمن اینکه بلاغت 
زبانی را برای شعر لازم می دانم. بلاغتی که برساخته فرم شعر 
باشد نه برآمده از اسلوب کهن. علاوه بر این فردوسی را شاعر 
بی نظیر شعر فارسی می دانم که شاهنامه  او برای ذهن های 
هوشیار می تواند مولد ایده و ابتکار خلاقانه در حوزه شعر باشد. 

شعر اخوان را می توان در دو حوزه حسی و ذهنی دسته بندی 
کرد. منظور از حوزه حسی، رفتار و رویکرد شاعر نسبت به 
پدیده های طبیعی است که از طریق حواس پنجگانه و به 
گی های شعر  صورت مستقیم به دست می آید و یکی از ویژ
گی سبکی او دانست نوشتن  اخوآنکه می توان آن را جزو ویژ
تجربیات حسی در شعر است که این شیوه پیش از او در شعر 
گسترده ای دیده می شود. اخوان  نیما یوشیج به صورت 
دلبسته ساخت های زبانی کهن است و به اتکا ادبیات قدیم 
به زبانی فخیم و برجسته دست یافته و با به کارگیری نشانه های 
سجاوندی که از ابزارهای جدید رسم الخط زبان فارسی و از 
امکانات زبان نوشتاری است بهره برده است. آرکائیسم زبانی 
اخوان، ادامه حیات زبان گذشته در خلال زبان امروز است. 
کاربرد این نوع زبان مانع تحول و پویایی نیست و افقی زمانی در 
زبان می سازد. علاوه بر این نشانه اصالت زبانی و ریشه داری آن 
و پایداری ملتی است که تحولات تاریخی، هویت و مظاهرهویت 
آنان را محو نکرده است. امروز بیش از هر زمان دیگری روحیه 
ملی و حماسی برخی از شعرهای اخوان ثالث باید مورد توجه 

مخاطب هوشمند شعر فارسی باشد. 
  مشخصا اشعاری همچون قصه شهر سنگستان یا خان 

زیابی می کنید؟ خصوصا از منظر کارکرد  هشتم را چطور ار
امروزین آنها. 

گی  ویژ و  ماهیت  کشف  به  که  کهن الگویی  نقد  با  گر  ا
اسطوره هـا و کهـن الگوهـا و نقـش آنهـا در ادبیات می پردازد، به 
شعر قصه شهر سنگستان نگاه کنیم، از رابطه شعر با سرشت 
، تجلّی نیروهای پویا  که شعر انسان ایرانی سخن می گوید؛ چرا
و پایای برخاسته از اعمال روان جمعی انسان است. اساس 
کهن الگویی شعر قصـۀ شـهر سنگسـتان، بـر اسـطوره قهرمـان 
ـ منجی شکل گرفته و دیگر کهن الگوها در ارتباط با آن معنا 
می شوند. کهن الگوهای قهرمان، مرگ و تولّـد دوباره، پیر دانا، 
سایه و خویشتن؛ و نمادهای کهن الگویی مثل درخت، کوه، 
، دره، چشمه، چاه و عدد هفت در ایـن شعر نقش بسیار  غار
مهمی دارند. در قصه شهر سنگستان، شاهزاده به عنوان 
قهرمان ـ منجی می خواهد شهر و مردم خود را نجات دهد. از 
میان مراحل سه گانه تحول و رستگاری کهن الگوی قهرمان، 
کارکرد او با سـه مرحله جدایی و حرکـت؛ تغییر و بازگشت منطبق 
است. به طور معمول در قصه ها و افسانه های عامیانه با پایان 
خوش رو به رو هستیم و قهرمان موفق می شود طلسم را بشـکند 
، شکست  و کشور و مردم خود را نجات دهد؛ اما در این شعر
کلی اسطوره قهرمان ـ منجی و پایان باز شعر بـه علت ارتبـاط 
کامی های آن به ساختار  آن بـا وضعیت دنیای امروز است که نا
کرده و در نتیجه  اسطوره ها و رفتار قهرمانان آن هم نفوذ 
کوشش های قهرمان ـ منجی به جایی نمی رسد. به بیان دیگر 
، می تواند دعوت به گذر از چنین باوری برای رسیدن  این شعر
به رستگاری باشد. نکته دیگر اهمیت این شعر وجه اجرایی آن 
است که می توان آن را در این ظرفیت هم جدی گرفت. خان 
هشتم هم از منظر فرمی شعر جذابی است و در خود اجرایی 
زبانی دارد. قبلا درباره آن نقدی نوشته ام. در این شعر راوی و 
روایت درست در میانه شعر و جایی که سخن از به چاه افتادن 
رستم و رخش است، گرفتار پرانتزی می شوند که راوی درباره 

شعر موج نو و حمله به جیغ بنفش باز می کند. 
  زمستان هم یکی از به یادماندنی ترین اشعارش است، 
گواری تعبیر  شعری نمادین که می توان آن را در هر دوره نا

تازه کرد. 
شعر زمستان اخوان یکی از شعرهای فارسی است که در 
وضعیت بازگشت جاودانه نیچه است. و به ما می گوید بر 
زمستان از بیرون نمی توان فائق آمد. ما نمی توانیم بـا از نادیده 
گرفتن آن یـا بـه کنـار انداختنِ آن بر آن فائق آییم؛ همان کاری 
که به قول هایدگر وقتی خدای مسیحی را با آرمان دیگری ماننـد 
عقل، پیشرفت، سوسیالیسم اقتصادی و سیاسی یا صرف 
دموکراسی جایگزین می کنـیم، انجام می دهیم. تلاش برای 
کنار گذاردن زمستان سبب می شود که حتی سـفت و سخت تر 

خودش را به رخ بکشد. 
ین سوال، به نظر شما اخوان شاعر    به عنوان آخر

تاثیرگذار و جریان سازی بود؟ چرا؟
به نظر من تاثیر اخوان را باید در شعر شاعرانی جست و 
جو کرد که عمیقا مفاهیمی مثل فرم، زبان و اسطوره را درک 
کرده اند. شعر اخوان آموزه ای است که شاعران توانمند فارسی 
را در آینده هم به احضار گذشته فارسی به زبان و برهم زدن 
نظم نمادین آن دعوت خواهد کرد. شعر اخوان محتوای زبان 
فارسی شده و هیچ شاعر جدی و باهوشی از این مساله به 

سادگی رد نخواهد شد. 
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»شتابان زیستن« با بریزیت ژیرو 

زندگی همیشه  گذاری عجیب بوده است. گذاری 
شتابزده، بی رحم و البته غیرقابل توقف. دالانی 
غیرقابل پیش بینی از اتفاقات و حادثه ها. بریژیت 
ژیرو درسال ۱۹۶۰ در الجزایر به دنیا آمد. مادرش 
نویسنده بود و به زعم من همین موضوع تبدیل 
به موهبتی شد تا ژیرو بتواند قدم های اولیه را در 
گاهانه بردارد. در دهه ۱۹۹۰ شروع به  دنیای ادبیات آ
نوشتن کرد. ژیرو در فرانسه زندگی می کند و می توان 
او را نویسنده ای الجزایری _فرانسوی دانست. ژیرو 
که این روزها در لیون زندگی می کند، نویسنده ای 
کم حاشیه و صد البته با دانش است و بعد از برنده 
شدنش در جایزه ادبی گنکور از وجاهت و اعتبار 
گرچه داستان و نوشته های  بیشتری برخوردار شد. ا
او همیشه قدرت نویسندگی اش را به نمایش گذاشته 
است. ژیرو روزنامه نگاری، ترجمه و البته کتابفروشی 
را در کارنامه ادبی خود دارد و این تجربیات به او در 
نوشتن رمان هایش کمک قابل توجهی کرده است. 
او به مدت ۱3 سال مشاور جشنواره  ادبی شهر برون 
بوده و دبیر مجموعه  ادبی »لافوره« در انتشارات 
استوک است، همان جایی که تمام کتاب های خود 
او هم در آنجا منتشر شده. کتاب »شتابان زیستن« که 
توسط نشر نیلوفر به چاپ رسیده است، همان اثری 
است که جایزه گنکور را برای ژیرو به همراه داشت. 
راستش بعد از اتمام کتاب به این موضوع فکر کردم 
گرچه اتفاقات و رویدادهای این روایت ممکن  که ا
است در نگاه اول بسیار عادی و معمول به نظر بیاید 
اما ارتباط این اتفاقات با سرنوشت و آنچه که آدمی 
از آن به عنوان تقدیر یاد می کند حائِز اهمیت است 
و البته طرز روایت ژیرو بسیار خاص است و شاید 
همین موضوع این کتاب را خاص تر کرده باشد. »... از 
زمان آشنایی مان در یکی از محلات حومه شهر لیون 
به نام )ریلیو لا پاپ( که به وضوح از )و آنولن( کمتر 
شناخته شده است_ چرا که از سال های 8۰به این 
سو ماشین های کمتری آنجا سوزانده شده_ من کلود 
تمام تلاشمان را برای ترک آنجا و اسباب کشی به مرکز 

لیون کرده بودیم.... 
روایتِ این کتاب در تمام قسمت ها و در گوشه 
گوشه خود به موضوعی مهم می پردازد و آن هم 
که زندگی چطور می تواند در جاهایی  این است 
آنقدر حساس و آسان و در جاهایی آنقدر پیچیده و 
غیرقابل وصول باشد. حقیقتا چه چیزهایی زندگی 
را قابل تحمل کرده است 
و دقیقا آدمی با کمک چه 
چیزهایی می تواند در برابر 
مصیبت ها محکم بایستد 
گاهی  و چطور نمی تواند 
حتی شادی ها را مدیریت 
کتاب از  کند. در سرتاسر 
کنایه ها  و  استعاره ها 
استفاده شده است. عنوان 
کتاب هم شاید اشاره دارد 
عنوان  تحت  ترانه ای  به 
»زندگی سریع« که مطمئنا 
به گذر زمان و امکان اتمام 
زندگی در عنفوان جوانی اشاره دارد. در حین مطالعه 
کتاب سوال های زیادی ذهن خواننده را به خود 
معطوف می کند. سوال هایی که در عین ساده بودن 
مضامین مهمی را شامل می شود. ما چطور زندگی 
می کنیم؟ چقدر گذر زمان برایمان اهمیت دارد و 
چطور این گذر شتابزده را مدیریت می کنیم؟ مواجهه 
با مرگ نکته مهم دیگریست که ژیرو در این کتاب به 
آن پرداخته است. اصولا مرگ موضوع مهمی چه در 
زندگی انسانی و چه در پرداختن به آن در ادبیات 
داستانی است. مواجه با موضوع مرگ از نگاه ژیرو 
امری خطیر به حساب آمده است. مدیریت و تعادل 
بخشیدن به امور زندگی امروزی هم موضوعی است 
که ژیرو به آن پرداخته است و نشان داده است که جزو 
دغدغه های او به حساب می آید.... آخر هفته ای که 
کلید ها را گرفتیم به یاد دارم، انگار که هدیه ای باشد، 
بازی نور ماه ژوئن روی دیوارهای کاهگلی را به یاد 
دارم، در بزرگ چوبی با چارچوب قدیمی اش که باید 
با ضرب دست باز می کردیم را به یاد دارم و آن کلید 

سنگین که در قفل زنگ زده بد می چرخید.... 
پرسش های ژیرو از خود، که عناوین اصلی فصول 
کتاب را شکل می دهد بستر زائیده شدن درامی 
گرفته  که در آن جزئیات زندگی به چالش  است 
می شود و ذهن آدمی را همواره حول محور کوتاه 
بودن زمان برای اجابت کردن همه خواسته ها و 
آرزوهای انسانی می چرخاند. کتاب شتابان زیستن 
دقیقا تمام المان های درام از نگاه ارسطو را داشت و 
این به زعم من بسیار جذاب و هیجان انگیز بود. طرح 
کلی داستان، شخصیت ها، تم داستان، دیالوگ ها 
و صحنه آرایی. درست مثل پرده هایی از زندگی که 
می شود در آن زندگی کرد و با آن همذات پنداری. راوی 
کتاب اول شخص است و زندگی را با تمام جزئیاتش 
مرور می کند. فلش بک های داستان به جا و در مکان 
مناسب اتفاق می افتد و خواننده را به مرور و رفته 
رفته با وقایع رخ داده در زندگی راوی آشنا می سازد.  
».... همه از کسوف حرف می زدند تصورش را هم 
نمی توانستی بکنی، همه دنبال عینک مناسب برای 
تماشای خورشیدی بودند که قرار بود که در روز 
روشن پشت ماه ناپدید شود. همه جا صحبت از 
عینک هایی بود که در کیوسک های روزنامه فروشی، 
در سوپرمارکت های، )مونوپری( و در بساط های 
بازار پیدا می شد.... و از نگاه من در آخر می توان به 
تشبیهات برجسته نویسنده از زندگی به المان های 
انسانی اشاره کرد. زندگی ای که شاید در آخر این روایت 
آن را چون نسیمی خنک پنداشت که خواهد آمد و 
قبل از اینکه چشمانت را ببندی ولطافتش را بر پشت 

پلک ها حس کنی، عبور کرده و رفته است. 

یادداشت

مریمطباطبائیها
نویسندهومنتقد

نسیمخلیلی
نویسندهومنتقد

کن  لایی« به قلم کیم توی، نویسنده  ویتنامی الاصل سا روایت »لا
کانادا، روایتی داستان وار و متفاوت از واقعه  تاریخی جنگ ویتنام و 
تحرکات کمونیست ها و صعوبت مهاجرت از وطن است که گاهی با 
نگاه یک کودک، گاهی با زبان یک مادر و عمدتا از زبان یک انسان در 
جست وجوی صلح و امید و نشاط روایت می شود. کیم توی در حالی 
از جنگ می نویسد که گویی همانند مادرش به آن جمله ای ایمان دارد 
که می گوید: »زندگی جنگی است که غم و غصه در آن باعث شکست 
می شود. و از همین منظر است که حتی وقتی که دارد از اشغال خانه 
از سوی کمونیست ها حرف می زند، از توصیف زیبایی های خانه که 
منظره ای زنانه دارد از حیات انسان در روزهای صلح، عبور نمی کند: 
»مقامات کمونیستی جدید آمدند تا نیمه  دیگر خانه را نیز که ما در آن 
کن بودیم تخلیه کنند و در واقع ما را بیرون کنند... والدینم بیرون از  سا
خانه بودند، بنابراین بازرس ها منتظر آن ها ماندند. روی لبه  مبل های 
خراطی شده با پشتی صاف نشسته بودند بدون آنکه حتی یک بار 
قلاب بافی های زیبایی که روی دسته  مبل ها بود را لمس کنند. گویی 
نویسنده با این نوشتار تلویحا می خواهد بگوید که دیدن ظرایف 
زندگی است که آدم ها را در مسیر جنگ و صلح از همدیگر متمایز می کند 
یکی زندگی را می بیند و آن دیگری غنیمت جنگی را. بعدها کیم توی از 
روزهای مهاجرت و آوارگی هم تصویر بهتری در کتابش می سازد وقتی 
که هر روز سر کلاس یک معلم می نشسته است تا زبان انگلیسی بیاموزد: 
»همه  ما هر روز در کلاس ها حاضر می شدیم چون او می توانست ما را به 
آسمان ها ببرد و افق های تازه ای را نشان مان بدهد. او ما را از سوراخ های 
کن اردوگاه دور می کرد. چنانچه  بدبوی مملو از مدفوع دوهزار سا
پیداست نویسنده در کنار آن نگاه قدرشناسانه  خود نسبت به هرچیزی 
که در بحران جنگ و جلای وطن می توانسته است تسلا بخش باشد، 
از ثبت واقعیت های زمخت تاریخ اجتماعی جنگ و مهاجرت نیز در 
روایت خود غفلت نمی ورزد. در ادامه یکی از تاریخنگاری های بدیع 
دیگر را در روایت کیم توی می توان به تماشا نشست و آن هم تصویر 
دل انگیز و باز هم متفاوتی است که از چالش همزیستی بومیان و 
مهاجران در داستان واره  خود ثبت می کند، آنجا که از یک دختر 
بومی به نام یوهانه حرف می زند: »با اینکه من کلاهی پشمی با لوگوی 
ع اطراف شهر کار کنم،  مک دونالد سر می کردم تا بعد از مدرسه در مزار

آن دختر باز هم مرا دوست داشت. یوهانه می خواست سال بعد با او 
به دبیرستان خصوصی بروم. با این حال می دانست من هر بعدازظهر 
در حیاط مدرسه منتظر کامیون کشاورزان می مانم تا ما را برای کار 
غیرقانونی در زمین هایشان ببرند و چند دلاری در عوض گونی های 
لوبیایی که می چیدیم به ما بدهند. با اینکه من لباسی می پوشیدم که 
در حراجی به مبلغ 88سنت خریداری شده بود و سوراخی در نزدیکی 
یکی از درزهایش داشت، اما یوهانه مرا به سینما می برد. و نویسنده در 
گفته ای از  واقع با چنین توصیفات ریزبینانه ای بخش های مغفول و نا
تاریخ را در کتابش ثبت و ضبط کرده است چنانچه چنین دغدغه ای 
را حتی در گفت وگو با فرزندانش هم داشته است: »من برای پاسکال 
این داستان ها را تعریف می کنم تا خاطره  بخش هایی از تاریخ را که 
هیچ وقت در هیچ مدرسه ای آموزش داده نمی شود، زنده نگه دارم. 
نویسنده در جای دیگر هم باز به اهمیت تاریخ اشاره می کند: »یادم 
می آید که بعضی از دانش آموزان در دبیرستان در مورد کلاس های 
اجباری تاریخ اعتراض می کردند. جوان بودیم و نمی فهمیدیم این 
درس امتیازی بود که فقط کشورها در زمان صلح می توانستند داشته 
باشند. در غیر این صورت، مردم آن قدر درگیر تلاش برای زنده ماندن 
روزانه بودند که نمی توانستند زمانی را به نوشتن تاریخ دسته جمعی 
خود اختصاص دهند. و این تاریخ در زمان جنگ را فقط نویسندگانی 
همچون کیم توی می توانند به آیندگان بسپارند، نویسندگانی که در 
تاریخ نظامی و سیاسی سرزمین ها فقط مردان جنگاور را نمی دیدند، 
آنها امید، زندگی و زنان را هم می دیدند: »ما اغلب فراموش می کنیم 
زنانی بودند که ویتنام را روی دوش شان حمل می کردند؛ همان طور 
که شوهرها و پسرهایشان سلاح ها را روی دوش خود حمل می کردند. 
ما آن ها را فراموش می کنیم، چون آنها زیر کلاه های حصیری شان به 
آسمان نگاه نمی کنند. آنها فقط منتظر می مانند تا خورشید غروب 
گر مجبور می شدند  کند و بتوانند به جای خوابیدن بیهوش شوند. ا
زمانی را منتظر شوند تا خواب به سراغ شان بیاید در کابوس منفجر 
شدن پسرهای شان غرق می شدند و یا بدن های همسرانشان، در 
حالی که روی رودخانه شناور بودند، در برابر چشم هایشان مجسم 
می شد. زنانی که نه تنها پاسدار سرزمین که پاسداران فرهنگ بومی 
هم بوده اند به رنج وقتی که می کوشیدند عطر نیلوفرهای آبی را بنا 

بر سنتی کهن بر تن بسته های چای بنشانند: »آنجا همیشه دو سه 
زن با پشت های خمیده و دست های لرزان روی قایق گرد کوچکی 
می نشستند و از چوبی برای حرکت دادن قایق استفاده می کردند تا 
بتوانند بسته های چای را درون غنچه های بازشده  نیلوفر قرار دهند. 
آنها فردای آن روز برمی گشتند تا بسته های چای را یکی یکی قبل از 
پژمرده شدن گلبرگ ها و بعد از اینکه برگ های چای عطر مادگی گل را 
در طول شب به خود گرفتند، جمع کنند. آن ها به من گفتند هرکدام از 
آن برگ های چای روح گل های نیلوفر را که عمر کوتاهی دارند در خود 
حفظ می کنند. و این زنان همان زنانی هستند که وقتی هم در جنگ 
می مردند، وقتی هم که به آنها شلیك می شد، همچنان زندگی بخش 
بودند: »یك روز زنی تکه تکه شد در حالی که دورتادورش را شکوفه های 
پرپرشده  زردی پوشانده بود. حتما در حال رفتن به بازار برای فروش 
سبزیجاتش بود. درحالیکه این زنان هرگز در تواریخ رسمی نیامدند 
و حتی وقتی تاریخ به درس های دیگر حتی ریاضیات هم رسوخ کرد 
باز هم سخنی از جانفشانی زنان نبود: »دیگر ریاضی را با جمع و تفریق 
کردن موز و آناناس یاد نمی گرفتیم. کلاس ها تبدیل به میدان جنگ 
شده بود؛ ضرب و تقسیم را با مرده ها، زخمی ها و سربازان زندانی شده، 
پیروزی های میهن پرستانه و رنگ و لعاب دار یاد می گرفتیم. و فقط یك 
گفته های زنانه ای از تاریخ نظامی  زن قصه گوست که می تواند راوی نا
گر که یکی از همین  و سیاسی یك سرزمین باشد، و چه خوب است ا
گفته های تاریخنگارانه، حسن ختام این یادداشت بشود بر کتابی  نا
که در ۱3۶ صفحه و در سال ۹5 از سوی نشر کوله پشتی به بازار کتاب 
آمده است: »دختران مدرسه ای که در آئودای های سفیدشان از 
مدرسه مانند پروانه هایی در بهار خارج می شدند، توجه سربازانی را که 
از شمال به سایگون آمده بودند به خود جلب می کردند. برای همین 
هم به سرعت پوشیدن آئودای را ممنوع کردند. پوشیدن آئودای 
ممنوع شد چون آن را توهینی به قهرمانی و شجاعت زنانی می دانستند 
که عکس شان با کلاه های نظامی سبزرنگ و بازوهای تنومند روی 

بیلبوردها در گوشه و کنار هر خیابانی دیده می شد. 
پاورقی: 
آئودای: پیراهن سنتی زنان ویتنام
سایگون: یکی از مهم ترین و بزرگ ترین شهرهای ویتنام

لایی« اثر کیم توی یادداشتی بر کتاب »لا

تاریخ نگاری 
 زنانه  جنگ 
 و   پسا جنگ
 در ویتنام

   گفت و گو با محمد آزرم به مناسبت سالروز تولد مهدی اخوان ثالث:   

 شـــعر اخوان  شـــعر اخوان 

محتوای زبان فارسی استمحتوای زبان فارسی است
آرمان ملی- هادی حسینی نژاد: مهدی اخوان ثالث، متخلص به م. امید، یکی از 
چهره های سرشناس شعر معاصر به شمار می آید؛ شاعری که او را با آثاری همچون 
»ارغنون«، »زمستان«، »آخر شاهنامه« و »از این اوستا« در خاطره تاریخی خود 
گردان نیما در سرایش  ثبت کرده ایم. اخوان را خلف ترین و مستعد ترین پیروان و شا
شعر نیمایی خوانده اند که توانست با تلفیق زبان آرکائیک و مناسبات اجتماعی و 
سیاسی زمانه  خود، آثار درخشانی را خلق کند: »سلامت را نمی خواهند پاسخ گفت/ 
سرها در گریبان است...« یا سروده هایی که در مجموعه »در حیاط کوچک پاییز در 
زندان« منتشر شد. م. امید؛ راوی ناامیدی های چند نسل، تا پایان عمر گرانبار خود 
، بررسی تاثیرگذاری او  دست از سب و سیاق نیمایی سرایی برنداشت و از این منظر
بر جریان های شعری متاخر، کار ساده ای نیست. محمد آزرم، شاعر و منتقد ادبی که 
مشروح مصاحبه اش را از نظر می گذرانید، در این باره می گوید: »شعر اخوان آموزه ای 
است که شاعران توانمند فارسی را در آینده هم به احضار گذشته فارسی به زبان و 

برهم زدن نظم نمادین آن دعوت خواهد کرد.«
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« و بیماری کُشنده مغزی عوامل پیش بینی کننده شروع میگرنارتباط بین »سیگار
کشیدن را به عنوان یک عامل   تحقیقات سیگار 
جانبی  »اسکلروز  مغزی  مخرب  بیماری  برای  خطر 
آمیوتروفیک« تایید می کند. ALS  یک بیماری پیشرونده 
که باعث می شود سلول های عصبی  کشنده است  و 
کنترل کننده عضلات به تدریج بمیرند و منجر به ضعف 
و فلج می شود. محققان داده های 3۲ مطالعه مختلف 
 ALS را بررسی کردند. آنها دریافتند که احتمال ابتلاء به
در افرادی که سیگار می کشیدند در مقایسه با افرادی که 

سیگار نمی کشیدند، ۱۲ درصد بیشتر بود و در صورتی که 
فرد سیگاری فعلی باشد، این خطر حتی بیشتر می شود. 
ک کیم«، سرپرست مطالعه اظهارکرد: »یکی  دکتر »یون ها
از مهم ترین یافته های ما تجزیه و تحلیل دوز مصرف- 
پاسخ بود که یک منحنی U شکل معکوس را نشان داد. 
منحنی U شکل به این معنی است که خطر مرتبط با 
سیگارکشیدن یک روند افزایشی خطی نیست. یعنی خطر 

ابتلاء به ALS تحت تأثیر شدت سیگارکشیدن است.« 

  یک مطالعه جدید نشان می دهد عواملی مانند 
خواب، سطح انرژی و استرس می توانند شروع سردرد 
مریکانگاس«،  کاتلین  « کنند.  پیش بینی  را  میگرنی 
محقق این مطالعه، بیان داشت: »الگوهای مختلف از 
 ، پیش بینی کننده های سردرد صبحگاهی و اواخر روز
نقش ریتم های شبانه روزی را در سردرد برجسته می کند. 
یافته ها ممکن است به ما بینشی در مورد فرآیندهای 
زمینه ساز میگرن بدهد و به ما در بهبود درمان و پیشگیری 

کمک کند.« برای این مطالعه، محققان داده های 4۷۷ 
فرد را ارزیابی کردند. تقریبا نیمی از شرکت کنندگان سابقه 
میگرن داشتند. نتایج نشان داد که کیفیت خواب ضعیف 
با ۲۲ درصد افزایش خطر میگرن صبحگاهی همراه است، 
گزارش شده توسط  کیفیت خواب  کاهش  در حالی که 
خود فرد با ۱8 درصد افزایش خطر مرتبط است. محققان 
خاطرنشان کردند که خواب، انرژی و استرس، با خطر 

میگرن مرتبط هستند، نه سطح اضطراب و نه افسردگی. 

 چرا باید روزانه فیبر کافی دریافت کنیم؟
 فیبرغذایی، اجزای گیاهی دست نخورده و غیر قابل 
دیگر  به عبارت  است؛  گوارشی  آنزیم های  توسط  هضم 
از  که بخشی  لیگنین  و  کربوهیدرات های غیرقابل هضم 
ترکیبات دست نخورده گیاهان هستند فیبر نامیده می شوند. 
فیبر از گیاهان استخراج و یا ساخته می شود. فیبرها به دو 
دسته محلول و نامحلول تقسیم بندی می شوند. هر دو 
نوع فیبر تاثیرات مثبتی بر عملکرد دستگاه گوارش و کاهش 
خطرات برخی بیماری ها دارند. نقش فیبر در عملکرد دستگاه 
گوارش بر اساس میزان حلالیت آن متغیر است. فیبرهای 
نامحلول همچون سلولز ظرفیت جذب آب مواد غیر قابل 
هضم را افزایش می دهند. این امر منجر به افزایش دفعات 
اجابت مزاج در روز و کاهش زمان عبور مواد غذایی از روده 
می شود. فیبرهای محلول با تشکیل ژل سبب آهسته کردن 
زمان عبور مواد از دستگاه گوارش شده و از طریق اتصال با 
سایر مواد مغذی نظیر کلسترول و مواد معدنی میزان جذب 
آنها را کاهش می دهند. نقش فیبر در عملکرد دستگاه گوارش 
بر اساس میزان حلالیت آن متغیر است.  فیبرهای غیرقابل 
هضم دارای نقش های فیزیولوژیکی مهمی در بدن انسان 
کتری های  هستند. فیبرهای غیرقابل جذب ویژه که توسط با
روده تخمیر می شوند، منجر به تحریک جذب روده ای و 
حفظ تعدادی از مواد معدنی نظیر کلسیم، منیزیم، روی و 
آهن می شوند. بسیاری از تحقیقات نشان داده اند که مصرف 
فیبر ویسکوز )مانند صمغ و پکتین( جذب روده ای کلسیم، 
منیزیم، آهن و یا روی را مختل نمی کند. بسیاری از مطالعات 
حیوانی بیان داشته اند که بسیاری از فیبرهای ویسکوز باعث 
افزایش جذب مواد معدنی می شوند. اما به هرحال در یک 
مطالعه دیده شده است، زمانیکه ۱۲ گرم در روز سبوس به غذا 
افزوده شود، جذب آهن 5۱ تا ۷4 درصد کاهش می یابد که این 
کاهش به دلیل حضور فیتات نیست. غلظت کلسترول سرم 
می تواند توسط فیبرهای غیرمحلول نظیر سلولز و لیگنین و 
نیز توسط فیبرهای محلول پکتین و پسلیوم تحت تاثیر قرار 
گیرد. مکانیسم عمل آنها از طریق اتصالشان به اسیدهای 
صفراوی مشتق شده از کلسترول در مدفوع و افزایش دفع 
کاهش جذب چربی ها است. فیبر غذایی  آنها در نتیجه 
کتری های موجود در روده به اسیدهای چرب کوتاه  توسط با
زنجیر)Short Chain Fatty Acid: SCFA(   تخمیر می شوند که 
می توانند منجر به کاهش چربی خون شوند. دریافت کافی 
برای فیبر  38 گرم در روز برای مردان و ۲5 گرم در روز برای زنان 
5۰-۱۹ ساله تعیین شده است. توصیه های دریافت فیبر برای 
بزرگسالان بیشتر از 5۱ سال ۲۱ گرم در روز برای زنان و 3۰ گرم 
در روز برای مردان است. با افزایش سن نیاز به دریافت فیبر 
که متوسط دریافت انرژی  در افراد مسن کمتر می شود؛ چرا
با افزایش سن نیز کاهش پیدا می کند. از جمله منابع فیبر 
شامل سبزیجات و میوه ها، غلات کامل ) مثل نان سبوس دار( 
و حبوبات است که طبق هرم غذایی همه افراد سالم باید به 
مقدار مشخص از گروه های هرم مصرف کنند تا میزان فیبر 

توصیه شده در طول روز را دریافت کنند.

نکتــــه 
 تشخیص »دیابت« با آنالیز صدا

 دبیر علمی پانزدهمین کنگره بین المللی ارتقای کیفیت 
خدمات آزمایشگاهی گفت: تشخیص دیابت با آنالیز صدا تنها 
یکی از مثال هایی است که آینده آزمایشگاه های تشخیص 
پزشکی را به خوبی تبیین می کند. امیرحسن زرنانی، دبیر 
علمی پانزدهمین کنگره بین المللی و بیست ویکمین کنگره 
تشخیص  آزمایشگاهی  خدمات  کیفیت  ارتقای  کشوری 
پزشکی ایران با اشاره به برگزاری این رویداد در روزهای ۱۱ 
ج  الی ۱4 اردیبهشت ماه سال ۱4۰3 در مرکز همایش های بر
میلاد تهران، اظهار داشت: پاندمی کرونا نشان داد که چگونه 
آزمایشگاه های تشخیص پزشکی در یک مدت کوتاه با تغییر 
ساختار و مدیریت، خود را با نیازهای بهداشتی کشور سازگار 
کرده و نقشی بی بدیلی در کنترل پاندمی ایفا کردند. وی 
ادامه داد: این تجربه نقش محوری آزمایشگاه های پزشکی را 
در بهداشت عمومی جامعه به خوبی نشان داد که بر همین 
اساس در این کنگره با برگزاری ۲5 پانل و حدود 4۰ کارگاه 
آموزشی در کنار سخنرانی های تخصصی اساتید داخلی و 
خارجی به نقش محوری آزمایشگاه در بهداشت کشور و نیز 
نقش داده های بزرگ در استقرار آزمایشگاه های هوشمند 
کید بر اینکه حدود  نسل جدید پرداخته خواهد شد. وی با تا
8۰ درصد تشخیص های پزشکی با کمک آزمایشگاه صورت 
می گیرد، افزود: آزمایشگاه های تشخیص پزشکی یکی از 
ارکان بی بدیل نظام سلامت هر جامعه ای است، تصور کنید 
که آزمایشگاه پزشکی را از مثلث بهداشتی کشور حذف کنیم. 
سلامت با چالش جدی مواجه خواهد شد. بنابراین ارزش 
و اعتبار آزمایشگاه های تشخیص پزشکی در نظام سلامت 
کشور بر کسی پوشیده نیست و این امر مسئولیت متولیان 
بهداشتی کشور را در ارتقای جایگاه آزمایشگاه های تشخیص 
پزشکی دو چندان می کند. دبیر علمی پانزدهمین کنگره 
بین المللی ارتقای کیفیت گفت: باور انجمن دکترای علوم 
آزمایشگاهی بر این است که به آزمایشگاه های تشخیص 
که شایسته است  پزشکی در وزارت بهداشت، آن چنان 
پرداخته نشده و بهای لازم به آن ها داده نشده است، لذا در 
این کنگره بر آن هستیم که با برگزاری نشست های مختلف، 
این جایگاه بی بدیل آزمایشگاه های تشخیص پزشکی را 
در بهداشت کشور بازنمایی کنیم و همچنین در این کنگره 
از طریق دعوت از دانش آموزان و شناساندن حوزه های 
که  مختلف علوم آزمایشگاهی به آنها، سعی خواهد شد 
رشته علوم آزمایشگاهی به دانش آموزان سال آخر دبیرستان 
به صورت علمی معرفی شود. زرنانی به پیشرفت های علمی 
روز دنیا در حوزه پزشکی اشاره کرد و افزود: هوش مصنوعی 
یکی از مولفه هایی است که در آینده نزدیک جایگاه و نقش 
آزمایشگاه های تشخیص پزشکی را متحول خواهد کرد. وی 
گفت: تشخیص دیابت با آنالیز صدا تنها یکی از مثال هایی 
است که آینده آزمایشگاه های تشخیص پزشکی را به خوبی 
تبیین می کند. از این رو هوش مصنوعی و آزمایشگاه های 
گی های  تشخیص پزشکی هوشمند از اهداف اصلی و از ویژ

بارز گنگره بیست ویکم خواهد بود. 

 عمــود ی  افقــی

یا  و  افکار  از  مجموعه ای  وسواس   
تکانه های ناخواسته، مزاحم و تکراری است. 
مبتلایان به وسواس اضطراب های شدیدی 
بیماری های  بیشتر  در  می کنند.  تجربه  را 
مربوط به روان ردپای ژنتیک دیده می شود، 
علامت های ابتلا به وسواس در نوجوانی و یا 
اوایل دهه ۲۰ آغاز می شود. زمانی که وسواس 
را ریشه یابی می کنیم در بیشتر موارد حداقل 
یکی از اعضای خانواده به این بیماری و یا 
بیماری های مرتبط مبتلا هستند. بدیهی 
است چنانچه ژن پیش زمینه در خانواده وجود 
داشته باشد، در اثر محیط و یا عوامل دیگر 
ممکن است این بیماری بیشتر و یا حاد تر بروز 
پیدا کند. بروز رفتارهای وسواس گونه در سنین 
بالا می تواند متخصصان را به بیماری های 
ارگانیک و یا فیزیکی بیمار مشکوک کند. تقریبا 
این انتظار را نداریم که یک زن یا مرد 5۰ ساله 
گهانی به وسواس مبتلا شود. افکار  به طور نا
تکراری یا مزاحم مثل چک کردن های مدام 
یا وسواس شست وشو از بارزترین نشانه های 
وسواس  هستند.  وسواس  به  ابتلا  رایج 
کند،  بروز  با نشانه های مختلفی  می تواند 
به  بیماران ممکن است فقط مبتلا  برخی 
وسواس فکری مبتلا باشند به طور مثال فرد 
مدام با خود کلنجار می رود که مبادا دیگران 
از رفتار و یا حرف های من آزرده شده باشند. 
البته نکته اینجاست که این موارد باید تفکیک 
شود و مشغله های روزمره با نشانه های ابتلا 
گر  ا گرفته نشود.  به وسواس فکری اشتباه 
استرس های ناشی از نگاه و قضاوت دیگران 
از حد متعارف خارج شود و برای فرد اضطراب 
ایجاد کند می تواند از نشانه های رفتارهای 
وسواس گونه باشد. شایع ترین نشانه های 
و  چک کردن  وسواس  وسواس،  به  ابتلا 
مدام  نگرانی  همچنین  شست وشوست. 
از احتمال ابتلا به صدمه زدن به دیگران و 
ک و نگران کننده می تواند  افکارمزاحم، خطرنا
ازنشانه های ابتلا به وسواس باشد. ترس بیش 
از حد ابتلا به بیماری، ترس از آسیب رساندن 
به خود یا دیگران و وسواس نظم و یا تقارن 
اشیا از شایع ترین نشانه های اختلال وسواس 
است. وسواس علاوه بر اینکه بیماری مربوط 
به روان است می تواند به جسم فرد مبتلا نیز 
صدمه وارد کند. به طور مثال در مواردی دیده 
می شود که پوست فرد در اثر شست وشوی 
زیاد دچار آسیب می شود یا افرادی که به دلیل 
ابتلا به وسواس نظم و ترتیب و جابه جایی 
ستون  به  آسیب  و  کمردرد  دچار  وسایل 
به  مبتلایان  درمان  شده اند.  خود  فقرات 
وسواس معمولا درمان های توأمان دارویی و 
روان درمانی است، ولی باید به این نکته توجه 
 داشت که درمان این بیماری زمانبر و نیاز به 

صبوری دارد.
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گداخته شــدن- بله روســی 13- کوهی در مکه- فرز 
و زرنگ- مردودشــده 14- ســپاهی- گیج وبی هوش-

زودنیست 15- مقطع لیسانس- فاقد تازگی و جذابیت

1- مترجم کلیله و دمنه به عربی- مسجد تاریخی کرمان 2-  طول عمر- گرفتاران و دربندان- 
دریاچه ای در ترکیه- قلمه گیاه 3- دیوار بلند- چهارنعل رفتن  اسب- یادآور 4- امر و توقیع-  واحد 
پول ژاپن-  موی گردن اسب- باران اندک 5- بیهوشی- پرخاش و درشتی- از اسیدآمینه های ضروری 
برای بدن 6- حکم- مشاور- جزیره ایتالیایی 7- تری و تازگی و طراوت- لنز تماسی- دست  مالیدن 
8- ورم و آماس- سخت و استوار- نمایشنامه معروف شکسپیر- از ماه های زمستان 9- دیوارکوتاه-  
رام شده- روشن کردن 10- مرد ترش روی- رنگارنگ- مردن و ازدنیارفتن 11- سازمان دادن- خرید 
غیرنقدی- تولیدی از صنایع نظامی 12- حرف ندا- جــوی آب-  غوزه پنبه- عزیزتر 13- پایتخت 
 جمهوری چک- از حشرات- هدایت کردن 14- نجابت و بزرگي- روانداز- قاصد- مساوی 15- بازیگر 

اهل ایرلند شمالی که در فیلم های ادوارد دوم و مرگ سیاه بازی کرده است- داروی فراموشی!

محافظت از  قلب 
نتایج برخی پژوهش ها به مصرف روزانه آب انار برای کاهش چربی خون اشاره دارند. این میوه با کاهش کلسترول بد و همچنین کاهش 

التهاب مرتبط با بیماری قلبی و سایر بیماری های مزمن، این امر را میسر می کند.

سلامت روده
کتریایی طبیعی است به سلامت دستگاه گوارش کمک می کند. به گفته محققان عصاره انار  انار با حمایت از میکروبیوم روده که محیط با
در پیشگیری از بیماری التهابی روده موثر است. کارشناسان این را به ترکیبات و فیبر موجود در انار نسبت می دهند که روی جلوگیری از رشد 

کتری های مضر در روده تاثیرگذار است. با

بهبود حافظه 
کسیدان  موجود در انار به کاهش سرعت تحلیل رفتن حافظه که در طول فرآیند پیری ایجاد می شود، کمک می کند. مواد مغذی  آنتی ا

کسیداتیو در مغز کمک می کند و بر همین مبنا در محافظت از حافظه بلندمدت و کوتاه مدت موثر است.  گیاهی انار به کاهش استرس ا
کسیدان  خاص موجود در انار موجب کاهش التهاب می شود. این التهاب در ابتلا به آلزایمر نقش دارد. هم چنین آنتی ا

کاهش درد مفاصل 
، تورم و درد مفاصل کاهش می یابد. احتمال دارد این میوه از استئوآرتریت جلوگیری  کسیدان  و اثرات ضدالتهابی انار بازهم به لطف آنتی ا
کند. استئوآرتریت نوعی بیماری مفصلی عموما در زانو، مفصل ران و دست ها است که به  دلیل افزایش سن یا آسیب ها ایجاد می شود. البته به 

تحقیقات بیشتری در این زمینه نیاز است.

چه کسانی باید احتیاط کنند؟ 
 زنان در دوره بارداری یا شیردهی باید در مصرف این میوه دقت کنند. 

 مصرف انار در افرادی که داروهای تجویزی خاص مانند استاتین ها، رقیق کننده های خون و داروهای کاهش دهنده فشارخون مصرف می کنند می تواند مضر 
باشد، زیرا ممکن است بر جذب دارو تاثیر بگذارد.

 دیابتی ها  باید در مصرف این میوه احتیاط کنند زیرا دانه های این میوه قند و کربوهیدرات بیشتری دارند.
 برخی افراد نیز ممکن است پس از مصرف انار با علائم گوارشی مانند اسهال مواجه شوند.

انار میوه ای با طعم ترش و شیرین و گًس است که 
طرفداران بسیاری دارد. این میوه کم کالری و سرشار 
از ویتامین ها، موادمعدنی و فیبر با داشتن خواص 
کسیدانی، فواید بسیاری دارد و به محافظت  آنتی ا
در برابر بیماری ها و همچنین بهبود سلامت قلب 
هم کمک می کند. یک عدد انار که حدود ۱۰۰ گرم 
یم غذایی به شمار  ژ است، مکملی عالی برای ر
می رود. یک انار حاوی ۸5 کالری، ۱.۱7 گرم چربی، 
۱.67 گرم پروتئین، ۱۸.57 گرم کربوهیدرات، 4.3 
گرم فیبر، ۱3.7 گرم شکر، ۲63 میلی گرم پتاسیم، ۱۲ 
میلی گرم منیزیم، ۱۰ میلی گرم کلسیم، ۱۰.۲ میلی گرم 
C و 3۸ میکروگرم اسیدفولیک است.  ویتامین 
پلی فنول هایی   انار حاوی  همچنین دانه های 
کسیدانی به شمار می رود.  هستند که ترکیی آنتی ا

«از قلب   »انار
محافظت می کند



 

جنگل های گیلان در آتش
سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان از آتش 
گرفتن ۶ هزار مترمربع جنگل های استان در شهرستان های 
آستارا و رودسر خبر داد. مازیار رضوی گفت: در پی وزش باد گرم 
از اواخر دیشب در گیلان، 5 هزار متر مربع از جنگل های دست 
کاشت در محدوده  روستای عنبران شهرستان آستارا بامداد 
دیروز دچار حریق شد که با تلاش نیرو های یگان حفاظت، این 
آتش سوزی مهار شد. او علت وقوع آتش سوزی را وزش باد گرم و 
بی احتیاطی و خطای انسانی اعلام کرد و افزود: همچنین هزار 
مترمربع از مناطق جنگلی در منطقه  رحیم آباد بخش چابکسر 
که با تلاش ماموران  گرفت  شهرستان رودسر دیشب آتش 
یگان حفاظت، اهالی منطقه و نیرو های بسیج خاموش شد. 
سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان با بیان 
اینکه در حال حاضر هیچ منطقه ای از عرصه های طبیعی 
گیلان دچار حریق نیست، از شهروندان و مسافران خواست تا 
حدامکان از روشن کردن آتش در مراتع و جنگل ها خودداری 
کرده و در صورت ضرورت، پیش از ترک محل از خاموش بودن 

آتش مطمئن شوند.

آذربایجان غربی سکوی پرتاب صادرات 
وزیر اقتصاد و دارایی گفت: با تدابیری که اتخاذ می شود 
آذربایجان غربی باید سکوی پرتاب صادرات کشور و ارومیه 
قبل تپنده فعالیت های اقتصادی غرب کشور باشد. احسان 
خاندوزی در نشست با فعالان اقتصادی  با بیان اینکه رفع نیاز 
فعالان اقتصادی  در دستور کار قرار دارد، افزود: فعالان اقتصادی 
استان که امر مالیات خوش حساب هستند دارای مشکل 
هستند معرفی شود تا از طریق مسیر سبز مالیاتی مشکلات شان 
حل شود.  او لزوم ارتباط بین دستگاه های اجرایی و بخش 
خصوصی، افزود: لازم است رابطه بین دستگاه های اجرایی 
و بخش خصوصی در یک نظام ضابطه مندی ایجاد شود.  
خاندوزی با اشاره به اهمیت انتخاب بهینه مکان برای سرمایه 
گذاری توسط سرمایه گذاران، گفت: اطلس سرمایه گذاری با 
هدف شناسایی مکان مناسب سرمایه گذاری به شکل نهایی 
رونمایی شد و می توانیم بر اساس این اطلس، برای 3۱ استان 
در کوتاه ترین ممکن اطلاعات لازم مکان یابی و مزیت های 
سرمایه گذاری مناطق را در اختیار سرمایه گذاران بگذاریم. 
وزیر اقتصاد و دارایی افزود: با توجه به اینکه آذربایجان غربی 
از نظر میزان اتصال حوزه گمرکی، مثال زدنی است، گفت: امید 
است با تدابیری که اتخاذ شده شاهد باشیم  سکوی پرتاب 
صادرات کشور در این استان شکل بگیرد و ارومیه قلب تپنده 

فعالیت های اقتصادی غرب کشور باشد.

معافیت معلولین در قزوین از عوارض
در جلسه شورای شهر قزوین، موضوع معافیت افراد دارای 
معلولیت از پرداخت عوارض شهرداری بررسی شد.طبق ماده 
۱۹ قانون حمایت از معلولان، افراد دارای معلولیت از پرداخت 
هزینه های صدور پروانه ساختمانی، آماده سازی، عوارض 
نوسازی و همچنین حق انشعابات معاف هستند و طبق مصوبه 

شورا باید این قانون در شهرداری اجرایی شود.
همچنین این موضوع مطرح شد که افراد دارای معلولیت 
می توانند برای یک واحد مسکونی از این تسهیلات استفاده 

کنند.

سگ های بلاصاحب در هندیجان
تعدادی از شهروندان هندیجان در تماس با ایلنا به وجود 
و افزایش روزافزون سگ های بلاصاحب در این شهر معترض 
بودند. یکی از این شهروندان، گفت: چند روز پیش وقتی داشتم 
دخترم را به مدرسه می بردم مورد حمله  تعدادی از این سگ ها 
قرار گرفتیم که خوشبختانه با حضور رهگذران، توانستیم از گزند 
آنان در امان بمانیم. شهروند دیگری در همین خصوص گفت: 
حکایت این سگ ها دیگر عادی شده و مسئولین یا اقدامی برای 
گر هم کاری کرده اند، بی نتیجه  جمع آوری آنان نمی کنند و یا ا
بوده است. او افزود: وجود این سگ ها به خصوص در اطراف 
، همواره برای مردم مشکل ساز شده است.  بیمارستان شهر
در همین خصوص مدیر شبکه بهداشت و درمان هندیجان 
ضمن تایید این مطلب، گفت: این موضوع را بارها در جلسه  
شورای سلامت مطرح کرده ایم ولی تا کنون اقدام مثبتی توسط 
شهرداری صورت نگرفته است. شبنم علوی، افزود: متاسفانه 
روزبه روز شاهد افزایش شمار این سگ ها هستیم، مسئولین 
مربوطه هم اطلاع دارند و امیدوارم به زودی اقدامی جهت 
جمع آوری آنان صورت بگیرد.لازم به ذکر است که در سال 
۱3۹5 ایلنا گزارش مفصلی در همین خصوص تهیه کرده بود که 
معاون وقت شهردار هندیجان وعده بکارگیری پیمانکار جهت 
کان برای  زنده گیری سگ ها را داده بود ولی این معضل کما

شهروندان وجود دارد.

بیکاری 
بیکاری در  استان لرستان و شهرهای دیگر به مرز  بحران رسیده 
است. دولت باید اقدامی جدی در این زمینه داشته باشد. جوانان 
تمامی این شهرها  توانایی و سواد کافی  دارند اما کار ندارند. نبود 
کار هم هزار مشکل ایجاد می کند. بالاخره نرخ بیکاری چقدر است؟ 
چرا مرکز آمار ایران نرخ بیکاری را اعلام نمی کند. مگر این مرکز متولی 

اعلام آمارها نیست؟
سعیدی از لرستان

برچسب های تبلیغاتی
کثراً از سوی  برچسب های تبلیغاتی یکی از مشکلاتی است که ا
تخلیه فاضلاب روی در و دیوار مردم چسبانده می شوند. این 
برچسب ها کلاً ظاهر ورودی ساختمان را تغییر داده و آن ها را 
بسیار زشت می کنند. چرا کسانی باید بدون مجوز همچین کاری 
گر نقص از وجود قانون است باید برطرف بشود چرا مردم  بکنند؟ ا

باید چنین مزاحمت هایی را تحمل کنند؟
یک شهروند از تهران 

آرمان ملی: پیش از آغاز باید به این نکته اشاره کرد که 
گر جایی در این گزارش صحبت از اقلیت می شود، منظور  ا
که یا ممکن است بنا به هر  خانواده های متمولی هستند 
دلیلی به ویژه ارتباطات خاص یا حتی به واسطه تعلق به 
همین خانواده ها از وضعیت مالی خاص و بسیار متفاوتی 
نسبت به سایر اقشار جامعه برخوردار باشند؛ جامعه ای که 
درگیر مسائل اقتصاد دشوار است و حالا دیگر  بخشی  بیشتری 
از جامعه زیر خط فقر سقوط کرده اند تا جایی که در ایران 
طبقه متوسط هم دیگر به طبقه فرودست جامعه پیوسته و 

علنا چیزی از این طبقه بجز یک نام باقی نمانده است.
همه این ها گفته شد تا مشخص شود چه تعداد از مردم 
که درگیر تامین نیازهای روزمره خود هستند،  جامعه ای 
مجبور می شوند سایر نیازهای خود و دیگر افراد خانواده از 
ک  جمله فرزندان را هرچند ضروری و واجب به منزله خورا

روحی و روانی و فکری از سبد خانوارشان حذف کنند.
از جمله این نیازهای ضروری و حیاتی که متاسفانه به 
شکلی فاحش و البته با اجبار حذف شده اند توجه به بحث 
آموزش و نیازهای آموزشی فرزندان است. از آنجا که سیستم 
آموزش و پرورش در ایران از ضعف هایی برخوردار بوده، این 
خانواده ها هستند که می توانند با بردن فرزندان خود به 
کلاس های کمک آموزشی یا در اختیار قرار دادن ابزارها و 
امکانات کمک آموزشی نوین و به روز، سعی کنند سطح علمی 
و آموزشی فرزندان خود را لااقل در حدی نرمال و معقول نگاه 
، تنها کاری که برای تحصیل فرزندان  دارند. اما در حال حاضر
از دست شان برمی آید، ثبت نام آن ها در مدارس دولتی و 
کلاس های پرجمعیت آن است که آسیب های ریز و درشتی 
به لحاظ آموزشی، رفتاری و غیره را به دنبال داشته و حتی 
می تواند مسیر آینده و زندگی آن ها را هم تحت تاثیر قرار دهد.
همین مدارس را مقایسه کنید با مدارس خاص،  شبانه 
روزی و غیره که مقایسه شان با مدارس دولتی مقایسه ای ست 
در حد ویلایی کاخ مانند با یک خانه اجاره ای 3۰ تا 4۰ متری در 

جنوب شهر آن هم برای زندگی چند سر عائله! 
همین چند وقت پیش بود که آموزش و پرورش اعلام کرد 

سهم سوابق تحصیلی در کنکور سال ۱4۰3 به 5۰ درصد تأثیر 
قطعی رسیده است. این خبر را محسن زارعی، رئیس مرکز 
ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش اعلام کرد و 
بعد از آن هم رضا مرادصحرایی، وزیر آموزش و پرورش، توضیح 
، برای پررنگ  داد که تاثیر قطعی امتحانات نهایی در کنکور

شدن تلاش دانش آموزان در دوران تحصیل است!

زندانشان مدرسه تاسیس      افرادی  که به خاطر فر
کردند!

حتما شما هم از مدارس فرهنگ که چند سال پیش با 
ذکر نامش بر زبان ها افتاد و بیشتر رسانه ای شد، چیزهایی 
شنیده اید.  سال ۹8 بود که سخنان طیبه ماهروزاده همسر 
حداد عادل)چهره سیاسی شناخته شده و تاثیرگذار در 
( در برنامه تلویزیونی »زاویه« باعث شد فعالیت این  کشور
مدارس زیر ذره بین قرار بگیرد. همان زمان، رسانه های کشور 
در گزارش هایی به امکانات مدرسه، شهریه، وضعیت داخل 
مدرسه و... نگاهی انداختند.  ممکن است کمی بیراهه برویم 
اما بد نیست به این چند جمله از صحبت های همسر حداد 
عادل در آن زمان اشاره کنیم تا مقایسه ای داشته باشیم میان 
این بچه های خاص با آن ها که زیر کپر درس می خوانند یا در 
هر مکان و جای دیگری که پیدا کنند و به کمک خیرین به 

دستشان برسد!
گفته بود: »با تاسیس مدارس غیر انتفاعی  ماهروزاده 
مدرسه ای  موسس،  عنوان  به  خودم  اما  بودم،  مخالف 
راه اندازی کردم. زیرا پسرم می خواست به رشته علوم انسانی 
برود و ما نیز به دنبال مدرسه ای بودیم که محیط آن سالم 
باشد، اما پیدا نشد چرا که مدارس برای رشته علوم انسانی، 

دانش آموزان ضعیف را جذب می کردند.« 
در آن زمان شهریه یکی از این مدارس که دخترانه بود و در 
خیابان الهیه تهران واقع شده بود از ۱۷ میلیون تومان شروع 
می شد و برای دانش آموزان کلاس های بالاتر مانند دهم، 

یازدهم و دوازدهم به ۲5 میلیون تومان هم می رسید. 
گفته می شود فرزندان آقایان  که  همان زمان بیان شد 

، احمد  کوچک زاده، علی قاضی عسگر میرسلیم، مهدی 
کلام، محمدعلی زم و همچنین حورا صدر  توکلی، صادق زیبا

همسر سیدعلی خمینی در این مدرسه تحصیل کرده اند.
از این ها که بگذریم با توجه به اینکه چنین مدارس خاصی 
همچنان پابرجا بوده و به فعالیت خود ادامه می دهند، زمانی 
که معدل دانش آموز در کنکور تاثیری بالا پیدا می کند، آیا این 
عدالت است که همه دانش آموزان با هر نوع کیفیتی از آموزش 

در یک کفه ترازو قرار بگیرند؟

    نخبه ها به دانشگاه نمی روند!
گر سری زده باشید  به دانشگاه های دولتی در ایران ا
دانشجویانی خواهید دید از شهرها و روستاهای دورافتاده 
به دانشگاه های دولتی راه پیدا کرده اند و این نشان از آن 
دارد که یک جوان ایرانی چطور توانسته از دورافتاده ترین 
شهرستان ها و روستاها و حتی از زیر کپر یا بر بلندای کوه های 
سربه فلک کشیده ایران علیه این چنین تبعیض هایی بشورد 
کند و در عوض  کشور راه پیدا  و به بهترین دانشگاه های 
دانشگاه های پولی با کنکورهای صوری هم تقریبا در اختیار 
همان قشر متمول قرار بگیرد که البته این مورد دوم را به طور 

نسبی مطرح می کنیم و نه مطلق.
حالا اما تاثیر قطعی امتحانات نهایی مدرسه آن هم تاثیری 
5۰ درصدی این گزینه را هم از بچه های معمولی کشور گرفته. 
دانش آموزان زیادی هستند که حتی در دوران تحصیل 
ج خانواده خود را هم درمی آورند اما به هر علتی اعم  خر
آن  با  که  خود  اختصاصی  رشته  در  عمومی  اطلاعات  از 
می خواهند به دانشگاه راه پیدا کنند، یا به علت هوش بالا یا 
علاقه به رشته تحصیلی شان در کنکور با رتبه های بالا قبول 

می شوند بدون اینکه حتی یک کلاس کنکور رفته باشند.
همه این ها بار دیگر بر روال و روند  عدم نخبه پروری در 
لت دارد. روالی که علاوه بر تسریع سیر مهاجرت ها   جامعه دلا
البته برای افرادی که توانش را داشته باشند، به بها دادن به 
افرادی که می توانند شایستگی لازم را نداشته باشند و دور 

شدن مسیر کشور از توسعه و پیشرفت، صحه می گذارد.

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1765

چهار شنبه 
1402 .11 .18
26    رجب     1445/    07     فوریه     2024

a r m a n m e l i . i r

                       88105007                 

استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

شنبه تعطیل نمی شود؟
بر اساس مصوبه کمیسیون اجتماعی مجلس، 
لایحه افزایش تعطیلات پایان هفته به دو روز که از 
جانب دولت به مجلس تقدیم شده بود، تصویب 
شد. در لایحه اولیه، نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی موافقت خود را با تعطیلی روز شنبه 
اعلام کردند. اما این تعطیلی با مخالفت دولت 
رئیسی روبرو شد. اخیرا نیز مجلس توپ تعیین 
روز تعطیلات را به زمین دولت انداخته است و 
در این رابطه عباس گودرزی عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس گفته: »تعیین روز تعطیل و 
اینکه پنجشنبه باشد یا شنبه، در اختیار و برعهده 
دولت است و ما در مجلس تنها تعطیلی دو روز 
را تصویب کردیم.« در این راستا، علی بهادری 
جهرمی سخنگوی دولت در نشست خبری 
دیروز خود در پاسخ به پرسشی درباره نظر دولت 
برای تعطیلی آخر هفته ها، گفت: این لایحه را 
دولت سال گذشته به مجلس داد که تعطیلات 
آخر هفته را به دو روز افزایش دهد. منتظریم 
تا جمع بندی مجلس انجام شود که هر آنچه 
ک عمل است اما در  قانون گذار تعیین کند، ملا
لایحه دولت پنجشنبه و جمعه تعیین شده بود.

۳ هزار آمبولانس کشور 
فرسوده اند

رئیس سازمان اورژانس کشور در یک نشست 
کمبود  خبری در پاسخ به این سوال میزان 
آمبولانس ها و برنامه سازمان اورژانس برای 
رفع کمبود ها اظهار کرد: حدود 55۰۰ دستگاه 
آمبولانس داریم، اما 3۰۰۰ دستگاه عمر بالای 
۱5 سال دارند که فرسوده هستند و در حال 
تلاش برای جایگزینی آن ها هستیم. الان برای 
خرید 5۰۰ دستگاه آمبولانس جدید قرارداد 
بسته ایم و تا اواسط سال آینده ۶۲5 دستگاه 
وارد ناوگان اورژانس می شود که بخشی از کمبود 
را برطرف می کند. جعفر میعادفر، افزود: در بحث 
تامین مالی، در برنامه هفتم توسعه بخشی 
مصوب شده که براساس آن، یک درصد از فروش 
خودرو های داخلی و وارداتی و موتورسیکلت 
برای خرید آمبولانس کنار گذاشته شود. این 
اعتبار مستمر خواهد بود و سالانه سازمان 
برنامه در اختیار اورژانس قرار می دهد. رئیس 
سازمان اورژانس کشور در پاسخ به اینکه تغییر 
لباس نیرو های عملیاتی اورژانس کشور چه 
زمانی انجام خواهد شد؟ گفت: برای نیرو های 
عملیاتی اورژانس تهران، در کنار لباس سابق، 
لباس جدیدی طراحی شده که آن را به صورت 
کرده ایم تا همکاران  آزمایشی در تهران آغاز 
داشت  نیاز  اصلاحاتی  گر  ا و  کنند  استفاده 
طراحی مجدد صورت بگیرد و سپس این تغییر 

به کل کشور تسری یابد.

استخدام زباله گردها 
رضا محمدی، مدیرعامل سازمان مدیریت 
را  زباله گرد ها  همه  ما  گفت:  تهران  پسماند 
استخدام می کنیم. برای پیمانکار هم الزام 
گذاشته ایم که باید از نیروی ایرانی استفاده 
کرده و حقوق بین ۱۲.5 تا ۱5 میلیون تومان با 
8 ساعت کار به این افراد حقوق پرداخت کند. 
، او اظهار کرد: زباله گرد ها  به گزارش شهرآرانیوز
تبعات اجتماعی هم دارند ما موضوعات را رصد 
کرده ایم. به عنوان نمونه ما یک نوجوان زباله گرد 
را دیدم که زباله ها را جمع می کرد و به خانه اش 
می برد وقتی به در خانه اش رفتیم دیدیم مقدار 
زیادی زباله جمع کرده و می گفت مشکل دارد 
و نان آور خانه است و بابت این زباله ماهیانه 
۱۰ میلیون تومان از مافیا حقوق می گیرد در 
حالیکه ارزش زباله بالای ۱۰۰ میلیون تومان 
بود. او  ادامه داد: ما قطعاً با مافیای زباله گردی 
برخورد می کنیم. قوه قضائیه هم در این زمینه 
ورود می کند. خیلی از بچه هایی که دست این 
مافیای زباله گردی هستند معتاد شدند و در 
ازای جمع آوری زباله به آن ها مواد می دهند 
موضوع دیگر فقط مباحث مالی نیست بلکه 
یک آسیب اجتماعی است. محمدی افزود: 
براساس آمار غیررسمی حدود 4 هزار و ۲۰۰ تا 
4 هزار و ۷۰۰ زباله گرد در تهران داریم و ما اعلام 
می کنیم که توانایی استخدام 5 هزار زباله گرد 

با حقوق طرح طبقه بندی استخدام می کنیم.

افزایش ۴۶ درصدی تعرفه های 
پزشکی

ایسنا نوشت: معاون درمان وزارت بهداشت 
درباره مصوبه شورای عالی بیمه برای رشد 
تعرفه های پزشکی در سال آینده، گفت: افزایش 
4۶ درصدی تعرفه های پزشکی در واقع جبران 
که ۱5 درصد افزایش تعرفه ها از  گذشته است؛ چرا
سال گذشته باقی مانده است. سعید کریمی در 
پاسخ به سوالی درباره تصویب رشد 4۶ درصدی 
تعرفه های پزشکی ۱4۰3 در شورای عالی بیمه 
سلامت و برخی اظهارنظر ها در این باره گفت: 
کسانی که نگاه مغرضانه دارند باید بدانند که 
پایین بودن تعرفه های پزشکی به معنای دست 
که هنگامی که  بردن در جیب مردم است؛ چرا
نرخ تعرفه های پزشکی پایین باشد، بیمه ها، حق 
بیمه را پرداخت نمی کنند. معاون درمان وزارت 
بهداشت با بیان اینکه تنها یک سوم تعرفه های 
پزشکی به عنوان دستمزد محسوب می شود، 
خاطرنشان کرد: مبلغی که به عنوان دستمزد 
در نظر گرفته می شود شامل دستمزد پزشکان 
و پرستاران است. همچنین دوم سوم باقیمانده 
برای سایر موارد یعنی هزینه هتلینگ، ملزومات 

و تجهیزات و... است.

با قطعی شدن شرط معدل در کنکور؛

 تکلیف کنکوری های  تکلیف کنکوری های 
محروم از مدرسه چه می شود؟محروم از مدرسه چه می شود؟

بچه هایی که به مدرسه های خاص می روند با 
کپرنشین ها در یک کفه ترازو!

آیا شرط معدل در کنکور در این چنین شرایطی عادلانه 
است؟

پیش تر آموزش و پرورش از قطعیت سهم سوابق 
تحصیلی در کنکور سال ۱۴۰۳ به ۵۰ درصد خبر داده بود

معاون وزارت بهداشت؛

بیماری های  درباره  فرشیدی،  حسین 
گیری همچون آنفلوآنزا و کرونا اظهار  تنفسی و وا
ج نشده  کرد: شرایط از حالت نرمال خود خار
است، اما باید هر لحظه آمادگی وقوع اتفاق و یا 
شیوع بیماری را داشته باشیم. به گزارش ایسنا، 
گیر  کید بر اینکه بشخش بیماری های وا او با تا
روزانه گزارش هایی را از وضعیت بیماری ها و 
بیماران در کشور های اطراف یا کشور های 
اروپایی که به ایران تردد های زمینی و هوایی 
دارند، همچون ترکیه ارائه می دهند، گفت: 
بیماری هایی  گر  ا گزارش ها  این  اساس  بر 
که خطر انتقال آن به  وجود داشته باشد 

کشور با تردد ها وجود داشته باشد، حتما 
کرد.  از قبل می توان تمهیداتی پیش بینی 
معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و 
کید بر اینکه نباید نسبت  آموزش پزشکی با تا
به بیماری ها در مردم دلهره ای ایجاد شود 
گفت: وضعیت بروز بیماری های آنفلوآنزا و کرونا 
در کشور به گونه ای نیست که به مردم اخطار 
کن از ماسک استفاده  دهیم حتما در تمام اما
کن خودداری  کنند یا از حضور در برخی اما

کنند. او همچنین ضمن اشاره بر عدم جریان 
 ، کشور شرایط حاد شیوع این بیماری در 
درباره وضعیت دسترسی به دارو های مرتبط با 
بیماری های فصل سرما گفت: در شرایط فعلی 
نسبت به سال گذشته که کمبود سرم داشتیم، 
وضعیت سرم و آنتی بیوتیک ها مناسب است. 
در بیمارستان ها نیز برای تامین سرم و 
آنتی بیوتیک ها مشکلی نداریم. فرشیدی برای 
جلوگیری از شیوع خارج از کنترل بیماری های 

گیر و تنفسی توصیه کرد: افرادی که یک سال  وا
کسن آنفلوآنزای آن ها گذشته  از آخرین تزریق وا
که درتمام  کسن آنفلوآنزا را  است، حتما وا
داروخانه ها در دسترس است، تزریق کنند. در 
کن شلوغ به دلیل اینکه امکان آنالیز افراد  اما
بیمار وجود ندارد نیز از ماسک استفاده کنند. 
او همچنین گفت: در صورتی که افراد علایم 
بیماری را دارند لازم است از حضور در جمعیت 
بپرهیزند. پس از 48 ساعت بسیاری از علائم 
اصلی بیماری که موجب گسترش و انتقال 
می شود، از بین می روند و می توانند به زندگی 

عادی خود ادامه دهند.

آنفلوآنزا در کشور شرایط بحرانی ندارد

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی خبر داد: 

گذاری پرسپولیس به تامین اجتماعی  مخالفت  با وا
نحوه  درباره  اجتماعی  تامین  سازمان  مدیرعامل 
گذاری های صورت گرفته زیر نظر سازمان خصوصی سازی  وا
انباشته اش  از دولت به این سازمان بابت بدهی های 
که تشکل های  این درحالی ست  ارائه داد.  توضیحاتی 
گذار شده و ارزش  بازنشستگی نسبت به مبلغ سهام های وا
آن این انتقاد را وارد می دانند که فقط 5۰ همت از ۷۰ همت 
وعده داده شده توسط دولت به سازمان تامین اجتماعی 
پرداخت شده است. ازسوی دیگر  همواره نگرانی هایی 
حق الناس  عنوان  به  رفاه  بانک  گذاری  وا به  نسبت 
بیمه شدگان تامین اجتماعی وجود داشته و هنوز این 
نگرانی برطرف نشده است.  میرهاشم موسوی در پاسخ به 
گذاری های صورت گرفته به  سوال ایلنا پیرامون اینکه »آیا وا
میزان همان ۷۰ هزار میلیارد تومان بوده که در مجلس به 
گذاری این ۷۰ هزار  تصویب رسیده است؟« گفت: درباره وا
میلیارد تومان اموال و دارایی های دولت به سازمان تامین 
اجتماعی باید بگوییم تا زمانی که قیمت مشخص نشود، 
نمی توانیم قضاوتی بکنیم که آیا به میزان همین ارزش ادعا 

 . گذار شده است یا خیر شده اموال و سهام شرکت وا
او افزود: برای سهام شرکت کشتیرانی که در شیوه اولیه 
حسابرسی قیمت گذاری شده بود، ارزشی به قیمت 35 هزار 
میلیارد تومان محاسبه شد. ما جلسات مکرری را با سازمان 
خصوصی سازی برای تدقیق قیمت این مجموعه داشتیم 
تا قیمت واقعی تری بدست آید و در نهایت به عدد ۲5 هزار 
میلیارد تومان رسیدیم. به همین علت نمی توان از پیش 
گذار شده چه ارزشی دارند و  قضاوت کرد که دارایی های وا
شاید مقداری بیشتر یا کمتر باشند و بابت هرکدام باید در 
بحث با سازمان خصوصی سازی به قیمت واقعی برسیم 

گذار شده ۷۰ یا 5۰ همت  تا مشخص شود ارزش اموال وا
( بوده است. باید تا زمان استخراج صحیح قیمت  )یا کمتر
گذار شده، صبر کرد و سپس مبالغ نهایی را  دارایی های وا
کید بر اینکه سازمان تامین اجتماعی؛  جمع زد.  موسوی با تا
کرمانشاه و پالایشگاه نفت  سهام شرکت های پالایشگاه 
گذاری ها دریافت کرده است،  شازند را نیز در این سری از وا
گذاری شرکت دیگری نیز در دستور کار است و  گفت: البته وا
گذاری ها، آیا  به ما پیشنهاد شده است و باید ببینیم این وا
؟  ۷۰ هزار میلیارد تومان وعده داده شده را پر می کند یا خیر
گذاری های طبق بودجه، به صورت  ضمن اینکه این وا
گر امسال موفق نشویم این مبلغ دارایی را  سنواتی است و ا
گذاری جا خواهیم ماند و دیگر  از دولت بگیریم، از قافله  وا
در آن طرف سال نخواهیم توانست مبلغی بابت باقیمانده  
گذاری با پرونده  بودجه  بدهی امسال بگیریم. پرونده  وا

گذاری به سال بعد موکول نمی شود.  بسته می شود و وا
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه »تمام 

که سودده  که اموالی  تلاش مدیران سازمان این است 
هستند و آنهم به قیمتِ مناسب براساس همان چیزی که 
مصوب شده از دولت گرفته شود« گفت: در رابطه با این 
مطلب که دولت می خواهد باقیمانده  بدهی امسال خود را 
گذاری باشگاه پرسپولیس به تامین اجتماعی پر کند،  با وا
فعلا هیچ صحبتی با ما نشده است. البته دولت بحثی درباره 
گذاری این باشگاه به مجموعه شستا و بانک رفاه کارگران  وا
مطرح کرد که ما از نظر فنی دیدگاه خود را اعلام و بیان کردیم 
گذاری این مجموعه به لحاظ فنی و اقتصادی  که از نظر ما؛ وا

مطلوب نیست و مخالفت خود را فعلا اعلام کرده ایم. 
او درباره بحث مالکیت بانک رفاه نیز گفت: در بحث بانک 
رفاه طبق مصوبه مجلس؛ مالک بانک رفاه مجموعه سازمان 
تامین اجتماعی است. بحث ما از ابتدا این بود که این 
مجموعه، یک مجموعه بخش خصوصی نیست بلکه یک 
بانک حکمرانی در حوزه تامین اجتماعی ست که متعلق به 

آحاد بیمه شدگان 4۶ میلیونی ما است. 
اجتماعی  تامین  سازمان  اقدامات  درباره  موسوی 
گذاری آن گفت: ما  برای حفظ بانک رفاه و جلوگیری از وا
در مجموعه سازمان تامین اجتماعی تلاش، مکاتبات و 
جلسات بسیاری داشته ایم. حتی با سران سه قوه نیز این 
موضوع را مطرح کرده ایم. یعنی تمامی راه های قانونی را طی 
کرده ایم. اما درنهایت نگاهی که ما در این رابطه داشته ایم 
فعلا مسموع واقع نشده و فرصت قانونی داده شد تا درباره  
گذاری ۶۷ درصد سهام بانک رفاه اقدام شود. از همین  وا
رو ما نیز راهی جز اجرای قانون نداشتیم. به همین دلیل 
در هیات مدیره و هیات امنای سازمان بحث قیمت گذاری 

سهام بانک مطرح و تصویب شد. 
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ضارب پزشک دستگیر شد
فرمانده انتظامی نور از دستگیری ضارب پزشک اورژانس 
بیمارستان امام خمینی )ره( این شهرستان خبر داد. 
سرهنگ احمد امینی از دستگیری ضارب پزشک اورژانس 
بیمارستان امام خمینی )ره( شهر نور خبر داد و گفت: 
را  امنیت  و  به مخان نظم  اجازه هنجار شکنی  پلیس 
نخواهد داد. وی افزود: در پی اعام مرکز فوریت های 
ح پزشک اورژانس بیمارستان  پلیسی مبنی بر ضرب و جر
، بافاصله عوامل انتظامی در  امام خمینی )ره( شهر نور
محل حادثه حاضر شدند. فرمانده انتظامی شهرستان 
نور ادامه داد: ماموران با تحقیقات و اشراف اطاعاتی 
ضارب را شناسایی و بافاصله دستگیر و با تشکیل پرونده 
روانه دادسرا کردند. سرهنگ امینی با اشاره به اینکه تمام 
انس در راستای خدمت گذاری به  اقدامات کارکنان اورژ
گفت: پلیس با تمام توان با مخان نظم و  مردم است، 
امنیت برخورد می کند و اجازه جولان به افراد فرصت طلب 

و هنجارشکنان را نمی دهد.

کن عمومی پایتخت دستگیری سارق اما
دستگیری  از  بزرگ  تهران  پیشگیری  پلیس  رئیس 
کن عمومی با ۱۰ فقره سرقت و ۳۰  سارق سابقه دار اما
میلیارد ریال کشفیات خبر داد. سرهنگ علی قاسمپور 
کن  گفت: با وقوع سرقت اموال و لوازم از داخل یکی از اما
عمومی در محدوده خیابان مالک اشتر تهران، رسیدگی 
به موضوع به سرعت در دستور کار تیمی زبده از ماموران 
کانتری ۱۰۸ نواب قرار گرفت و با توجه به اهمیت موضوع، 
عوامل این یگان وارد عمل شدند و ماموران با حضور در 
محل سرقت و بررسی تصاویر دوربین های مداربسته 
دست  به  را  سارق  ظاهری  مشخصات  شدند  موفق 
بیاورند. وی افزود: ماموران پلیس با تحقیقات محلی 
محدوه جغرافیای جرم و استفاده از بانک اطاعاتی 
، متهم را شناسایی کرده و در کوتاه  مجرمان سابقه دار
اعزام شدند. سرهنگ قاسمپور  ترین زمان به محل 
ادامه داد: تیم عملیات کانتری پس از کشف مخفیگاه 
با اخذ مجوز قضائی وارد محل اختفای متهم شده و در 
یک عملیات ضربتی متهم را دستگیر و از مخفیگاه وی 
کلیه اموال سرقتی شامل اجناس تزئینی برنز و مس به 
ارزش ۳۰ میلیارد ریال کشف شد. رئیس پلیس پیشگیری 
پایتخت اظهارکرد: متهم پس از انتقال به کانتری ۱۰۸ 
نواب انگیزه خود را تامین نیازهای مالی، عنوان کرده و 
کن عمومی اعتراف  کنون متهم به ۱۰ فقره سرقت از اما تا
کرده و پس از تکمیل پرونده به مرجع قضائی اعزام و 

سپس با قرار مناسب روانه زندان شد.

سارقان مسلح  دستگیر شدند
رئیس پلیس پیشگیری پایتخت همچنین از دستگیری 
2 موتورسوار که مرتکب ۱۴ فقره سرقت منزل شده بودند، 
خبر داد. سرهنگ قاسمپور افزود: تیم عملیات کانتری 
۱۳۳ شهرزیبا در حال گشت زنی در محدوده خیابان رامین 
ک مخدوش با  جنوبی بودند که به یک موتورسیکلت پا
2 سرنشین مشکوک شدند. متهمان قصد ورود به منزلی 
را داشتند که ماموران دستور ایست را صادر کردند ولی 
کردند  سعی  ماموران  سمت  به  شلیک  ضمن  متهمان 
ح مهار  از صحنه جرم فرار کنند. با این حال با ایجاد طر

موتورسواران خلع ساح و دستگیر شدند.

کــوتــاه

سارقان احشام دستگیر شدند
ح  گاهی گیان از اجرای طر رئیس پلیس آ
عملیاتی مبارزه با سارقان و مالخران احشام 
در گیان خبر داد و گفت: در مدت اجرای سه 
ح، ۱۳ سارق و 2 مالخر دستگیر  روزه این طر
شد.  تشکیل  نیز  سرقت  پرونده  ۱۸فقره  و 
سرهنگ علیرضا حدادی با اشاره به اینکه 
وقوع سرقت موجب بروز ناامنی در جامعه 
هشدارها،  به  توجه  کرد:  اظهار  می شود، 
توصیه های انتظامی و رعایت نکات حفاظتی 
از  بسیاری  بروز  از  می تواند  مردم  توسط 
سرقت ها جلوگیری کند. وی در ادامه گفت: 
ح عملیاتی سه روزه  در پی اباغ اجرای طر
مبارزه با سارقان و مالخران احشام در گیان، 
پیگیری موضوع به صورت ویژه در دستور 
گاهی استان و شهرستان های  آ کار پلیس 
گاهی گیان با  تابعه قرار گرفت. رئیس پلیس آ
بیان اینکه در مدت اجرای این طرح با انجام 
اقدامات فنی و پلیسی، ۱۳ سارق و 2 مالخر 
در سطح استان شناسایی و دستگیر شدند، 
صورت گرفته،  تحقیقات  اساس  بر  افزود: 
سارقان به ۱۸ فقره سرقت اعتراف کردند و 
برای سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع 

قضائی قرار گرفتند.

تصادف پژو با تریلر 
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های 
پزشکی شهرستان کازرون گفت: برخورد تریلی 
با پژو در کازرون موجب آتش سوزی و مرگ 
فجیع سرنشین خودرو سواری که زنی ۴۰ ساله 
بود شد. بهمن جمشیدی در گفت وگو با ایرنا 
با اشاره به اینکه پیام تصادف سه شنبه ۱۷ 
بهمن ۱۴۰2 به مرکز اورژانس ۱۱۵ کازرون اعام 
شد، گفت: 2 دستگاه آمبولانس اورژانس از 
پایگاه شهری کازرون به محل حادثه اعزام 
شدند. وی با بیان اینکه براثر این تصادف که 
بین خودرو پژو ۴۰۵ و تریلی به وقوع پیوست، 
خودرو پژو آتش گرفت، افزود: اقدامات اولیه 
پزشکی برای مصدومان انجام و 2 مجروح 
به بیمارستان ولیعصر کازرون انتقال داده 
شدند. جمشیدی در پایان گفت: متاسفانه 
سرنشین خودرو ۴۰۵ بر اثر شدت جراحات و 

سوختگی شدید در محل حادثه فوت شد.

فرمانده انتظامی مازندران از دستگیری کاهبردار 
میلیاردی متواری با بیش از ۳۰ پرونده کاهبرداری 
در داخل کمد دیواری خبر داد. به گزارش روابط 
مفخمی  حسن  سردار  مازندران،  پلیس  عمومی 
شهرستانی گفت: در پی مراجعه یکی از شهروندان 
شهر »زیراب« شهرستان سوادکوه و ارائه شکایت 
مبنی بر اینکه فردی به بهانه ساخت وساز ساختمان 
از وی بیش از ۱۰ میلیارد ریال دریافت کرده، موضوع 
به صورت ویژه در دستور کار ماموران قرار گرفت. وی 
افزود: ماموران کانتری ۱۳ با هماهنگی قضائی و 
در یک عملیات غافلگیرانه، متهم را که بیش از ۱۴ 
سال از شهرستان ورامین متواری بوده سرانجام در 

مخفیگاهش در داخل کمد دیواری دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامی مازندران بیان داشت: در تحقیقات 
به عمل آمده مشخص شد متهم که یک کاهبردار 
حرفه ای و سابقه دار و دارای ۳۰ پرونده قضائی بوده 
در تحقیقات پلیسی به بزه ارتکابی خود و ۳۰ پرونده 
کاهبرداری در استان ها دیگر اعتراف کرد. سردار 
مفخمی شهرستانی با اشاره به اینکه متهم بعد از 
تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی به مرجع 
قضائی معرفی شد، افزود: شهروندان مراقب باشند 
در صورتی که از آنان به بهانه ساخت وساز کاهبرداری 
شده برای طرح شکایت به پلیس شهرستان سوادکوه 

مراجعه کنند.

دستگیری کلاهبردار میلیاردی در کمد دیواری

رئیس پلیس فتا البرز اعام کرد: اعضای باند اسکیمری که در قالب 
دوره گردی و موزفروش از مردم کاهبرداری می کردند، توسط پلیس فتا 
این استان شناسایی و دستگیر شدند. سرهنگ رسول جلیلیان اظهار 
کرد: در پی ارجاع چند فقره پرونده برداشت غیرمجاز به صورت حضوری 
از حساب شهروندان به پلیس فتا استان، بررسی موضوع در دستور کار 
کارشناسان این پلیس قرار گرفت. وی افزود: پس از بررسی های مقدماتی 
کیان پرونده، ماموران با  و محرزشدن برداشت اسکیمری از حساب شا
انجام اقدامات پلیسی متوجه شدند همه مالباختگان از یک دستفروش 
دوره گرد در شهرهای نظرآباد و تهران موز خریداری کرده اند. جلیلیان 
اضافه کرد: با انجام اقدامات اطاعاتی و پلیسی هویت سه نفر از عامان 

این کاهبرداری شناسایی و همه آن ها در یک عملیات غافلگیرانه در 
شهر تهران دستگیر شدند. وی بیان کرد: متهمان در تحقیقات تکمیلی 
کنون به کپی برداری از کارت بانکی یک هزارو 2۵۰ نفر از شهروندان  تا
اعتراف کردند. وی با بیان اینکه ارزش کاهبرداری صورت گرفته توسط 
این باند حدود 2۰ میلیارد ریال برآورد می شود، اضافه کرد: در بازرسی از 
مخفیگاه متهمان بیش از ۵۰۰ کارت بانکی کپی برداری شده کشف شد. 
کنون بیش از ۱۰۰ نفر از مالباختگان این پرونده  جلیلیان با بیان اینکه تا
شناسایی شده اند، گفت: متهمان پس از تکمیل پرونده برای انجام 
مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی و همچنین تاش پلیس برای 

شناسایی سایر مالباختگان این پرونده ادامه دارد.

دستگیری کلاهبرداران اسکیمری موزفروش

جانشین پلیس پیشگیری پایتخت از دستگیری سارق حرفه ای و سابقه دار خودرو و اعتراف وی به ۱۰ فقره 
سرقت خبر داد. سرهنگ اردشیر نادری گفت: در پی مراجعه و شکایت یکی از شهروندان مبنی بر سرقت 
خودرو تیبا، پیگیری موضوع به سرعت به صورت ویژه در دستور کار عوامل عملیات کانتری 2۰۸ پایانه جنوب 
قرار گرفت. وی افزود: در تحقیقات مشخص شد، متهم با همان خودرو در حال پرسه زنی در حوزه کانتری 
است که ماموران پلیس در یک عملیات غافلگیرانه خودرو متهم را متوقف و موفق به دستگیری وی شدند. 
این مقام انتظامی در ادامه ابراز داشت: با بازرسی از خودرو متهم، ابزار و لوازم سرقت، تعدادی کارت سوخت 
سرقتی و یک قبضه ساح سرد کشف و متهم پس از انتقال به مقر انتظامی به ۱۰ فقره سرقت خودرو در محدوده 
جنوب شرق تهران اعتراف کرد. سرهنگ نادری در پایان با بیان اینکه متهم پس از تشکیل پرونده تحویل 
مراجع قضائی شد، گفت: از مالباختگانی که با این شیوه و شگرد از آنان سرقت شده است با حضور در کانتری 

2۰۸ پایانه جنوب متهم را مورد شناسایی قرار دهند.

جانشین فرمانده انتظامی آذربایجان غربی گفت: شبکه ۴ نفره سرقت در سلماس با اعتراف به ۹۵ فقره 
سرقت خودرو و محتویات داخل آن مندم شد. سرهنگ سامان غنی زاده در گفت وگو با »ایرنا« افزود: درپی 
وقوع چندین فقره سرقت خودرو و محتویات داخل خودرو در سطح شهرستان سلماس، رسیدگی به موضوع 
گاهی، با انجام  در دستور کار پلیس شهرستان قرار گرفت. وی اضافه کرد: در همین راستا ماموران پلیس آ
اقدامات فنی، 2 نفر سارق سابقه دار و 2 نفر مالخر محتویات داخل خودرو را شناسایی و با هماهنگی مرجع 
قضائی در عملیاتی غافلگیرانه همگی آنها را دستگیر کردند. جانشین فرمانده انتظامی آذربایجان غربی 
ادامه داد: متهمان در بازجویی ها به ۹۵ فقره سرقت خودرو و محتویات خودرو اعتراف کرده و پس از تشکیل 
پرونده جهت سیر مراحل قانونی به مرجع قضایی معرفی شدند. سرهنگ غنی زاده از شهروندان خواست: 
با تجهیز خودروهای خود به لوازم بازدارنده از جمله دزدگیر و قفل پدال و همچنین پارک کردن خودرو در 

مناطق دارای رفت و آمد، از رسیدن سارقان به اهدافشان پیشگیری کنند.

قتل مردی بر سر اختلاف مالی گذشته بازداشت سارق حرفه ای و سابقه دار

شبکه 4 نفره سرقت منهدم شد

گاهی پایتخت از دستگیری قاتل مردی  ۴۵ ساله در تهران  رئیس پلیس آ
خبر داد. سردار علی ولیپور گودرزی اظهار داشت: اوایل دیماه سالجاری 
گاهی بررسی خبری مبنی بر قتل مردی ۴۵ ساله  گاهان اداره دهم پلیس آ کارآ
در شمال غرب تهران دریافت کردند و بررسی موضوع را در دستورکار قرار دادند. 
گاهان در گام نخست با مراجعه به محل حادثه و تن پیمایی از  وی افزود: کارآ
جسد به دست آمد، مردی ۴۵ ساله ملبس به لباس بیرون در حیاط ساختمانی 
که آثار جراحات سنگین چاقو در  به صورت طاق باز روی زمین افتاده بود 
قسمت های شانه، پهلو، کمر و سینه دیده می شد. این مقام ارشد انتظامی 
گاهان در تحقیقات اطاعاتی و میدانی دریافتند که مقتول  تصریح کرد: کارآ
در کار ساخت و ساز ملک است و ساعت ۱۰ شب وقتی در دفتر کارش حضور 
گاهی تهران  داشته، برادر ناتنی اش به آنجا مراجعه کرده است. رئیس پلیس آ
گاهان نشان از این داشت، این 2 برادر به دلیل  ابراز داشت: تحقیقات کارآ
اختافات مالی گذشته با یکدیگر درگیر می شود و مقتول با ضربات چاقو برادرش 
را به قتل می رساند و سپس این فرد با استفاده از ساح سرد خود را مجروح و به 
عبارتی خودزنی می کند. وی با بیان اینکه قاتل برای دریافت خدمات درمانی به 
بیمارستان مراجعه و بستری بود، بیان داشت: با هماهنگی های قضائی متهم 
گاهی منتقل و صراحتا به ارتکاب  پس از بهبود جسمانی به اداره دهم پلیس آ
قتل برادرش اعتراف کرد. سردار ولیپور گودرزی توضیح داد: قاتل در خصوص 
علت وقوع قتل اظهار کرد: »من و برادر ناتنی ام در گذشته بر سر پروژه ای با 
کت داشتیم که در آن پروژه مبالغی به دست آمد و مقتول به من گفته  یکدیگر شرا
بود که پولم را می دهد، اما این موضوع سال ها گذشت و برادرم حاضر به پرداخت 
مبلغ به من نبود و این موضوع باعث درگیری شد.« وی در پایان خاطرنشان کرد: 

متهم با تکمیل پرونده در اختیار مرجع قضائی قرار گرفت.



آرمان ملی: تیم ملی فوتبال کشورمان در یک قدمی فینال 
رقابت های جام ملت های آسیا و در مرحله نیمه نهایی امروز به 

مصاف قطر میزبان مسابقات می رود. 
 پیش بازی 

تیم ملی ایران پس از پیروزی بزرگی که برابر ژاپن به دست آورد 
و نایب قهرمان دوره گذشته جام ملت ها را به خانه فرستاد، حالا 
به مصاف میزبان و مدافع عنوان قهرمانی یعنی قطر می رود. 
شاید در ارزیابی اولیه قطر حریف آسان تری نسبت به ژاپن با آن 
همه لژیونر و ستاره اش باشد، اما در فوتبال نمی توان هیچ تیمی 
گرانش همه  را دست کم گرفت آن هم قطری که با حمایت تماشا
توان خود را برای فینالیست شدن در دوره ای که خود میزبان 
رقابت هاست به کار می گیرد. شاید بزرگ ترین دغدغه برای 
بازی با قطر خوابیدن در برد ژاپن و غافل شدن از انگیزه و قدرت 
قطر نزد ملی پوشان باشد، اما صحبت هایی که بازیکنان و کادر 
فنی در چند روز اخیر انجام داده اند نشان داده است آنها هم 
به این مسأله واقف هستند و با توجه به تجربه بالایی که دارند 
نمی خواهند این دستاورد بزرگ را با غرور کاذب قبل از نیمه 
نهایی از دست بدهند. ایران که دور گروهی را با ۹ امتیاز کامل به 
پایان رساند، در اولین دیدار دور حذفی برابر سوریه دچار چالش 
شد و در نهایت با پیروزی در ضربات پنالتی به جمع هشت تیم 
گردان قلعه نویی در مرحله یک چهارم نهایی  نهایی راه یافت. شا
دست به کار بزرگی زدند و ژاپن را در همان وقت ۹۰ دقیقه بازی 
شکست دادند تا با شرایط بدنی بهتر آماده جدال نیمه نهایی 
شوند. شاید بهترین خبر برای تیم ملی در آستانه دیدار با قطر 
بازگشت بهترین گلزن ایران در این تورنمنت است. تیم ملی 
در حالی موفق به شکست ژاپن شد که مهدی طارمی، ستاره 
هجومی خود را در اختیار نداشت، اما حالا مهدی طارمی نیز در 
کنار دیگر ستاره های تیم ملی آماده جدال با قطر است و امیدوار 
است در دیدار با قطر به تعداد گل های خود در این رقابت ها 
اضافه کند. پنج سال پیش در امارات این تیم ملی قطر بود که 
در میان شگفتی موفق شد تا فینال صعود کند و در دیدار پایانی 
ژاپنی را شکست دهد که بخت اول عنوان قهرمانی بود. قطری که 
میزبان جام جهانی پیش رو در آن مقطع بود قهرمانی باشکوهی 
را در سال ۲۰۱۹ جشن گرفت و حالا در حالی که جام جهانی را 
پشت سر گذاشته و کادر فنی متفاوتی دارد، رویای دفاع از عنوان 
قهرمانی در کشور خود را در سر دارد. مدافع عنوان قهرمانی پس 
از اینکه دور گروهی را با صدرنشینی به پایان رساند، در مراحل 
حذفی با پشت سر گذاشتن فلسطین و ازبکستان توانست به 
جمع چهار تیم نهایی جام راه پیدا کند و حالا در اولین مصاف 

سخت خود در این تورنمنت، برابر ایران صف آرایی می کند. 
 مساله انتخاب داور 

انتخاب داوری کم تجربه و عرب زبان برای دیدار ایران و قطر 
از آن دست اتفاقات عجیبی بود که تنها در کنفدراسیون فوتبال 
آسیا رخ می دهد. احمد العلی که در قضاوت های قبلی خود در 
 AFC این جام بی اشتباه نبوده است انتخابی عجیب از سوی
برای دیدار ایران و قطر بود زیرا یک طرف این بازی کشور عرب 
زبان است و انتخاب یک داور کویتی می تواند شائبه برانگیز 

باشد. 

 محدودیت هواداران ایران 

 از سوی دیگر دیدار ایران و قطر در حالی در ورزشگاه الثمامه 
قطر برگزار می شود که تنها حدود هزار بلیت )حدود 8 درصد( 
برای هواداران ایرانی در نظر گرفته شده است و باقیمانده 

ظرفیت ورزشگاه را هواداران قطری پر می کنند. 
 نظر عزت اللهی 

سعید عزت اللهی در نشست خبری پیش از بازی ایران مقابل 
قطر در مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا ۲۰۲3، گفت: ابتدا 
از کشور قطر بابت برگزاری مسابقات تشکر می کنم که پس از 
جام جهانی که افتخار آسیا بودند، تورنمنت بزرگ فوتبال آسیا 
را میزبانی می کنند. صعود قطر را به نیمه نهایی تبریک می گویم. 
وی در مورد دیدار مقابل مدافع عنوان قهرمانی تصریح کرد: 
می دانستیم قطر با استفاده از امتیاز میزبانی، از شانس زیادی 
برخوردار است و مدافع عنوان قهرمانی محسوب می شود. 
به این تیم احترام می گذاریم و می دانیم بازی بسیار سختی 
گذشته هم به نیمه نهایی رسیدیم و  پیش رو داریم. دوره 
می دانیم در چه جای حساسی قرار داریم. وی در مورد انتخاب 
احمد العلی از کویت به عنوان داور دیدار با قطر یادآور شد: 
این مسأله برای ما جای سؤال است و فکر نمی کردیم داوری 
عرب زبان برای این مسابقه انتخاب شود. مقابل تیمی از حوزه 
خلیج فارس بازی می کنیم و فکر نمی کردیم داوری از همین 
حوزه برای بازی بگذارند. انتظار بیشتری در این زمینه داشتیم 
و امیدوارم روی این انتظارات در آینده نزدیک اندیشیده 
کاری های  شود. وی گفت: بازی قبلی با همه لحظات زیبا و فدا
اعضای تیم ملی، برای ما تمام شد و از روز دوشنبه، تمام تمرکز 
و توان خود را روی دیدار با قطر گذاشتیم. جلسه آنالیز هم 

داشتیم و باید اشتباهات خودمان در دیدار با ژاپن را پوشش 
بدهیم تا نتیجه دلخواه خود را مقابل قطر بگیریم و ان شاءا... 

مردم ایران را شاد کنیم. 
 صحبت های سرمربی قطر

مارکس لوپس در نشست خبری دیدار تیمش مقابل ایران 
در مرحله نیمه نهایی جام ملت های ۲۰۲3 گفت: بازی سخت 
و پیچیده ای مقابل ایران داریم. این ششمین بازی ماست و 
همین مسأله فشار بدنی زیادی روی بازیکنان ایجاد می کند. با 
این حال تلاش می کنیم عملکرد بسیار خوبی ارائه کنیم. وی در 
مورد قدرت تیم ملی کشورمان در خط حمله عنوان کرد: همه 
می دانند که ایران تیمی قدرتمند است. هیچ تیمی را آسان 
نمی دانیم و برای کسب پیروزی وارد زمین می شویم. با این حال 
نمی توانم برنامه تیم خودمان را بگویم. کاملاً مطلع هستیم که 
خط حمله ایران نقطه قوت این تیم است. ما هم برنامه داریم تا 
جلوی این بخش را بگیریم. لوپس درباره قضاوت یک داور کویتی 
در دیدار برابر ایران تصریح کرد: تمرکز من فقط روی بازیکنان و 
تیم است. به این فکر نمی کنم که چه کسی داور مسابقه خواهد 
گردانش گفت: بازیکنان تیم که تمام  بود. لوپس با تمجید از شا
توان خود را گذاشته اند، شایسته اعتبار و احترام هستند. همه 
بازیکنان آمادگی دارند تا به دور بعدی برسند و از عملکرد آنها در 
این فرصت کم رضایت دارم. شور زیادی در اعضای تیم می بینم 
و از رسیدن به نیمه نهایی خیلی خوشحال هستیم. »ما یک رؤیا 
داریم و مشتاق فینالیست شدن هستیم.« سرمربی قطر ضمن 
بیان این جمله عنوان کرد: فراموش نکنیم تیم های بزرگی چون 
استرالیا و ژاپن به نیمه نهایی نرسیده اند و به نظرم صعود نکردن 

به فینال، شکست نیست. 
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تقابل ایران و قطر در نیمه نهایی جام ملت های آسیا 

یک قدم تا فینال بزرگ 

گوتی: ژاوی برای مربیگری  
در بارسلونا آماده نبود 

گوتی که بین سال های ۱۹۹5 تا ۲۰۱۰ برای رئال 
مادرید بازی می کرد و به این تیم برای کسب ۱5 
لیگا و  جام مختلف از جمله پنج قهرمانی در لا
سه قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا کمک کرد، 
در گفت وگو با برنامه تلویزیونی »ال  چیرینگیتو« 
اسپانیا، درباره سرمربی بارسلونا که اخیراً اعلام 
کرد در نظر دارد در پایان فصل نوکمپ را ترک 
کند، گفت: ژاوی یک تیم عالی در اختیار دارد 
اما واقعیت این است که او کمترین استفاده را 
از آنها می برد. سبک ژاوی همان چیزی است 
که در زمان بازی کردنش در سر داشت و عملاً 
غیرممکن است که بتواند این کار را در بارسا تکرار 
گی های  کند. او نمی داند که چگونه تمام ویژ
خوبی که بازیکنانش دارند را با هم ترکیب کند 
و نتوانسته آنچه مدنظرش بود را در زمین به 
اجرا دربیاورد. مربی بزرگ کسی است که خود را 
با بازیکنانی که دارد، وفق دهد. ژاوی هرناندس 

برای مربیگری در بارسلونا آماده نبود. 

ویژه

سردار آزمون، مهاجم ملی پوش 
کشورمان با درخشش مقابل 
ژاپن با کسب 53. 9 درصد آراء 
نظرسنجی شبکه الکاس قطر 
بهترین مهاجم آسیا لقب گرفت. 
آزمون در بازی با سامورایی ها 
عملکرد درخشانی داشت و گل 
اول را به زیبایی تمام برای محمد 

محبی ساخت.

کشی رقابت های  مراسم وزن 
کشتی اوپن ویژه خردسالان آزاد 
و فرنگی همزمان با دهه مبارک 
فجر با نام گرامیداشت قهرمان 
کشتی جهان و المپیک  اسبق 
ابراهیم جوادی صبح دیروز در 
خانه کشتی شهید ابراهیم هادی 
کمپ تیم های ملی کشتی شهید 
حاج قاسم سلیمانی برگزار شد. 

ستاره باتجربه آرژانتینی- سوری 
با عقد قرارداد رسمی به فولاد 
خوزستان پیوست. ابراهیم حصار 
هافبک تهاجمی دوملیتی که 
فوتبال  در  یادی  ز بیات  تجر
آرژانتین دارد و چند ماهی است 
به عضویت تیم ملی سوریه در 
آمده، قراردادی ۱. 5 ساله را با فولاد 

خوزستان به امضا رساند. 

ت
شــ

س نو
عک

        خرید دوملیتی   درخشش سردار خانه کشتی

گفتوگو

کارشناس  و  پیشکسوت  درخشان  حمید 
فوتبال کشورمان در خصوص دیدار ایران و قطر 

در جام ملت های آسیا صحبت کرد. 
   نظر شما درباره دیدار تیم ملی فوتبال ایران 
برابر قطر در مرحله نیمه نهایی جام ملت های 

آسیا چیست؟
هیچ دیداری در جام ملت های آسیا آسان 
نیست و همه تیم ها آمده اند تا بهترین کیفیت 
خود را ارائه کنند. تیم ملی بازی با هنگ کنگ 
را دست کم گرفت دچار مشکل شدیم. بازی با 
سوریه هم به همین شکل، شرایط به شکلی بود 
که خطر حذف را حس کردیم؛ بنابراین بازی با قطر 
راحت نیست و با وجود بسیار نام های مدعی، قطر 
به جمع چهار تیم پایانی رسیده و نامدارانی مانند 
ژاپن، استرالیا و عربستان سعودی حذف شدند. 
نباید تحت هیچ شرایطی قطر را دست کم بگیریم 
و باید بهترین بازی خود را انجام دهیم تا از مرحله 
نیمه نهایی هم عبور کنیم. وقتی که اطلاعات دو 
تیم را روی کاغذ می آوریم در تمامی موارد تیم برتر 
هستیم و طبیعتاً انتظار می رود تا به راحتی برنده 
شویم ولی درون زمین تیم ها با انگیزه متفاوتی 
بازی می کنند. به یاد داشته باشیم که قطر از امتیاز 
میزبانی برخوردار است و مقابل هواداران خودی 
که جو ورزشگاه را به سود تیم ملی کشورشان 
کرده اند، بازی به مراتب خوبی را انجام می دهد. 
نباید با این تصور که، چون موفق به حذف ژاپن 
شده ایم پس می توانیم از سد قطر بگذریم بازی 
کنیم، چون حریف از امتیاز میزبانی بهره می برد 
و باید احتمالات را در نظر گرفت. بالاخره قطر در 
دوره قبلی قهرمان شده و می خواهد از عنوان 
قهرمانی خود دفاع کند، پس از هر آنچه که برای 

رسیدن به پیروزی لازم است مضایقه نمی کند. 
با  و  ایرانی  سرمربی  با  کشورمان  تیم   

امکانات کمتری نسبت به سرمربیان خارجی 
توانست به مرحله نیمه نهایی برود!

وقتی به داشته های خودمان اعتماد کنیم، 
اهمیت بدهیم، ارزش قائل شویم و امکانات را در 
اختیارشان بگذارید چیزی کمتر از مربیان خارجی 
به غیر از آنهایی که در سطح اول فوتبال جهان 
خود را ثابت کرده اند ندارید. مربیان متوسط 
خارجی که در ایران مربیگری کرده اند تفاوت دارند 
با آنهایی که در فوتبال دنیا شایستگی های خود 
را ثابت کرده اند. فاصله مربیان خارجی بزرگ با 
خیلی از مربیان خارجی که به ایران آمده اند خیلی 
زیاد است. مربی خارجی بسیار بزرگ هیچ وقت در 
فوتبال ما کار نکرده که نتیجه اش را ببینیم ولی 
حمایت از مربیان ایرانی باید جدی باشد، البته 
عملکرد خوب مربیان ایرانی می تواند این حمایت 
را تضمین کند تا مسئولان و مدیران هم بیشتر به 

مربیان داخلی اعتماد کنند.

درخشان: 
 هیچ دیداری در

  جام ملت های آسیا 
آسان نیست

 
قارداشی: سهمیه تیمی المپیک 

بگیریم، اتفاق تاریخی رقم می خورد 
ایسنا: رئیس فدراسیون تنیس روی میز گفت: 
گر سهمیه تیمی المپیک را بگیریم، اتفاق تاریخی  ا
رقم می خورد و حتی شانس مدال المپیک هم 
داریم. مهرداد علی قارداشی در حاشیه مجمع 
انتخاباتی فدراسیون تنیس روی میز بیان کرد: 
در سال های اخیر اتفاقات خوبی رقم خورده 
که حاصل وفاق و همدلی بود و امیدوارم مدال 
المپیک هم بگیریم. یکی از رویداددهای که 
گر  شانس داریم اتفاقات تاریخی رقم بزنیم و ا
حمایت ها باشد، در بخش میکس دوبل است 
و امیدوارم مجوز بگیریم. قارداشی در مورد 
مسابقات تیمی قهرمانی جهان و شانس ایران 
برای گرفتن سهمیه المپیک گفت: دوره قبل 
جهانی نتیجه خوبی نگرفتیم. البته این دوره هم 
سطح مسابقات بالا است و 3۰ تیم برتر دنیا حضور 
گر روز بچه ها باشد  دارند. گروه خوبی داریم و ا
می توانیم سهمیه تیم المپیک هم بگیریم. رئیس 
فدراسیون در پاسخ به این پرسش که قول چه 
تعداد سهمیه به کمیته ملی المپیک داده است؟ 
تصریح کرد: قول دادیم یک سهمیه بگیریم. البته 
گر سهمیه تیمی بگیریم یک اتفاق تاریخی رقم  ا
خواهد خورد و حتی می توانیم برای مدال تیمی 

المپیک هم شانس داشته باشیم. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
تسنیم: مهدی تارتار سرمربی تیم فوتبال ملوان بندر انزلی در 
گرچه  مورد تقابل با قطر، گفت: ما نباید قطر را دست کم بگیریم. ا
گر یک لحظه لغزش داشته  ژاپن بسیار قدرتمندتر از قطر بود، اما ا
باشیم و با غرور وارد زمین شویم، مطمئن باشید که مقابل قطر 
غافلگیر خواهیم شد. البته کادر فنی و بازیکنان بسیار باتجربه 
کنند و من فکر می کنم  هستند و می توانند بازی را مدیریت 
دست کم نگرفتن حریف مهم ترین نکته باشد. وی در پاسخ به این 
سؤال که »شانس قهرمانی ایران را چقدر می دانید؟«، تصریح کرد: 
ما نباید با صحبت کردن از قهرمانی روی بازیکنان تیم فشار بیاوریم، 
اما من بسیار امیدوارم که روند موفقیت آمیز تیم ملی ادامه داشته 
باشد. فکر می کنم ایران پتانسیل این را دارد که مقابل هر حریفی 
در آسیا به پیروزی برسد و مطمئنم که اعضای تیم بیش ترین تلاش 

خود را برای موفقیت تیم ملی انجام خواهند داد. 

بیــنالمــلل
  مسئول رسانه ای تیم ملی قطر معتقد است این تیم در 
تقابل با ایران در مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا کار 
دشواری خواهد داشت. سعد سفر الکواری، مسئول رسانه ای 
، درباره دیدار با ایران گفت: ما به خوبی می دانیم  تیم ملی قطر
که بازی مقابل تیم ایران چقدر سخت است و برای آنها احترام 
قائل هستیم، اما به بازیکنان خود و توانایی آنها برای ارائه یک 
بازی عالی اعتماد داریم . همه پشت تیم هستند تا با موفقیت از 
کید کرد: حضور  سد ایران عبور کنیم و به فینال برسیم. الکواری تا
مردم، بزرگ ترین پشتوانه تیم در این مسابقات است و هواداران 
قطر، قهرمان واقعی این دوره از مسابقات بودند. اشتیاق زیادی 
زیادی برای رویارویی با ایران وجود دارد و انتظار می رود تعداد 
زیادی از هواداران فردا در استادیوم حاضر شوند . انشاا... حضور 
کلید کسب پیروزی در مسابقات و رسیدن به عنوان  مردم 

قهرمانی در مسابقه فینال خواهد بود. 
  تیم ملی قطر با رکورد شکست ناپذیری در دوازده بازی  
اخیر خود در جام ملت های آسیا مقابل ایران صف آرایی خواهد 
کرد. این تیم که در جام ملت های ۲۰۱۹ با هدایت فیلیکس سانچز 
اسپانیایی به مقتدرانه ترین شکل ممکن به قهرمانی دست 
یافت، همواره مقابل ایران خوب شکست خورده است. شش 
شکست پیاپی مقابل ایران در شش بازی اخیر رودررو گواه 
گرچه با مساوی مقابل ازبکستان  این قضیه هست. قطری ها ا
کام ماندند اما  در رسیدن به رکورد ۱3 پیروزی پیاپی ایران نا
همچنان یک رکورد جالب توجه در آسیا دارند. آنها آخرین باری 
کام بوده اند، شکست  که در جام ملت های آسیا در گلزنی نا
یک بر صفرشان مقابل ایران در جام ملت های ۲۰۱5 استرالیا 
بود. دیداری که در هفته دوم رقابت ها برگزار شد و در پایان 
تیم ایران با تک گل سردار آزمون موفق شد عنابی پوشان را با 
نتیجه یک بر صفر از پیش رو بردارد. در آن دیدار علیرضا حقیقی 
سنگربان ایران بود تا نام او به عنوان آخرین دروازه بانی که در 

جام ملت های آسیا مقابل قطر کلین شیت 
کرده است، به ثبت برسد. امیدواریم در 

بیرانوند  علیرضا  پیش رو  دیدار  پایان 
گلزنی پیاپی قطری ها در  به این روند 

جام ملت ها پایان دهد. ضمن آنکه 
شیت  کلین  یک  با  بیرانوند 

دیگر به رکورد  احمدرضا 
عابدزاده یعنی ثبت ۷ 

کلین شیت در جام 
ملت ها می رسد. 

می توانیم مقابل قطر برنده باشیم 

تیم ملی فوتبال ایران مقابل ژاپن به پیروزی رسید و در مرحله 
نیمه نهایی جام ملت های آسیا باید به مصاف قطر برود. این 
پیروزی به نوعی نقطه عطفی برای فوتبال ما بود و به آسیا نشان 
دادیم که باید به فوتبال ایران احترام بگذارد. البته با وجود 
لذت بخش بودن این پیروزی هنوز کار و مأموریت بازیکنان تمام 
نشده و باید تا رسیدن به هدف نهایی با تمام توان مبارزه کنند. 
شاید خیلی ها تصور می کردند ایران مقابل ژاپن دفاعی بازی 
خواهد کرد، اما شیوه بازی ما به خصوص در نیمه دوم آن ها را 
غافلگیر و شگفت زده کرد موضوعی که بازیکنان و سرمربی تیم ملی 
فوتبال ژاپن به آن اذعان داشتند. همان طور که سرمربی ژاپن 
گفته بود حملات از جناحین ایران فشار زیادی به حریف وارد کرد 
و آن ها با توجه به دیدار ۱۲۰ دقیقه ای ایران مقابل سوریه به دنبال 
بردن بازی به وقت های اضافه بودند که خوشبختانه بازیکنان 
تیم ملی اجازه این کار را به آن ها ندادند. بازیکنان ما در دیدار 
مقابل ژاپن نشان دادند که هیچ حریفی نمی تواند مقابل فشار 
گر ما بتوانیم مانند این مسابقه توپ های  ایران مقاومت کند و ا
دوم و برگشتی را هم از آن خود کنیم و فشار روی حریف را حفظ 
کنیم، می توانیم مقابل قطر هم برنده باشیم. در دیدار مقابل ژاپن 
میانه میدان به خوبی توسط هافبک های ایران مدیریت شد و 
اجازه خودنمایی به ستاره های ژاپن که در تیم های مطرح اروپایی 
بازی می کنند را ندادیم که شاید همین موضوع رمز موفقیت ما 
مقابل یکی از بهترین تیم های فوتبال جهان بود. از سوی دیگر 
بازیکنان ما در توپ ها و ارسال های بلند بسیار موفق نشان دادند 
و با توجه به میانگین بالای قدی بازیکنان ما در دیدار مقابل قطر 
هم باید روی این موضوع حساب کنیم. در حالیکه در 3 دیدار 
اول در مرحله گروهی فراز و نشیب های زیادی داشتیم و در دیدار 
مقابل سوریه اوج این ناهماهنگی را شاهد بودیم، اما گذشت 
زمان باعث شد مقابل ژاپن با تمرکز بیشتر و کیفیت بهتری بازی 
کنیم. خوشبختانه بازیکنان ما از نظر فردی هم از تمام ستاره های 
حریفان برتر هستند که مقابل ژاپن هم این موضوع را ثابت کردند. 
تصمیم گیری برای تغییر در ترکیب تیمی که یک بازی بزرگ را برنده 
شده بسیار سخت است، چون اصطلاحی وجود دارد که می گوید 
به ترکیب تیم برنده دست نمی زنند. شاید هیچ کس به اندازه 
کادرفنی نتواند در اینخصوص نظر بدهد، همان طور که قلعه نویی 
تا دقایق پایانی دیدار با ژاپن دست به ترکیب تیم برنده اش نزد و 

تعویض هایش در وقت های اضافه برای حفظ نتیجه بود. 

اسماعیلحلالی
کارشناسفوتبال

قلعه نویی: بازیکنانم در جایگاهی هستند که می توانند حماسه ساز شوند
امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی فوتبال 
کشورمان مدعی است تیمش تا به اینجای 
مسابقات جام ملت های آسیا از برنامه ریزی 

رقابت ها آسیب دیده است. 
 دیدارهای قبلی 

امیر قلعه نویی در نشست خبری پیش از 
دیدار تیم ملی فوتبال ایران مقابل قطر در 
مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا ۲۰۲3، 
اظهار داشت: این حساس ترین بازی ما تا به 
اینجای مسابقات است. تمام زحمات ما در 
پنج بازی گذشته در این بازی است که به 
نتیجه می رسد. بعد از بازی با ژاپن با بازیکنان 
صحبت کردیم و گفتیم که در دوره های قبل 
هم به این مرحله رسیده بودید، مهم این 
است که بازی مقابل ژاپن را فراموش و به 

بازی با قطر فکر کنید. 
 دیدار با قطر 

وی در ادامه یادآور شد: قطر در دوره 
قبل قهرمان شده است و شرایط میزبانی را 
نیز دارد. خوشبختانه بازیکنان ما شرایط 
حساس و مهم بازی را درک کردند و من این 
را در تمرین دیروز حس کردم که می خواهند 
که در  کاری  کنند،  فعل خواستن را صرف 
کردند.  گذشته  بازی با ژاپن و دیدارهای 
در دیدارهای قبلی انتقادهای زیادی شد، 
گر بد بازی  ولی به آن دوستان می گویم ا
زیادی  موقعیت های  که  دیداری  با  کنید 
کرده و استفاده نکنید، فرق دارد.  ایجاد 
که  آن نقدها منصفانه نبود و نقدی نبود 
به تیم ملی کمک کند. یک زمانی بد بازی 
می کنید و ساختار دفاعی ضعیفی دارید که 
می پذیریم، ولی در بازی های گذشته از هر 

نظر تیم سرتری بودیم. 

 VAR  

داور  انتخاب  به  کنش  وا در  قلعه نویی 
و  ایران - قطر  بازی  برای قضاوت  کویتی 
اختصاص تنها چهار درصد از بلیت بازی 
گران ایرانی گفت: بخشی از سؤال  به تماشا
شما را باید AFC پاسخ دهد. در برنامه ریزی 
خیلی ضرر کردیم و برای دیدار با ژاپن زیر ۷۲ 
ساعت استراحت داشتیم. در تصمیمات 
داوری VAR با ما مهربان نبود و داور در یک 
صحنه می توانست خودش تصاویر را ببیند. 
اینکه چرا داور کویتی را برای دیدار با قطر 
انتخاب کرده اند، باید از مسئولان AFC سؤال 
کنید. چیزی که از فوتبال آسیا انتظار می رود 
عدالت است. فوتبال شعاری به اسم بازی 
جوانمردانه در همه ابعادش دارد و امیدوارم 
این مهم انجام شود. باید از AFC بپرسید چرا 
این گونه برنامه ریزی کرده است. در بحث 

داوری هم نمی خواهم ورود کنم. 
 عملکرد قطر 

فوتبال  تیم ملی  برتری  به  راجع  وی 
کشورمان مقابل قطر در تورنمنت چهارجانبه 
اردن و همچنین بالا رفتن سطح توقع مردم 
ایران از تیم ملی گفت: سؤال تان را در دو بخش 
جواب می دهم. درباره تورنمنت اردن خیلی ها 
گر ما دور  انتقاد کردند و حتی برخی ها گفتند ا
هم جمع می شدیم در این تورنمنت اول 
می شدیم! از همان تورنمنت سه تیم در نیمه 
نهایی جام ملت ها حضور دارند که نشان 
کیفیت بود و به  می دهد تورنمنت اردن با
تیم ملی کمک کرد. مربی بزرگی بود که می گفت 
برخی بازی ها برای بازیکن است نه کادر فنی. 
شرایط حساسی را که اشاره کردید، به بازیکنان 
گفتم. پس از بازی با ژاپن در رختکن بازیکنان 

را جمع کردم و گفتم بازی با ژاپن تمام شد و 
از الان باید به فکر دیدار با قطر باشیم. قطر 
با تغییراتی که داشته به این مرحله رسیده 
است و نشان می دهد تیم شایسته ای است. 
بنابراین، بازی با قطر در تورنمنت اردن و 
دیدار با ژاپن به فراموشی سپرده شده و به 

آمار پیوسته است. 
 اختلاف؟

ابتدای  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
صحبت هایم گفتم خوشبختانه تیمی داریم 
که اختلاف بین بازیکنانش کمتر از ۱۰ درصد 
است. محمد محبی، امید ابراهیمی و میلاد 
محمدی در بازی با ژاپن از ابتدا در ترکیب قرار 
گرفتند و خیلی هم خوب بودند. این تغییرات 
براساس دو سه دلیل بود، بخشی به قدرت 
حریف بستگی دارد و بخشی نیز به خستگی 

برخی از بازیکنان. 
 دیدار با ژاپن 

کنش  سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در وا
خبرنگاری که گفت »رابطه هواداران فوتبال 
با بازیکنان تیم ملی خدشه دار شده بود، اما 
در دیدار با ژاپن وضعت بهتر شد«، یادآور شد: 
می خواهم توضیحی درباره بین دو نیمه بازی 
با ژاپن و همچنین پنالتی علیرضا جهانبخش 
همه  آنالیز  جلسات  و  تمرینات  در  بدهم. 
چیز را مشخص کرده بودیم. به عنوان مثال 
گر قرار بود پنالتی به سود ایران اعلام شود  ا
محمدحسین کنعانی زادگان پنالتی را بزند. 
حتی مشخص شده بود که چه کسی ضربات 
کرنر را بزند و اوت ها را پرتاب کند. در آن لحظه، 
کریم انصاری فرد به ما گفت علیرضا جهانبخش 
کرده بودیم  پنالتی بزند. ما از قبل انتخاب 
و برخی ها فکر نکنند همان لحظه تصمیم 

گرفتیم چه کسی پنالتی بزند. قلعه نویی ادامه 
داد: در مورد بین دو نیمه دیدار مقابل ژاپن 
هم باید بگویم، بین دو نیمه دو مطلب فنی 
ج است.  گفتم که از حوصله این جلسه خار
گفتم به خودتان اعتقاد داشته باشید و ما 
این بازی را در ۹۰ دقیقه می بریم. بحث نکات 
فنی را بیشتر انجام دادیم که یکی از آنها خارج 
کردن هافبک های شان از بازی بود. وقتی سه 
هافبک شان را از بازی خارج کردیم به مسائل 
کتیکی مان رسیدیم. حتی قبل از پنالتی  تا
که با بدشانسی گل  می توانستیم گل بزنیم 

سردار آزمون آفساید گرفته شد. 
 آخرین فرصت 

قلعه نویی در پاسخ به سؤال خبرنگاری 
اطلاعات  طبق  اینکه  بر  مبنی  خارجی 
رسانه های ایرانی، شاید آخرین فرصت برای 
نسل فعلی تیم ملی باشد که قهرمانی کسب 
کنند، گفت: سؤال خوبی است. فوتبال مثل 
گر  زندگی است و فرصت مانند ابر بهاری و ا
استفاده کردید باید خدا را شکر کنید. برای 
دوره  چند  در  حضور  فعلی  نسل  از  برخی 
)جام جهانی و جام ملت ها( اتفاق افتاده است 
و شاید برای برخی دیگر این اتفاق نیفتد که 
در این جایگاه باشند، به همین دلیل باید 
گذشته  روز  کنند.  استفاده  فرصت  این  از 
کردم و  در همین مورد با بازیکنان صحبت 
گفتم شما در جایی از تاریخ قرار گرفتید که 
می توانید حماسه ساز باشید و شاید هم آخرین 
فرصت تان باشد. واقعیت امر همین است که 
بازیکنان در جایگاهی قرار دارند که می توانند 
به فینال آسیا بروند و در فینال نیز کار بزرگی 
انجام دهند. فرصت تاریخی است و باید به نحو 

احسن از آن استفاده کرد. 
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 شماره 
1765 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه

پیام سیدمحمد خاتمی 
ســیدمحمد خاتمــی در پیامــی درگذشــت منوچهــر 
کدیور را تســلیت گفت. متن پیام رئیس جمهور پیشین 
کشــورمان بدین شــرح است: بانوی دانشــمند و والاقدر 
، درگذشــت تاثرانگیــز  ســرکار خانــم دکتــر جمیلــه کدیــور
انســان شــریف، خیراندیش و بزرگوار حضرت والد معظم 
را صمیمانه خدمت ســرکار عالی و حضرت دکتر محسن 
کدیــور و حضرت دکتــر مهاجرانی و بیت شــریف کدیور و 

همه بستگان داغدار تسلیت می گویم .
 

 اخراج شکرچی و اعتراض روحانی
علــوم  گــروه  علمــی  هیــأت  عضــو  شــکرچی،  احمــد 
اجتماعی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از این دانشگاه 
صفحــه  در  شناســی  جامعــه  اســتاد  ایــن  شــد.  اخــراج 
شــخصی خود با انتشــار نامه ای از عدم تمدید قرارداد و 
اخراج خود توسط هیأت اجرایی جذب دانشگاه شهید 
بهشــتی خبــر داد.   ایــن  اخــراج صــدای اصول گرایــان را 
نیــز درآورده اســت. مرتضــی روحانی در توییتی نوشــت: 
در مــورد دانشــگاه ها صحبتی نداشــتم تــا الان. از اخراج 
اســتادی کــه اعتیاد به شیشــه داشــت و توی پــارک جلو 
دانشــگاه بــا دانشــجوها گل می کشــید هم اصــا ناراحت 
نیســتم. امــا آخــه #احمد_شــکرچی چرا؟ کســی این آدم 
را یک بار دیده باشد در نجابت و اصالتش شک ندارد. 

 

تجمع کارگران و بازنشستگان 
جمعی از بازنشســتگان کشوری در یزد و کرمانشاه به 
وضع معیشــتی خــود اعتراض کردند. این بازنشســتگان 
می گویند: افزایش بیســت درصــدی حقوق ها اصلاً کافی 
نیست و بایستی دریافتی بازنشستگان به خط فقر برسد. 
این بازنشستگان معتقدند؛ با حقوق بازنشستگی حتی 
ده روز از ماه هم نمی شود زندگی کرد. همچنین جمعی 
از کارگــران ارکان ثالــث نفت، مقابل وزارت نفت در تهران 
)هفدهم بهمن ماه(،  تجمع اعتراضی برگزار کردند. دیروز
جمعــی از کارگران ارکان ثلث و پیمانکاری نفت به تهران 
آمدنــد و مقابــل وزارتخانه تجمع اعتراضــی برگزار کردند. 
ایــن کارگــران قبل از هر چیز خواســتار »حــذف پیمانکار 
تامین نیروی انســانی« و برقراری عدالت در زیرمجموعه 

وزارت نفت شدند.
 

کنش به خبر بازرسی دفتر یک سایت  وا
بــا  کــرد:  اعــام  قــوه قضاییــه  مدیرعامــل خبرگــزاری 
انتشــار خبــری با موضوع بازداشــت یک خبرنگار ســابق 
اقتصــادی، پیگیری هــا نشــان می دهد بازرســی از محل 
ایــن رســانه و بازداشــت فــرد مــورد اشــاره هیــچ ارتباطی 
بــا فعالیــت خبرنگاری و رســانه ای نداشــته اســت. مدیر 
عامل میزان در تشریح این خبر نوشت: با انتشار خبری 
بــا موضــوع بازداشــت یــک خبرنــگار ســابق اقتصــادی و 
بازرســی ضابــط قضایــی از محــل یــک ســایت خبــری، 
پیگیری هــا نشــان می دهــد بازرســی از محل این رســانه 
و بازداشــت فــرد مــورد اشــاره هیــچ ارتباطــی بــا فعالیــت 

خبرنگاری و رسانه ای نداشته است. 
 

غلامرضا بهروان درگذشت
غامرضا بهروان، رئیس اسبق سازمان لیگ فدراسیون 
فوتبال درگذشــت. غامرضا بهروان، رئیس اسبق سازمان 
لیگ فدراســیون فوتبال درگذشت. بهروان سال ها رئیس 
هیــات فوتبــال مازنــدران بــود و از ســوابقش می تــوان بــه 
حضــور در کمیتــه داوران بــه عنــوان نایــب رئیــس، عضــو 
هیات رئیســه و بازرس ســازمان لیگ برتر، رئیس سازمان 
لیــگ آزادگان، عضــو هیــات رئیســه فدراســیون فوتبــال و 

سرپرستی سازمان لیگ برتر اشاره کرد.

 

دریچـــــه

مراســم 22 بهمن امســال نیز همانند سال های گذشته 
با شــکوه خاصــی برگزار خواهد شــد و مــردم در اقصی نقاط 
کشــور در این روزها برای تجدید میثاق با بنیانگذار انقاب 
اســامی بــه راهپیمایــی خواهنــد پرداخــت. ایــن در حالــی 
در  بهمــن   22 راهپیمایــی  برگــزاری  آســتانه  در  کــه  اســت 
مســیرها شــاهد شستشــوی همه المان های شــهری، رنگ 
آمیــزی جــداول و نرده هــا و المان های ترافیکی، فضاســازی 
در ســطح شهر توسط سازمان زیباســازی و مناطق 22گانه 
به وســیله نصب ریســه های الوان و پرچمی و توجه ویژه به 
استفاده از پرچم جمهوری اسامی ایران بعنوان نماد ملی 
هســتیم. اجــرای ویدئومپینگ بــر روی بــرج آزادی، اجرای 
نورافشــانی در میادین شــاخص در شامگاه 2۱بهمن نیز در 
دستور کار است. استقرار تیم های عملیاتی شامل نیروهای 
آتش نشــان، خودروهای ســبک و ســنگین، موتورســیکلت 
و... در طول مســیر راهپیمایی توســط سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شــهرداری تهران پیش بینی شــده اســت. 

کبر سر  به ســنت هر سال شــامگاه 2۱بهمن مردم ندای ا...ا
کــن نیــز تکبیــر پخش می شــود.  خواهنــد داد و در همــه اما
همچنین شهرداری تهران، کاشت درخت، درختچه و نشاء 
در مســیرهای راهپیمایی و آماده ســازی بوستان های واقع 
در مســیرهای راهپیمایــی، گل آرایــی جایــگاه، رنگ آمیزی 
همــه المان هــای میــدان آزادی را هم برای برگزاری مراســم 

دهه مبارک فجر در دستور کار دارد.
   آمادگی پلیس راهور

رئیــس مرکــز اطــاع رســانی پلیــس راهــور تهــران بــزرگ از 
آمادگــی کامــل پلیــس راهور جهــت برگزاری مراســم یــوم الله 
22بهمــن خبــر داد. ســرهنگ ســید ابوالفضــل موســوی پور 
کــه دیــروز میزبــان ســازمان ها، ارگان هــا و مســئولان دخیــل 
در برگــزاری مراســم یــوم ا... 22بهمــن در ســتاد پلیــس راهور 
تهران بزرگ بود گفت: مراســم دهه فجر به مناســبت چهل و 
پنجمین سالگرد پیروزی انقاب تاریخی و شکوهمند اسامی 
ایران، امت مســلمان، شهید پرور و همیشه در صحنه ایران 

اســامی روز 22 بهمن پس از طی مســیرهای راهپیمایی به 
منظــور تجدید میثاق با آرمان های بنیانگــذار کبیر انقاب و 
بیعت مجدد با رهبر فرزانه انقاب اسامی گرد هم آمده و بار 
دیگر وحدت، اقتدار و همبستگی خود را در منظر جهانیان 
متجلی خواهند ساخت. وی افزود: بر همین اساس در شهر 
تهران راهپیمایی از ساعت ۰۹:۰۰ آغاز و شهروندان تهرانی پس 
از طی مسیرهای تعیین شده، در میدان بزرگ آزادی تجمع 
می کنند. لذا تدابیر ویژه ترافیکی بمنظور نظم دهی به عبور 
و مــرور و برگزاری هر چه باشــکوه تر این مراســم ضروری بوده 
و همــه رده های صفی و ســتادی پلیس راهــور در آماده باش 
۱۰۰ درصد اســت. سرهنگ سید ابوالفضل موسوی پور ادامه 
داد: ســعی تمامی سازمان ها و مسئولین که در این کمیته و 
جلســه حضور دارند بر این است که با اقدامات و تاش های 
خود در اجرای دقیق و هر چه منظم و باشکوه تر برگزار کردن 
این مراســم گامــی بردارنــد و امیدواریم بتوانیــم در این مهم 

همچون سنوات گذشته سربلند باشیم.

از نور افشانی آسمان ایران در شب ۲۲ بهمن تا  آمادگی کامل پلیس راهور برای برگزاری مراسم

همه آماده  خلق حماسه 

عکسنامهعکس:امیدوهابزاده   ۲۲ بهمن در حیات تاریخی و ملی کشور و هدایت سرنوشت ملت ایران به سوی حق و صلاح نقش بزرگی داشته است

رضا مهدوی: 
موسیقی فجر امسال مردمی تر است 

بین المللــی  جشــنواره  ســی و نهمین  خبــری  نشســت 
کید بر دستیابی به عدالت  موســیقی فجر ۱۷بهمن ماه با تا
فرهنگی برگزار شــد. در این نشســت که در تالار رودکی برگزار 
شده است، امیرحسین سمیعی )مدیرکل دفتر موسیقی و 
رئیس جشنواره(، امیرعباس ستایشگر )مدیرعامل انجمن 
موسیقی ایران( و رضا مهدوی )دبیر جشنواره( حضور پیدا 

کردند.
کید به دستیابی به عدالت فرهنگی    تا

در ابتــدای ایــن نشســت خبــری امیرحســین ســمیعی 
در ســخنانی مطــرح کــرد: از اواســط دی مــاه که آغــاز به کار 
کرده ام تا امروز درباره ابعاد جشــنواره گفت وگوهایی در این 
باره کرده ایم. این دوره از جشــنواره نکات مهمی دارد که در 
جدول هم مشــخص اســت و آن هــم اینکه مهم ترین نکته 
ایــن جشــنواره آن مســئله عدالــت فرهنگی اســت؛ حجم و 
تعداد اجراها نکته ای اســت که به تبیین بیشتری نیاز دارد 
و ســعی کرده ایم با تعــادل جغرافیایی که در چینش اجراها 
وجــود دارد بــه این عدالت فرهنگی دســت پیدا کنیم. مثا 
در جدول امسال بخش پاپ دو برابر شده و تعداد اجراهای 
بیشــتری در ایــن حــوزه داریــم که بخشــی در فرهنگســرای 
بهمــن و بخشــی دیگــر در ســالن میــاد برگــزار می شــود. او 
ادامه داد: نکته دیگر جشنواره امسال حضور بانوان عزیز و 
همچنین بخش های ویژه کودک و نوجوان است. ما تاش 
کردیــم که این دوره از جشــنواره، اضافه کننــده جریانی موثر 
در موسیقی کشــورمان باشد. به همین دلیل لازم است که 
اطاع رســانی بیشــتری درباره حضــور گروه های بین المللی 
و داخلــی انجــام شــود. مــن موســیقی پــاپ را سرچشــمه 
همــه جریان هــای موســیقی می دانم کــه می تواند از بســتر 
موســیقی ایرانــی و موســیقی نواحی ما بهتریــن محل برای 
آشــتی مخاطب با جریان جدی موســیقی باشــد. ســمیعی 
بــا طرح این پرســش کــه ما برای معرفی موســیقی خوب به 
جوان ها چه کرده ایم؟ نیز گفت: ما نباید ورود جریان جدی 
و تخصصی موسیقی به موسیقی پاپ را نادیده بگیرم. این 
موســیقی ســهم شــنیداری به ســزایی دارد که باید با اضافه 
کردن یک نگاه کیفی خوب آن را به نقطه مطلوب برسانیم. 
بــه طــور حتــم مبنــا، صــدور مجــوز وزارت فرهنــگ و ارشــاد 
اسامی است؛ البته من این موضوع را صفر تا صد نمی بینم 
چــون ما در ارکســترهای خودمان نوازنــدگان خانمی داریم 
کــه حضورشــان بــرای ما بســیار بــا اهمیت اســت و ما تاش 
کردیــم شــرایط موثرتــری را برای حضورشــان مهیــا کنیم. در 
ادامه این نشســت خبری رضا مهدوی )دبیر جشــنواره( در 
سخنانی مطرح کرد: بنده نگاه کان به جشنواره موسیقی 
فجــر دارم و فکــر می کنم آیینه تمام معنای موســیقی ایران 
اســت کــه می توانــد در آینــده موجب توســعه کمــی و کیفی 
بــه جهان مادی و معنوی شــود. دبیر جشــنواره ادامه داد: 
منظورم از نگاه معنوی به این معنا اســت که افرادی که به 
نحوی با موسیقی زاویه دارند، با پرداخت درست نگاهشان 
اصاح خواهد شــد. امسال سعی کردیم جشنواره را مردمی 
کنیم و میهمانانی داریم که شاید سال های گذشته چندان 
نداشتیم؛ در واقع جشنواره را با همه مردم سهیم خواهیم 
کیــد کــرد: ایــن جشــنواره یک ریســمان اســت که  شــد. او تا
کمک می کند ما خودمان را بالا بکشیم و نهادهای آموزشی 
را متوجه کنیم که چه نســل هایی را پرورش دهند.مهدوی 
اضافه کرد: این جشنواره باید در قد و قامتی باشد که بتواند 
در عرصه بین الملل هم قد علم کند. ما استادانی داریم که 
در منطقه بی بدیل هستند و می توانیم جشنواره موسیقی 
فجر را مرکزی قرار دهیم که خودش به همه جایزه می دهد. 
نبایــد اجــازه دهیــم ایــن رویداد همیشــه با جشــنواره فیلم 
فجر مقایســه شــود. الان مد شــده است که جشــنواره های 
خارجی کم اعتبار بــه جوانان ما مدال طا و نقره می دهند. 
جشــنواره هایی کــه اصا داورانش مشــخص نیســتند. بهتر 
اســت ما خودمان جوانانمان را پوشــش دهیــم و با افزایش 
جوایــز آنهــا را حمایت کنیم. ما چیزی کــم نداریم. ما دنبال 
ایده آل هایــی هســتیم کــه شــرایط فرهنــگ و هنــر بــرای ما 

راحت تر از گذشته شود.

گـــزارش

، توسعه را مهم ترین  مدیرعامل شرکت پتروشیمی شیراز
کید کرد: دولت باید حامی  مسئولیت اجتماعی برشمرد و تا
گزارش روابط عمومی شرکت  بخش خصوصی باشد. به 
پتروشیمی شیراز، مهندس احمدرضا حیدرنیا مدیرعامل این 
شرکت در پنجمین اجلاس سراسری چهره های نامی صنعت، 
معدن و اقتصاد کشور که در سالن همایش های صداوسیمای 
تهران برگزار شد، مورد تقدیر قرار گرفت.مهندس احمدرضا 
حیدرنیا مدیرعامل شرکت پتروشیمی شیراز در این اجلاس 
ضمن تبریک فرا رسیدن چهل و پنجمین بهار انقلاب اسلامی 
ایران، به اهمیت مسئولیت پذیری اجتماعی در دنیای امروز 
اشاره کرد و گفت: پتروشیمی شیراز، به عنوان یک شرکت پیشرو 
در صنعت پتروشیمی، همواره به دنبال ایفای نقش خود در 
توسعه  پایدار جامعه بوده است. وی که معتقد است : توسعه، 
مهمترین مسئولیت اجتماعی است، افزود: متاسفانه در بحث 

توسعه با رکود مواجه بوده ایم.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی شیراز به علل رکود توسعه در 
حوزه پتروشیمی اشاره و عدم فراهم شدن بستر صحیح ایجاد 
صندوق توسعه ملی و عدم اجرای صحیح اصل ۴۴ قانون 
اساسی را از مهمترین این دلایل ذکر و تصریح کرد: دولت 
کید  باید حامی بخش خصوصی باشد. مهندس حیدرنیا با تا
بر این نکته که دولت باید زمینه انجام فایناس شرکت ها را 

فراهم و شرکت ها را در رهن خود قرار دهد و پس از بهره برداری، 
از اقساط برداشت کند، عنوان کرد: علی رغم اینکه از بخش 
خصوصی حمایت می شود اما ذکر این نکته قابل توجه است 
که توسعه پتروشیمی ها زمانی که دولتی بوده از شتاب بیشتری 

برخوردار بوده است.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه در حوزه پایین دستی هم 
به خوبی کار نکرده ایم و تنها به شعار بسنده شده است. 
، از دولتمردان خواست  مدیرعامل شرکت پتروشیمی شیراز
کند.  که از تخصص افراد در جای مناسب خود استفاده 
مهندس حیدرنیا همچنین با تصریح بر این موضوع که در 
کید کرد: باید  زنجیره تولید با چالش هایی مواجه هستیم، تا
مدیریت برنامه در کشور بهبود یابد. خاطرنشان می شود، در 
این اجلاس چهره های نامی صنعت کشور از جمله لطف الله 
سیاهکلی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی، خزایی عضو هیأت علمی دانشگاه تهران و پدر علم 
آینده پژوهی و امیر دریادار سیاری حضور داشتند. حضور فعال 
پتروشیمی شیراز در این اجلاس نیز نشان دهنده  تعهد این 
شرکت به ایفای نقش خود در توسعه  پایدار کشور بود. گفتنی 
است، در این اجلاس از تعدادی مدیران و فعالان صنعت، 
معدن و اقتصاد کشور به پاس خدمات ارزنده ، تجلیل به 
عمل آمد. خاطرنشان می شود؛ توانمندسازی سازمان ها 

و شرکت ها در زمینه های مختلف صنعت، معدن و اقتصاد ، 
بررسی جایگاه اخلاق CSR در فعالیت های تولیدی-خدماتی 
بنگاه های تجاری اقتصادی، ارتقای سطح مشارکت سازمان ها 
و شرکت ها در حوزه های بین رشته ای، بررسی روش های 
ایجاد فعالیت های تجاری-اقتصادی، نهادینه سازی مفهوم 
مسئولیت اجتماعی در اقتصاد ایران و ارتقای جایگاه اخلاق 
کسب وکار  شرکت ها و سازمان ها از اهداف برگزاری این اجلاس 

سالانه است. 

پتروشیمی شیراز، برند ملی برتر در کنگره سراسری سرآمدان 
اقتصاد ایران شد 

به گزارش دیگری از روابط عمومی و امور بین الملل شرکت 
، سومین کنگره سراسری سرآمدان اقتصاد  پتروشیمی شیراز
ایران با رویکرد اعطای نشان »برند ملی، اعتماد ملی« و به 
منظور بررسی و تبیین ابعاد مختلف اقتصاد مقاومتی به میزبانی 
استان تهران و در دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد. در این 
این کنگره که با حضور جمعی از مقامات و مسئولان دولتی 
و کشوری، اساتید دانشگاهی و فعالان اقتصادی برگزار شد، 
شرکت پتروشیمی شیراز رتبه برتر »برند ملی، اعتماد ملی« این 
کنگره را از آن خود کرد. همچنین در این کنگره از مدیرعامل 

شرکت متبوع، مهندس حیدرنیا تقدیر شد.

در پنجمین اجلاس سراسری چهره های نامی صنعت کشور از پتروشیمی شیراز تقدیر شد؛

مهندس حیدرنیا: توسعه، مهم ترین مسئولیت اجتماعی است

دبیر اجرایی چهل ودومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر اعلام کرد تعهدات 
مالی جشــنواره  نســبت به گروه های تئاتری حاضر در جشنواره انجام و تسویه 
شد. امیرحسین شفیعی دبیر اجرایی چهل و دومین جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر درباره انجام تعهدات مالی جشــنواره نســبت به گروه های شرکت کننده در 
ایــن رویــداد تئاتــری، به مهر گفت: تــا این لحظه مبالغ تمــام جوایز بخش های 
مختلف با حمایت اداره کل هنرهای نمایشی، معاونت هنری وزارت ارشاد و کار 
شــبانه روزی انجمن هنرهای نمایش ایران، به حســاب هنرمندان برگزیده واریز 
شــد. وی دربــاره مبلــغ کلی جوایز چهــل و دومین جشــنواره تئاتر فجــر، افزود: 
در مجمــوع جوایز حدود ۲ میلیارد تومان بوده اســت. شــفیعی درباره وضعیت 
کمک هزینه های گروه ها، یادآور شد: کمک هزینه بخش های مختلف جشنواره 

به حساب همه شرکت کننده ها واریز شد. دبیر اجرایی چهل و دومین جشنواره 
کید کرد: تا این لحظه تمام نیازمندی های مالی جشنواره  بین المللی تئاتر فجر تا
تئاتر فجر تخصیص پیدا کرد و ما توانستیم همزمان با اختتامیه کمک هزینه ها، 
جوایز و هزینه های برگزاری جشنواره را پرداخت کنیم. اداره کل هنرهای نمایشی 
هر آنچه ما برای رفع نیازهای جشنواره لازم داشتیم، در اختیار ما گذاشت. وی 
تصریــح کرد: ما تــلاش کردیم در حد توان خودمان رویــداد آبرومندی به لحاظ 
برنامه ریزی، کنترل بودجه ها و اعتبارات برگزار کنیم. قطعا هر رویدادی که برگزار 
می شود نکات ضعف و قوتی دارد که می توان درباره آن ها گفت وگو کرد و نقدها 
و بررســی ها می تواند برای هر چه بهتر برگزارشــدن جشنواره در دوره های آینده 

کمک کند.

کمک هزینه های 
تئاتر فجر 
پرداخت شد


